
روزنامه

با ساده انگاری در دام اومیکرون نیفتیم؛

اُمیکرون در کمین 
واکسن گریزان

استاد رضا خانی پیشکسوت ورزش قم در گفت و گو با »ایمان«:
ورزش قم برای پیشرفت بیشترنیازمند نگاه علمی است

 بهترین و ساده ترین راه پیشگیری از ابتلا به اومیکرون 
دریافت واکسن و رعایت شیوه نامه های بهداشتی است و 
نباید با تصور خفیف بودن اومیکرون و ساده انگاری، در دام 

این سویه جدید کرونا بیفتیم.  یکی از خطرناک ترین ویژگی 
های سویه جدید کرونا )اومیکرون(، تغییرات زیاد در ساختار 
ژنی ویروس است، به دلیل تغییرات زیاد ساختاری، قدرت 
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رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل و ترافیک شورای اسلامی شهر قم :

احداث پارکینگ با هزینه حذف 
پارکینگ درقم تناسبی ندارد

مالکان باید به ازای حذف، پارکینگ در سطح شهر احداث کنند
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مسئول ستاد ارتباطات مردمی سفر رئیس جمهور به قم خبرداد:

ثبت ۸۰ هزار درخواست مردمی درسامانه سامد

18ژانویه2022  شماره 5436  سال بیست وچهارم  2000 تومان سه شنبه 28دی1400 15جمادی الثانی1443

دبیر کنگره بین المللی گام دوم انقلاب اسلامی :

کنگره بین المللی گام دوم انقلاب در قم 
برگزار می شود

دبیر کنگره بین المللی گام دوم انقلاب اسلامی از منظر قرآن و حدیث گفت: پنجمین 
کنگره از این نوع، هفته آخر بهمن ماه سال جاری برگزار می شود. 

حجت الاسلام و المسلمین محمدعلی رضایی اصفهانی روز دوشنبه در نشست خبری 
گفت: کنگره بین المللی گام دوم انقلاب اسلامی ۷ هدف: تبیین مبانی گام دوم انقلاب 
از منظر قرآن و حدیث، تبیین راهکارهای اجرایی گام دوم از منظر قرآن و حدیث، تبیین 
جایگاه قرآن و حدیث در گام دوم انقلاب اسلامی،  تقویت و تعمیق گام دوم انقلاب اسلامی 
در اندیشه دینی، تبیین الگوی قرآنی و حدیثی انقلاب اسلامی برای جهانیان، تبیین نقش 
نهاده های قرآنی به ویژه در جامعة المصطفی العالمیة در گام دوم انقلاب اسلامی، تبیین 
مبانی گام دوم انقلاب اسلامی با توجه به آموزه های قرآنی و حدیثی کار خود را پیگیری 

می کند.
وی به بیان محورهای کنگره اشاره کرد و افزود: گام دوم، عقلانیت و قرآن و حدیث، گام 
دوم، علوم روز و قرآن و حدیث، گام دوم، تمدن و قرآن و حدیث، گام دوم، سبک زندگی قرآنی 
و حدیثی، گام دوم و غرب و شرق، گام دوم و آینده پژوهی گام دوم و دانش های قرآنی و 
حدیثی، راهکارهای اجرایی سازی گام دوم از منظر قرآن و حدیث، مبانی و مستندات 
بیانیه گام دوم، رسالت طلاب  بیانیه گام دوم، نقش جوانان در تحقق  قرآنی و حدیثی 
جامعةالمصطفی العالمیه در تحقق بیانیه گام دوم و نقش بانوان و خانواده در گام دوم انقلاب 

از محورهای کنگره گام دوم هستند.
رضایی اصفهانی به آثار و نتایج کنگره اشاره کرد و افزود: جریان سازی گفتمان بیانیه گام 
دوم در بین فرهیختگان کشور، مستندسازی بیانیه گام دوم بر اساس قرآن و حدیث، تولید آثار 
و ادبیات خاص بیانیه گام دوم برای آموزش و پژوهش، بین المللی کردن پیام بیانیه گام دوم 

که یکی از آن پیام ها تمدن سازی نوین اسلامی از رسالت های این کنگره است.
وی ادامه داد: در این کنگره ۴ جلد کتاب به زبان های غیرفارسی تولید شد که در این ۴ 

جلد با ۱۶ زبان مقاله ارائه شده است و به این ترتیب بیانیه گام دوم بین المللی شد.
رییس مجتمع عالی قرآن و حدیث جامعةالمصطفی گفت: بیانیه گام دوم انقلاب ملی 
است و مربوط به نقشه راه ۴۰ سال آینده کشور است. اما با توجه به استعداد الگو شدن این 
بیانیه و صدور پیام بیانیه گام دوم، شخصیت های مختلف از کشورهای دیگر برای این کنگره 
مقاله ارسال کردند و در روز اجلاس به صورت ویدیو کنفرانس با سایر کشورها ارتباط برقرار 

خواهد شد که بتوانیم پیام بیانیه گام دوم انقلاب اسلامی را صادر کنیم.
وی افزود: با توجه به تاکید مقام معظم رهبری مبنی بر لزوم نقشه راه برای ۴۰ سال دوم 
انقلاب اسلامی، مجتمع جامعة المصطفی العالمیه به منویات معظم له لبیک گفته و کمتر 
از یک ماه پس از صدور حکم ایشان به صورت تخصصی فعالیت خود را آغاز کرد و قریب به ۳ 

سال است که این فعالیت را ادامه داده است.
رضایی اصفهانی به شورای سیاست گذاری کنگره اشاره کرد و گفت: آیت الله اعرافی،  
حجج اسلام عباسی و محمدی عراقی و علما و شخصیت های حوزوی و دانشگاهی این 

شورا را تشکیل می دهند.

با حکم معاون استاندارقم:

احمد فرج اللهی معاون فرماندار 
شهرستان جعفرآباد شد

حکمی،  در  استاندار  معاون 
سمت  به  ا  ر  اللهی  فرج  احمد 
معاون فرماندار شهرستان جعفرآباد 

منصوب کرد.
عمومی  روابط  گزارش  به 
استانداری قم، در حکم محمدرضا 
و  مدیریت  توسعه  معاون  گروسی 
به  خطاب  قم  استانداری  منابع 

احمد فرج اللهی آمده است:
تائیدیه  اخذ  و  جعفرآباد  شهرستان  فرمانداری  محترم  سرپرست  پیشنهاد  به  توجه  با 
استعلامات مأخوذه، به موجب این ابلاغ به پست سازمان معاون فرماندار شهرستان جعفرآباد 
منصوب می گردید. امید است با اتکال به خداوند متعال و تحت توجهات حضرت بقیه الله 
الاعظم )عج( و منویات حضرت امام )ره( و مقام معظم رهبری )مدظله العالی( و سیاست 
های دولت خدمتگزار و مردمی در انجام وظایف محوله در چارچوب ضوابط و مقررات و تحت 
نظر مدیر مربوطه جهت خدمت مؤثر و صادقه به مردم شریف جعفرآباد و بخشداری های 

تابعه موفق و مؤید باشید.

سواد دیجیتال، سواد 
زندگی است

دیجیتالیسم یکی از مهم ترین کلان روندهای حاکم بر جهان 
جهان  شکل دهندۀ  پیش ران های  مؤثرترین  از  یکی  و  امروز 

فرداست.    دیجیتالیسم، اکوسیستم صنعت رسانه را تغییر داده و انقلابی عظیم در جهان رسانه ها 
ایجاد کرده است. »هم گرایی« و »تعاملی بودن« جوهرۀ این انقلاب ارتباطی است. از همین 
روست که رسانه های اجتماعی به عنوان مهم ترین و متداول ترین راه و ابزار بازاریابی در جهان امروز 

شناخته می شوند.
  ایدۀ عصر دوم رسانه ها و یا عصر دیجیتال در رسانه ها اشاره به همین تحول پارادایمیک دارد. 

  ارزش بازار رسانه های دیجیتال جهان در سال 2۰2۱ با ۱5 درصد رشد به بیش از 292 میلیارد 
دلار رسید و پیش بینی می شود ارزش این بازار رو به رشد در سال 2۰25 به حدود ۴۱5 میلیارد 

دلار برسد. 
  اگر در گذشته، سواد به معنی توانایی خواندن و نوشتن بود، حالا با انقلاب دیجیتال سواد 

دیجیتال به یک ضرورت تبدیل شده است.
  گرچه در نگاه نخست، بُعد فنی و ابزاری این مفهوم به ذهن متبادر می شود اما مراد از سواد 
دیجیتال صرفاً مهارت های فنی استفاده از ابزارهای دیجیتال و پلتفورم های اجتماعی نیست. بلکه 
سواد دیجیتال ابعاد گوناگونی دارد که مهارت های فنی برای دست رسی و استفاده از فناوری های 

دیجیتال یکی از آنهاست. 
  عنصر محوریِ رسانه های دیجیتال را تولید و به اشتراک گذاری محتوا و تعامل دانسته اند. لذا 

یکی از ویژگی های سواد دیجیتال، توان مندی شهروندان در مشارکت مؤثر در تولید محتواست.
   از این رو، سواد دیجیتال هم به معنی دست رسی و مهارت فنی استفاده از ابزارهای دیجیتال، 
و از آن مهم تر، به معنای توانایی های مربوط به درک و تفسیر معانی و همچنین توان مندی های 
مشارکتی متناسب با پلتفورم های جدید و فناوری های ارتباطاتی و اطلاعاتی است. از این منظر، 
سواد دیجیتال نوعی توان مندی برای حمایت از دموکراسی، مشارکت و شهروندیِ فعال دانسته 
می شود.   به عبارت دیگر، مهم تر از مهارت استفاده از پلتفورم ها و ابزارهای دیجیتال، توانایی 
مشارکت آگاهانه و تفسیر انتقادی در مواجهه با محتوا در پلتفورم های جدید و اجتماعی است. 
اینها اهمیت ویژه ای در سنجش شایستگی های سواد دیجیتال شهروندان دارند و از پایه های 

آگاه سازی شهروندان در دنیای امروز به شمار می روند. 
  تحقق دموکراسی در گرو سواد دیجیتال شهروندان است. چراکه هدف از آن این است که مردم 

به طور آگاهانه فعال و مشارکت جو باشند. 
   پر واضح است که فرایند دیجیتالی شدن منحصر به عرصه رسانه و اطلاع رسانی نیست. امروز 
جهان شاهد یک تحول و تغییر بنیادین از اقتصاد صنعتی به اقتصاد دیجیتالی است و از این رو 

کشورهای پیشرفته سرمایه گذاری سنگینی برای این تحول دیجیتالی انجام داده اند. 
  دانیل بل با نظریۀ جامعه اطلاعاتی، در واقع این ایده را مطرح کرد که اطلاعات در حال تبدیل 

شدن به عاملی کلیدی در توسعه اقتصادی و اجتماعی است.
   امروز شاهدیم که فناوری های اطلاعات و ارتباطات، الگوهای کسب و کار، روابط اجتماعی و 

شیوه نگاه کردن شهروندان را به جهان تغییر داده اند.
   از این رو در فضای جدیدی که دیجیتالیسم ایجاد کرده است نیازمند مهارت ها و تخصص های 
نو، شیوه های جدید رفتار و شکل های جدید روابط اجتماعی هستیم. با توسعه پرشتاب فناوری و 
آمیختگی بیش از پیش اطلاعات و فناوری های ارتباطی در حوزه های مختلف سلامت و پزشکی، 

آموزش، خدمات شهروندی و کسب و کارها، نیاز به سواد دیجیتال ناگزیر شده است.
سلامت الکترونیک، دوراپزشکی، آموزش از راه دور، مدارس اینترنتی، اینترنتیشدن ثبت نام ها، 
تشویق مشتریان بانک ها به پرداخت قبوض به شکل غیرحضوری، شهروندان را به یادگیری 

مهارت های پایه ای در استفاده از ابزارهای دیجیتال مجبور ساخته است. 
  امروز گسترش فناوری های جدید ارتباطات و اطلاعات، مهارت در استفاده از آنها را جزء 
ملزومات بسیاری از مشاغل ساخته است. لذا برخورداری شهروندان از مهارت های سواد دیجیتال، 
در کنار کارکردهای فردی )فعالیت های زندگی روزمره و حفظ و ارتقای کیفیت زندگی، فعالیت های 
آموزشی، شغلی و حرفه ای(، برای مشارکت در پیشرفت و توسعه کشور نیز ضرورتی انکارناپذیر 
است؛ زیرا فراهم شدن زیرساخت ها و اجرایی شدن راهبردهای توسعه مستلزم آن است که 

شهروندان توانایی بهره مندی از آنها و مشارکت در فرایند پیشرفت کشور را داشته باشند. 
فناوری های دیجیتال، علاوه بر مزیت های فردی، اجرای برنامه های توسعه را تسهیل می کنند و 
در خدمت توسعه پایدار هستند.  در واقع، هم از جهت رسانه ای، در عصری که به عصر رسانه های 
اجتماعی معروف است، توجه به سواد دیجیتال ضرورت دارد چون سواد دیجیتال با مهارت هایی 
در حوزه  ارتباطی و انتشار )ارسال، دریافت و تولید محتوا(، توانِشِ تفسیر پیام و انتخاب رسانه 
مناسب برای ارتباط، مهارت های تفکر نوآورانه در ارتباط است و تولید محتوای آگاهانه و موثر، 
به توان مندسازی جامعه کمک می کندو هم از جهت ادارای و حکم رانی، بهره مندیِ بهینه از 
فرصت هایی که فناوری های ارتباطی و اطلاعاتی فراهم می کنند مستلزم ارتقای سواد دیجیتال 
به  الکترونیک،  و دولت  یعنی توسعه سیستم های هوشمند  است.    فرایند دیجیتالی شدن 
شفاف سازی فرایندها، کاهش فساد اداری و کاغذبازی و تسهیل کسب و کارها کمک می کنند و 
در آینده، به مراتب بیش از امروز، حکم رانی خوب به توسعه فرایندها و فناوری های دیجیتال وابسته 
خواهد بود.    اگر دغدغه آسیب های توسعه رسانه های اجتماعی و فناوری های دیجیتال را داریم 
)که البته باید داشته باشیم( نیز بهترین راه چاره توجه به سواد دیجیتال است چراکه چه بخواهیم و 
چه نخواهیم امکان توقف کلان روند دیجیتالی شدن در عرصه های مختلف صنعت و زندگی ممکن 

نیست.   سواد دیجیتال در دنیای به سرعت در حال دیجیتالی شدن، سواد زندگی است.
پژوهشگر  فضای مجازی

  

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: طرح عرضه نان کامل که آرد 
و  فرمانداری  نانوایان،  اتحادیه  همکاری  با  است  سبوس  درصد   ۹۳ دارای  آن 
مجموعه های ذی ربط در پنج واحد نانوایی در استان قم آغاز شد. سعید محمدی 
اظهارداشت : اداره کل غله و خدمات بازرگانی قم با جدیت به دنبال آن است 
که درصد سبوس در آرد نان مصرفی مردم استان بالا رود، چرا که سبوس نقش 
بسیار مهمی در حفظ سلامت افراد دارد و نیاز است که مصرف نان کامل با درصد 
سبوس بالا در میان مردم ترویج شود. مدیرکل غله و خدمات بازرگانی قم گفت: 

 100 دریافت  از  قم  شهر  اسلامی  شورای  شهری  خدمات  کمیسیون  رئیس 
دفع  مراکز  توسعه  برای  محیط زیست  ملی  صندوق  از  تسهیلات  ریال  میلیارد 
پسماند قم خبر داد. سید مجتبی سبحانی ثابت روزدوشنبه در بیست و چهارمین 
جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید 
باکری این شورا، اظهار داشت: مدیریت پسماند و دفع اصولی زباله های شهری 
خدمات  کمیسیون  رئیس  دارد.  عمومی  بهداشت  سطح  با  مستقیمی  رابطه 
شهری شورای اسلامی شهر قم ابراز کرد: مدیریت پسماند در شهرهای بزرگ به 

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم خبرداد:
آغازطرح عرضه نان کامل با سبوس ۹۳ درصد

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم :
۱۰۰میلیارد ریال برای توسعه مراکز پسماندهزینه می شود
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رئیس جمهور در نشست با مدیران عامل بانک ها:
نظام بانکی باید بر مبنای عدالت

 و به نفع مردم متحول شود
رئیس دستگاه قضا بر تلاش همه 
دســتگاه های ذیربط برای تحکیم 
امنیــت شــهروندان تاکیــد کرد و 
گفت: وقوع برخی ناهنجاری های 
اجتماعــی در جامعه نگران کننده 
اســت که در این زمینــه باید اقدام 
عاجل انجام شود. حجت الاسلام 
والمسلمین غلامحسین محسنی 
شــورای  در  دوشــنبه  روز  7اژه ای  2

رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور خبرداد:
ردپای اسناد عادی در ۸۰ درصد 

پرونده های کلاهبرداری

رئیس جمهور با تأکید بر بازنگری 
نظــام  مقــررات  و  عملکــرد  در 
بانکــی بر اســاس احکام اســلام، 
ســرمایه گذاری و ایجاد بنگاه های 
اقتصادی توســط بانک ها را امری 
مفید و بنگاهــداری را مضر خواند 
امــا  آری  بنــگاه  ایجــاد  و گفــت: 
بنگاهداری هرگز؛ این باید اساس 
کار بانک ها باشــد. آیت الله ســید 

رئیــس ســازمان ثبــت اســناد و 
امــلاک کشــور گفــت: در بیش از 
حدود ۸0 درصد پرونده های جعل، 
کلاهبــرداری و خلــع ید، اثــر و رد 
اســناد عادی به چشــم می خورد. 
حسن بابایی با تاکید بر لزوم اعتبار 
بخشی به اســناد رسمی افزود: ما 
در بحث عــدم اعتبار بخشــی به 
اســناد عادی و اعتبار بخشــی به  2

رئیس قوه قضاییه:
وقوع برخی ناهنجاری های 

اجتماعی در جامعه نگران کننده است

امید جهانشاهی*

مدیر مرکز پایش و نظارت بر کیفیت آب و فاضلاب استان قم خبرداد:

انجام ۷۸ هزار آزمون میکروبی برروی آب قم
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راهبردهای نجات نظام 
دانایی کشور 

نظام دانایی در هر کشوری از مهم ترین بنیان های ترقی 
و توسعه محسوب می شود. در کشور عزیزمان ایران علیرغم 

همه پیشرفت هایی که در حوزه آموزش، پژوهش و فناوری صورت پذیرفته، نابسامانی هایی 
نیز به خصوص طی دو دهه اخیر، جلوه نموده است. اکنون بیم آن می رود که در صورت بروز 
تاخیر بیشتر در رسیدگی به این نابسامانی ها و تداوم انباشت مشکلات حل نشده، آسیب های 
فزاینده ناشی از آن ها دیگر ترمیم پذیر نباشند و ریشه درخت دانایی را در ایران بخشکانند. در 

ذیل تعدادی از اصلی ترین مشکلات موجود برشمرده شده اند:
۱- طی دو دهه اخیر ظرفیت پذیرش دانشجو در مقاطع کارشناسی ارشد و دکتری تخصصی 
به طور لجام گسیخته ای افزایش یافته و ده ها برابر شده است. بدیهی است ظرفیت پذیرش 
دانشگاه های وزارت علوم هیچ نسبتی با نیازهای کشور ندارد و این عدم تناسب باعث یاس و 
ناامیدی دانش آموختگان بیکار، کم اعتبار شدن مدارک دانشگاهی و تنزل چشمگیر ارزش 

علم و دانش شده است. 
2- در همه کشورهای پیشرفته دنیا، بخش عمده آموزش های عالی به آموزش های حرفه ای 
)مدارک حرفه ای(، تربیت کاردان و تکنسین )درجه فوق دیپلم( و نهایتا تربیت کارشناس )درجه 
لیسانس( اختصاص دارد. در هر کشوری تنها تعداد اندکی از دانشگاه ها اقدام به پذیرش 
دانشجو در مقاطع تحصیلات تکمیلی می کنند، آن هم به صورت کنترل شده و با رعایت 
ضوابط سخت گیرانه و با نسبتی ناچیز در مقایسه با دانشجویان مقاطع پایین تر. طی سال های 
اخیر در بسیاری از دانشگاه های وزارت علوم دانشجویان مقاطع کارشناسی و کاردانی اساسا 
به فراموشی سپرده شده اند و به خصوص به خاطر فشارهای وارده به اساتید به واسطه آیین 
نامه های تبدیل وضعیت و ارتقا، همه هم و غم اعضای هیئت علمی معطوف به ایجاد رشته های 
جدید، پذیرش دانشجویان بیشتر تحصیلات تکمیلی و تولید فزاینده مقالات علمی شده است. 
۳- مدت هاست که تعداد دانشگاه ها و ظرفیت های پذیرش آنقدر زیاد شده که هرساله بسیاری 
از صندلی های دانشجویی وزارت علوم خالی می مانند. شرایط آنقدر وخیم است که ده ها هزار 

دانشجو بدون آزمون در مقطع کارشناسی ارشد دانشگاه های وزارت علوم پذیرش می شوند. 
۴- متاسفانه مدیریت واحدی بر دانشگاه ها، پژوهشگاه ها و موسسات آموزشی و پژوهشی 
کشور وجود ندارد. برخی از موسسات علمی کمابیش به طور مستقل اداره می شوند و بسیاری 
از فعالیت های آن ها مغایر با صلاح نظام دانایی کشور است. شایسته است که همه نهادهای 

علمی کشور هرچه زودتر تحت مدیریت عالی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری قرار گیرند.
5- علیرغم پذیرش سالانه ده ها هزار دانشجو در مقطع دکتری تخصصی دانشگاه های وزارت 

علوم، نظام توزیع پایان نامه ها عادلانه نیست، حتی در داخل دانشگاه های برتر کشور. 
۶- آیین نامه های تبدیل وضعیت و ارتقا اساتید از منطق قابل قبولی برخوردار نیستند

 می توان از استاد یکی از رشته های علوم انسانی توقعی مشابه با استاد یکی از رشته های 
مهندسی داشت؟

۷- جای افسوس دارد که شمار بسیاری از چند صد هزار دانشجوی کارشناسی ارشد و 
دکتری تخصصی در دانشگاه های وزارت علوم را سیاسیون، مدیران ارشد سازمان های دولتی 
و شبه دولتی و کارمندان این سازمان ها تشکیل داده اند. اولا تحصیل امری تمام وقت است 
مگر آنکه با تعریف ضوابط و شرایط سختگیرانه به درصد اندکی از دانشجویان اجازه تحصیل 
پاره وقت نیز داده شود. ثانیا مگر قرار نیست افراد شاغل متعهدانه به شهروندان خدمت رسانی 
کنند و امورات سازمان های خود را اداره کنند؟ چگونه ممکن است که فردی با وجود مشغله های 
طاقت فرسای شغلی و به خصوص  مدیریتی بتواند به طور همزمان در مقاطع دشوار کارشناسی 

ارشد و دکتری تخصصی تحصیل نماید؟ 
۸- اعضای هیئت علمی هر روز شاهد هجمه های گسترده علیه خود هستند. در یکی از آخرین 
این هجمه ها، قانونی در مجلس وضع شده که براساس آن معلمان از عناوین شغلی مشابه با 
اساتید )مانند استادیار و استاد( بهره مند می شوند. ضمن تکریم نقش و ارج بی بدیل معلمان در 
نظام تعلیم و تربیت کشور و تاکید بر ضرورت رسیدگی عاجل به انتظارات به حق آن ها، باید توجه 
داشت که وظایف معلمان و اعضای هیئت علمی بسیار متفاوت از هم است. چنین بدعت هایی 
خاص کشور ماست، مبنای کارشناسی ندارد و در هیچ کجای دنیا مسبوق به سابقه نیست. چرا 

باید سیاست ها و قوانینی به تصویب رسد که گروه های خدوم جامعه را در برابر هم قرار دهد؟
9- در شرایط دشوار اقتصادی امروز، استادیاران جوان بسیار تحت فشار هستند. درآمد 
اندک و توقع بالا از آن ها رمقی برایشان باقی نگذاشته است. در شرایطی که حقوق ماهانه یک 
استادیار جوان در ایران کمتر از چندصد دلار است، چرا انتظارات نامعقول از آن ها روز به روز 
بیشتر می شود؟ بهتر نیست هرچه زودتر راهکارهایی برای افزایش حمایت های مادی و معنوی 
از این جوانان دانشمند که بسیاری از آن ها در آستانه ۴۰ سالگی برای پرداخت اجاره ماهانه 

منزل خود نیز دچار مشکلند اتخاذ شود؟
۱۰- طی سالیان اخیر پدیده مدرک فروشی توسط نهادهای علمی زیرمجموعه وزارت علوم یا 

تایید صلاحیت شده توسط آن ها ابعاد گسترده ای به خود گرفته است. 
۱۱- تعداد زیاد دانشجویان کشور و این حقیقت که به هرحال همه افراد جامعه از هوش و 
ظرفیت های علمی بالا و یکسانی برخوردار نیستند، باعث وارد آمدن فشارهای زیادی به اساتید 
در ارزشیابی دانشجویان شده است؛ به گونه ای که بسیاری از اوقات اساتید نمی توانند آنگونه که 

شایسته است دانشجویان را رتبه بندی و ارزیابی کنند. 
۱۳- سال هاست که تناسب میان تعداد کارمندان و اساتید در سازمان های زیرمجموعه وزارت 
علوم به هم ریخته است. هیچ شکی در نقش ارزشمند هیچ یک از این دو گروه خدوم در پیشبرد 
اهداف علمی کشور نیست؛ ولی ضرورت دارد که نسبت میان اعضای هیئت علمی و غیر هیئت 

علمی براساس استانداردهای جهانی بازتعریف شود.
۱۴- اعضای هیئت علمی دانشگاه ها و پژوهشگاه های کشور مفتخرند که باوجود همه 
مشکلات ریز و درشت موفق به تربیت دانش آموختگانی شده اند که بهترین موسسات علمی 
و صنعتی جهان در پی به کار گیری آن ها هستند. در یک مقایسه ساده می توان فهمید که 
عملکرد نهادهای علمی کشورمان از بسیاری از بخش های دیگر بهتر بوده است. دولت ها و 
سازمان های گوناگون کشورمان به این دلیل که توانایی و شایستگی بهره گیری از ظرفیت های 
دانش آموختگان ارزشمند دانشگاه ها را نداشته اند، گرفتار انواع ناکارآمدی ها شده اند و از دیرباز 
مستمسکشان راه حل های موقتی مانند خام فروشی و پاک کردن صورت مساله ها بوده است. 
با این حال متاسفانه شاهد آن هستیم که افرادی از بخش های گوناگون، به خصوص برخی از 
دولتمردان و سیاسیون، مکررا نهادهای علمی را به باد انتقاد می گیرند و از سستی دانشگاه ها 
و پژوهشگاه ها در اشتغال آفرینی و حل مشکلات کشور سخن می گویند. انگار فلسفه وجودی 

دانشگاه ها حل مسائل ساخته دست این هاست.
 موارد بالا تنها نمونه هایی از مشکلات امروز نظام علم و دانایی کشور است..

اعضای هیئت علمی مستقل و دردمند دانشگاه ها و پژوهشگاه های کشور انتظار دارند تا 
دولتمردان و مدیران کشور با سرلوحه قرار دادن رویکردهای عالمانه و دانشورانه اقدامات لازم 
برای حل مسائل و دغدغه های فوق الذکر را هرچه زودتر در دستور کار قرار دهند. این مشکلات 
یک شبه به وجود نیامده اند و یک شبه هم قابل حل نخواهند بود؛ معهذا باید آستین همت را 
بالا زد که وقت تنگ است. در ادامه برخی از راهکارهایی که به زعم نویسنده یادداشت حاضر 

می توانند سلامت و آرامش را تا حدی به نظام علمی کشور بازگردانند ارائه شده است:
و  دانشگاه ها  کلیه  تکمیلی  تحصیلات  مقاطع  دانشجویان  تعداد  چشمگیر  کاهش   -۱

موسسات آموزش عالی کشور
2- کاهش تعداد رشته ها و گرایش های تحصیلی موجود و ادغام و انعطاف پذیر کردن آن ها

۳- اصلاح هرم جمعیتی دانشجویی و تقویت دوره های حرفه ای و درجه کاردانی
۴- پیگیری جدی امکان مدیریت یکپارچه همه دانشگاه ها و پژوهشگاه های کشور

5- کاهش تعداد واحدها و شعب دانشگاه های پیام نور، آزاد و علمی کاربردی با بهره گیری از 
رویکردهایی مانند ادغام یا بازنگری ماموریتی

۶- لغو مجوز فعالیت دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی غیرانتفاعی که فاقد استانداردهای 
مناسب هستند

۷- توقف جذب دانشجویان ایرانی در پردیس های بین الملل )خودگردان( و متمرکز شدن 
آن ها بر جذب دانشجویان خارجی

۸- بازنگری سیاست های تخصیص پایان نامه به اساتید در راستای توزیع عادلانه تر آن ها
9- فعال کردن مقاطع تحصیلات تکمیلی در پژوهشگاه های ملی کشور از طریق جذب 
دانشجو توسط آن ها با همکاری دانشگاه های برتر کشور و اعطای درجات مشترک کارشناسی 

ارشد و دکتری تخصصی توسط دانشگاه ها و پژوهشگاه های همکار
۱۰- تمام وقت شدن تحصیلات دانشگاهی و ممنوعیت اشتغال همزمان دانشجویان

یادگیری  سیستم های  از  بهره گیری  و  مجازی  صورت  به  دانشجو  پذیرش  توقف   -۱۱
الکترونیکی به عنوان ابزاری کمکی در خدمت آموزش های حضوری

۱2- توقف استفاده از عناوین دانشگاهی مانند استادیار و استاد برای سایر گروه های شغلی
۱۳- انحلال دوره های MBA و DBA و توقف استفاده حتی صوری از عناوین ارشد یا دکتری 

برای این قبیل دوره ها که ارتباطی با درجات رسمی دانشگاهی ندارند
۱۴- افزایش کیفیت و تشدید سختگیری ها درخصوص فرایندهای کلیدی دانشگاه ها از 

جمله جذب، آموزش و ارزشیابی دانشجویان
۱5- تنظیم نسبت میان اساتید و کارمندان در مجموعه وزارت علوم با تاسی به استانداردهای 
جهانی ۱۶- واکنش سیستماتیک به لفاظی های برخی از سیاسیون و مدیرانی که به جای 
عملگرایی و مسئولیت پذیری، خود را در جایگاه نظریه پرداز می بینند و تحقق وظایف خویش را 

از اعضای هیئت علمی دانشگاه ها و پژوهشگاه های کشور طلب می کنند
۱۷- اصلاح آیین نامه های ترفیع، تبدیل وضعیت و ارتقای اعضای هیئت علمی با بذل توجه 
به تفاوت های ماهوی میان رشته های گوناگون و مقدورات و امکانات متفاوت سازمان های علمی 
کشور اکنون در شرایطی به سر می بریم که اگرچه مشکلات زیاد است، راه حل ها هم کمابیش 
معلوم است. بیش از هرچیز به اراده معطوف به تغییر نیاز است و مدیرانی که به منافع ملی 
بیاندیشند. البته اجرای راهبردها و اقدامات اصلاحی کار ساده ای نیست؛ به خصوص که 
مشکلات سال ها برهم انباشته شده اند و تعداد ذینفعان نیز فزونی گرفته است. با این وجود 
اصلاحات را باید از نقطه ای شروع کرد؛ در غیراینصورت چندسال دیگر با فهرست طولانی تری 

از مشکلات و راهبردها مواجه خواهیم بود و بس.
عضو هیئت علمی پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات فرهنگی

نادر سید کلالی*

اخبار

رئیس سازمان زندان ها:

زندان باید به کارگاه تولیدی
 کرامت محور تبدیل شود

رئیس سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی کشور با تاکید بر لزوم توسعه اشتغال 
در زندان و تأمین بازار فروش برای محصولات مددجویان گفت: زندان باید به کارگاه 

تولیدی کرامت محور تبدیل شود. 
غلامعلی محمدی در نشستی با کارآفرینان نمونه کشور افزود: بازسازگاری زندانیان 
زمانی محقق می شود که ضمن تحمل کیفر، حرفه ای هم بیاموزند و بعد از خروج به همراه 

اقدامات مراقبتی به بازار کار وارد شوند.
وی با تأکید بر اینکه در زندان های کشور مکلف به امور اجرایی مددجویان ساکن در 
زندان ها هستیم، گفت: اغلب مددجویان کشور به واقع نیازمند مشاوره های فکری و حتی 

کمک های مادی هستند که باید در هردو جهت به آنان کمک کرد. 
محمدی ادامه داد: در کشوری زندگی می کنیم که نباید از همسایه خود غافل شویم 
و بالتبع یکی از این همسایه ها نیز زندان و زندانیان است. پس لازم است با استفاده از 
قابلیت ها و ظرفیت هایی مثل اقدامات کارآفرینی و یا کمک های خیرین و نیز همکاری 
سایر دستگاه ها کاری کنیم که این افراد بتوانند به حیات طیبه خودشان دسترسی پیدا 

کنند.
فکر  و  روح  تربیت  به  موظف  معنوی  حوزه  در  کرد:  اضافه  زندان ها  سازمان  رئیس 
روند  فرایند  در  مادی  باید سراغ کمک های  نیز  مادی  از حیث  و  مددجویان هستیم 
اصلاحی و تربیتی برویم. ضمن اینکه مهمترین وظیفه سازمان زندان ها و هدف مجازات 

مطابق با علم کیفرشناسی امر اصلاح و تربیت است.
محمدی اظهارداشت: موضوع اصلاح و تربیت، فهم و ادراک مشترک همه جوامع 
درخصوص نگهداری زندانیان است؛ بنابراین همین بحث اشتغال زندانیان اعم از مولد و 
نشسته می تواند بهترین بستری باشد که درخدمت اصلاح و تربیت مددجویان بکار گرفته 

شوند. این می تواند مسیری برای ورود کارآفرینان به این امر خیر باشند.
کارآفرینان بازاری برای فروش تولیدات مددجویان فراهم کنند

وی تقویت آمار اشتغال در زندان ها را لازم دانست و گفت: مددجویان زندان ها عمدتا 
در بحث فروش اجناس تولیدی شان در زندان است که به مشکل می خورند. امیدوارم 
کارآفرینان در شرایط اقتصادی کشور، بازاری را هم برای فروش تولیدات مددجویان ما 

برقرار سازند. ما در هردو بخش مشکلاتی را پیش رو می بینیم.
رئیس سازمان زندان ها با بیان اینکه آمار بازگشت مجدد افرادی که در زندان تحت 
حرفه آموزی قرار می گیرند، از نرخ پایینی برخوردار است، تأکید کرد: باور داریم هروقت 
زندانی بتواند حرفه و شغلی یاد بگیرد و بعد از خروج از زندان نیز تحت حمایت های 

سازمانی قرار گیرد، بازگشت مجدد آنان به زندان ها بسیار کاهش پیدا می کند.
بازسازگاری زندانیان زمانی محقق می شود که ضمن تحمل کیفر،  وی ادامه داد: 
حرفه ای هم بیاموزند و بعد از خروج ضمن اقدامات مراقبتی به بازار کار وارد شوند. بنابراین 

لازم است ریشه بیکاری در زندان ها را بخشکانیم یا به حداقل ممکن برسانیم.
راه های  به  نیاز  ما  به کار در زندان ها گفت:  به کارآفرینان مشتاق  محمدی خطاب 
کاربردی برای عملیاتی کردن اشتغال مولد و توسعه اشتغال نشسته و البته بازاریابی و 
فروش محصولات آنان داریم پس باید قدم مثبتی در این راه برداشت. براین اساس هم 
توسعه اشتغال در زندان ها قطعا توفیق و کسب خیری برای شما خواهد بود و بدانید در 
مسیر خیر قدم گذاشته اید. رئیس سازمان زندان ها با اشاره به روایات دینی در دستگیری 
از این چنین نیازمندانی گفت: امام صادق)ع( می فرمایند اگر یک مسلمان گره ای از کار 
کسی باز کند ثوابش ده ها برابر بیشتر از خواندن زیارت عاشورا زیر قبه امام حسین)ع( 
است؛ پس بدانید ورود شما و گره گشایی از این مددجویان به دستان شما چه ثواب و 

خیری برایتان رقم خواهد زد.
 

رییس سازمان حج و زیارت:

ثبت نام اعزام زائران به سوریه
 بزودی آغاز می شود

رییس سازمان حج و زیارت با بیان اینکه بزودی نام نویسی برای اعزام زائران به سوریه 
آغاز خواهد شد، گفت: به دفاتر زیارتی استان ها اعلام شده تا نسبت به پیش ثبت نام 

متقاضیان این سفر معنوی اقدام کنند. 
علیرضا رشیدیان افزود: با توجه به استقبال متقاضیان استان های مختلف کشور برای 
این سفر زیارتی که به تازگی از سر گرفته شده، به دفاتر زیارتی استان ها اعلام شده تا 

نسبت به پیش ثبت نام متقاضیان این سفر معنوی اقدام کنند.
وی با اشاره به درخواست دفاتر زیارتی برخی استان ها برای اعزام زائران سوریه از شهرها 
و استان های خود تصریح کرد: پس از آغاز مجدد این سفر زیارتی از تهران، دفاتر زیارتی 
شهرهای مشهد، اهواز، شیراز، اصفهان، تبریز و کرمان خواستار برقراری سفر مستقیم 

به سوریه شدند.
رشیدیان اظهار داشت: در این خصوص تصمیم بر آن است تا طی روزهای آتی پیش 
ثبت نام زائران در همه استان های کشور آغاز شود و از این طریق امکان احصاء تعداد 
متقاضیان هر استان فراهم شده و بر اساس آن تعداد پروازها برای هر استان پیش بینی 
شود. وی با بیان اینکه اکنون اعزام زائران به سوریه فقط از طریق شرکت هواپیمایی ماهان 
انجام می شود، گفت: پنج شرکت هواپیمایی دیگر نیز درخواست پرواز به سوریه را داشتند 
که با توافق صورت گرفته با طرف سوری و هماهنگی شرکت های هواپیمایی به زودی 
تعداد شرکت های هواپیمایی فعال در خطوط هوایی ایران - سوریه افزایش خواهد یافت.

افزود:  به سوریه  به سفر اخیر خود  با اشاره  زیارت همچنین  و  رئیس سازمان حج 
ساماندهی سفرها و توسعه تعاملات بین ایران و سوریه با توجه به تحولات ایجاد شده 
و امنیت موجود در سوریه طی جلساتی با حضور وزیر راه و شهرسازی کشورمان مورد 

بررسی قرار گرفت.

سخنگوی دولت خبر داد: 

پرداخت وام های زیر ۱۰۰ میلیون تومان 
بدون ضامن

 سخنگوی دولت با اشاره به دستورات پنج گانهروز دوشنبه  رییس جمهور برای اصلاح 
مقررات بانکی در جهت پرداخت آسان تسهیلات به مردم گفت: احتمالًا نوع وثیقه گذاری 

وام های زیر ۱۰۰ میلیون تومان تغییر خواهد کرد. 
علی بهادری جهرمی در تشریح جزئیات نشست صریح آیت الله سید ابراهیم رئیسی با 
تیم اقتصادی دولت و مدیران ارشد بانک های دولتی و خصوصی و فرامین رییس جمهور 
برای اصلاح نظام بانکی گفت: یکی از خبرهای خوش این است که با دستور رئیس 

جمهور احتمالًا نوع وثیقه گذاری وام های زیر ۱۰۰ میلیون تومان تغییر می کند.
سخنگوی دولت توضیح داد: رییس جمهور به بانک ها دستور داد که نوع وثیقه گذاری 
مبنای  بر  بتوانند  مردم  تا  دهند  تغییر  به گونه ای  را  تومان  میلیون  زیر ۱۰۰  وام های 
اعتبارسنجی تسهیلات خُرد را آسان تر دریافت کنند و کارمندان و حقوق بگیران ثابت 

دولت می توانند حقوق خود را وثیقه و اعتبار وامشان قرار دهند.
لزوم  بر  انجامید،  طول  به  ساعت  دو  از  بیش  که  نشست  این  در  رئیسی  آیت الله 
سخت گیری بر بدحساب های حرفه ای، تسهیل پرداخت وام به مردم و اعتبارسنجی در 
ارائه تسهیلات خُرد به آنها به جای وثیقه و ضامن و همچنین استرداد سود مازاد دریافتی 
از مردم، واگذاری بنگاه های تولیدی تملیک شده توسط بانک ها و راه اندازی یا واگذاری 
سریع واحدهای تملک شده تولیدی تأکید کرد و به مدیران بانک ها تذکر داد به بدهکاران 
بدحساب میدان ندهند و اسامی آنها را منتشر و دست شان را از منافع عمومی قطع کنند.

رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور خبرداد:

ردپای اسناد عادی در ۸۰ درصد 
پرونده های کلاهبرداری 

رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور گفت: در بیش از حدود ۸۰ درصد پرونده های 
جعل، کلاهبرداری و خلع ید، اثر و رد اسناد عادی به چشم می خورد.

حسن بابایی با تاکید بر لزوم اعتبار بخشی به اسناد رسمی افزود: ما در بحث عدم اعتبار 
بخشی به اسناد عادی و اعتبار بخشی به اسناد رسمی چالش هایی را داریم؛ از یک طرف 
دیدگاه های فقهی وجود دارد به این ترتیب که اعتبار اسناد عادی پذیرفته می شود و تاکید 
می کنند که باید این اسناد در محاکم پذیرفته شود، اما از یک طرف ماباید شرایط خاص 

جامعه را هم مدنظر قرار دهیم.
وی گفت: وقتی پرونده های محاکم را بررسی می کنید، می بینیم که در ۸۰ درصد 
برخی دعاوی از جمله جعل، کلاهبرداری، اثبات مالکیت و خلع ید اثر و رد اسناد عادی به 

چشم می خورد و ما باید تکلیف خودمان را با اسناد عادی روشن کنیم.
رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور گفت: البته نظر کمیسیون قضایی و حقوقی 
مجلس شورای اسلامی این است که ما از تاریخ تصویب قانون عدم اعتباربخشی به اسناد 
عادی، این اسناد بی اعتبار شود یعنی اسناد عادی که قبل از تصویب این قانون وجود 
دارد باید با سازوکاری اعتبار داشته باشد. وی گفت: ما حداقل باید فایل الکترونیک اسناد 

عادی را داشته باشیم که اگر به صورت فایل الکترونیک درآید قابل تغییر نیست.
 

ایجاد بنگاه از سوی بانک ها آری، بنگاهداری هرگزاه اندازی بنگاه اقتصادی از 
سوی بانک ها آری، بنگاه داری هرگز 

رئیس جمهور با تأکید بر بازنگری در عملکرد و مقررات نظام بانکی بر اساس احکام 
اسلام، سرمایه گذاری و ایجاد بنگاه های اقتصادی توسط بانک ها را امری مفید و 
بنگاهداری را مضر خواند و گفت: ایجاد بنگاه آری اما بنگاهداری هرگز؛ این باید 
اساس کار بانک ها باشد.  آیت الله سید ابراهیم رئیسی صبح دوشنبه در نشستی با 
مدیران عامل بانک ها با بیان اینکه دولت سیزدهم اصلی ترین وظیفه خود را ایجاد 
تحول در عرصه های مختلف و به ویژه تحول در وضع موجود نظام بانکی به سطح 
مطلوب می داند، گفت: عدالت به عنوان مسیر و مقصد حرکت، مبنای عمل دولت 
در ایجاد تحول در نظام بانکی است.  رئیس جمهور با بیان اینکه به نتیجه رسیدن 
تحول اقتصادی در گرو موفقیت در ایجاد تحول در نظام بانکی است، گفت: وضع 
موجود نظام بانکی باید بر مبنای عدالت و به نفع مردم متحول شود. وی افزود: نظام 
بانکی با دو دسته مشکلات درونی و بیرونی مواجه است. اگر مجموعه نظام بانکی 
نتواند این مشکلات را مرتفع کرده و عملکرد صحیحی داشته باشد بالتبع عدالت 
را نیز نقض کرده است. آیت الله رئیسی ادامه داد: خود بانک ها با همکاری بانک 
مرکزی، تا پیش از پایان سال کارگروهی برای شناسایی و رفع مشکلات درونی نظام 
بانکی تشکیل دهند تا با بازنگری مقررات بانکی به رفع تعارض ها، ایجاد شفافیت و 
تسهیل مسیر فعالیت های بانکی در زمینه ارتباط مردم و تولیدکنندگان با بانک ها 
اقدام کنند. رئیس جمهور تصریح کرد: بزرگترین سرمایه بانک ها آبرو و اعتبار نظام 
بانکداری کشور نزد مردم است که این سرمایه با امانتداری صحیح بانک ها از پول 
مردم به دست آمده و حفظ خواهد شد. آفت این اعتبار فساد در عملکرد نظام بانکی 
است و لذا نظام بانکی با »خودمراقبتی« پیش و بیش از هر کس مانع از مخدوش 

شدن حیثیت و اعتبارش شود.
مدیران بانکی باید ریسک پذیر و مسئولیت پذیر باشند 

وی بازنگری در عملکردها را در کنار بازنگری در مقررات بانکی مورد تأکید قرار داد و 
افزود: هدف تحول و بازنگری در نظام بانکی تطبیق کامل مراودات بانکی در کشور با 
احکام اسلامی است. آیت الله رئیسی گفت: تجربه و دانش مدیران بانکی سرمایه ای 

ارزشمند است که به ایجاد تحول واقعی در نظام بانکی کمک می کند. در عین حال 
مدیران بانک ها بدانند که شرط موفقیت در ایجاد تحول در نظام بانکی آن است که 

همه اجزا و کارکنان نظام بانکی به تحول مورد نظر مقید و متعهد باشند.
وی افزود: مدیران بانکی همچنین باید ریسک پذیر و مسئولیت پذیر باشند و مدیری 
که شجاعت نداشته باشد، نمی تواند مجری خوبی برای سیاست های تحولی باشد. 
آیت الله رئیسی از مدیران بانکی خواست که با حساسیت و دقت و در عین حال 
شجاعت در چارچوب مقررات الزام آور، برای ایجاد تحول در نظام بانکی تلاش کنند.

بانک ها به مردم تسهیلات دهند، نه تضییقات
رییس دولت سیزدهم همچنین توسعه زیرساخت ها و خدمات الکترونیک در 
بانک ها را باعث ارتقای شفافیت و تسهیل نظارت بر عملکرد بانک ها دانست و بر 
ضرورت توسعه جریان قرض الحسنه در نظام بانکی تأکید کرد و گفت: بانک ها تلاش 
کنند کارمزد و سود تسهیلات اعطایی را تا حد ممکن کاهش دهند. همچنین در 
پرداخت تسهیلات خرد به مردم اعتبارسنجی جایگزین اخذ وثیقه شود؛ بانک ها به 

مردم تسهیلات بدهند نه تضییقات.
وی اظهار داشت: مقررات بانک ها در اعطای تسهیلات به مردم باید سهل و آسان و 
در اعطای تسهیلات به افراد بدحساب سختگیرانه باشد. بدهکاران بدحساب بانکی 
شناسایی، دسترسی آنها به اعتبارات بانکی قطع و در صورت لزوم معرفی شوند. 
بعضی بدحساب ها با بانک های متعدد در ارتباط هستند، لذا این هماهنگی بین 
بانک ها وجود داشته باشد که از ارتباط چنین افرادی با بانک های مختلف و متعدد 
جلوگیری شود. دکتر رئیسی با تاکید بر اینکه دریافت سود دریافتی از تسهیلات 
بانکی دقیقا باید بر اساس مقررات مصوب و ابلاغی بانک مرکزی انجام شود، گفت: 
اخذ هرگونه وجه دیگری تحت هر عنوان از تسهیلات گیرنده مجاز نیست و باعث 
ایجاد نگاه منفی در مردم نسبت به نظام بانکی خواهد شد. چنانچه بانکی مبالغی 

غیر از نرخ سود مصوب از افراد اخذ کرده این مبالغ را به آنها بازگردانید.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش، خاطرنشان کرد: بانک ها تا آنجا که 
ممکن است از تملیک واحدهای تولیدی خودداری کنند، اما چنانچه ناچار به این 
کار شدند، در کوتاه ترین زمان ممکن یا آن واحد تولیدی را مجدداً راه اندازی و یا 
واگذار کنند تا تولید دچار وقفه نشود و کارگران بیکار نشوند. وی بر ضرورت هدایت 
نقدینگی به سوی نظام تولید تاکید کرد و اظهار داشت: اگر نقدینگی به سمت تولید 
هدایت شود، مشکلی ایجاد نخواهد کرد، اما اگر نقدینگی به سوی تولید نرود، 
مانند سیل در جامعه به راه افتاده و به هر جا برسد، خرابی به بار می آورد. آیت الله 
رئیسی سرمایه گذاری و ایجاد بنگاه های اقتصادی از سوی بانک ها را امری مفید، 
اما بنگاهداری را مضر عنوان کرد و گفت: ایجاد بنگاه آری اما بنگاهداری هرگز؛ این 
باید اساس کار بانک ها باشد. در این جلسه که بیش از 2 ساعت به طول انجامید، 
علاوه بر مدیران ان عامل بانک های کشور، معاون اول رییس جمهور،  رییس کل 
بانک مرکزی، رئیس سازمان برنامه و بودجه، وزیر امور اقتصادی و دارایی، معاون 
اقتصادی رییس جمهور و رییس کل بانک مرکزی نیز در سخنانی به تشریح برنامه 

دولت برای ایجاد تحول در نظام بانکی کشور پرداختند.

رئیس جمهور در نشست با مدیران عامل بانک ها:

نظام بانکی باید بر مبنای عدالت و به نفع مردم متحول شود 

 وزیر خارجه ایران تاکید کرد که کشورش در مذاکرات با 
زمان بازی نمی کند. 

حسین امیرعبداللهیان، در زمان حضورش در پکن در 
مصاحبه ای با این شبکه چینی در مورد نتایج سفر خود 
به چین گفت: در این سفر بر سر برخی موضوعات مهم 
از جمله اجرای توافقنامه همکاری جامع بین دو طرف 
به اجماع رسیدیم. برای اجرای این چشم انداز بلندمدت 
پیشنهادی رهبران ما برای توسعه روابط ایران و چین، هر 
دو طرف نیاز به نقشه راه دارند، بنابراین ما به یک توافقنامه 
همکاری جامع راهبردی 25 ساله و بلندمدت رسیده ایم. 
سفر من به اینجا برای گفت وگو با همتای چینی خود 
آقای وانگ یی در مورد چگونگی اجرای این طرح است. 
همچنین در مورد مسائل مهم بین المللی و منطقه ای 
تبادل نظر کردیم. به عنوان مثال، ما هنوز با بحران های 

شدید در افغانستان و یمن روبرو هستیم.
وی در مورد همکاری ایران و چین در آینده گفت: هر 
همکاری  این  شد.  خواهند  منتفع  توافق  از  طرف  دو 
کشاورزی،  تجارت،  جمله  از  زمینه ها  از  تعدادی  در 
علم و فناوری و همچنین در زمینه های فرهنگی مانند 
گردشگری را پوشش می دهد. همچنین شامل همکاری 
در امور منطقه ای و بین المللی می شود. به عنوان مثال، 
حمایت متقابل در سازمان های بین المللی. من معتقدم 

این طرح در خدمت منافع مشترک هر دو طرف است.
امیرعبداللهیان در مورد روابط دیپلماتیک ایران و چین 
و  چالش ها  و  آن  برقراری  از  سال   5۰ گذشت  از  پس 

فرصت های موجود در آن گفت: ما معتقدیم هیچ چالشی 
در روابط دوجانبه فعلی ما وجود ندارد. با این حال، رفتار 
زورگویانه ایالات متحده بر برخی از همکاری های ما تأثیر 
گذاشته است. من همچنین در این مذاکرات اشاره کردم 
که باید مسیر مناسبی را در چارچوب بین المللی برای 
آمریکا  اقدامات یکجانبه  از  ناشی  با چالش های  مقابله 
پیدا کنیم و معتقدیم چندجانبه گرایی به نفع همه کشورها 
خواهد بود. یکجانبه گرایی و قلدری آمریکا از سوی هیچ 
کشوری استقبال نمی شود. حقوق بین الملل و همکاری، 
فرصت هایی را برای همه کشورها فراهم می کند تا از حقوق 

و مزایا برخوردار شوند.
هیچ چالشی در روابط ایران و چین وجود ندارد 

وی در مورد اولویت سیاست خارجه ایران گفت: دولت 
سیزدهم ایران سیاست »اول آسیا« و »اول همسایگی« 
را دنبال می کند. همانطور که اشاره کردید، ما ایده هایی 
سیاست  این  خصوص  در  خود  چینی  همتایان  با  را 
برخی  در  مشترک  پروژه های  مانند  کرده ایم،  بررسی 
برای  ابتکارات مشترک  ایران و همچنین  از همسایگان 
ارتقای ثبات، امنیت و توسعه اقتصادی پایدار منطقه ای. 
ما همچنین برای کمک به کسانی که نمی توانند از امنیت 
بلندمدت برخوردار شوند، کار خواهیم کرد. ما  ثبات  و 
با کشورهایی با پیشینه مشترک در پروژه های مرتبط با 
اقتصاد، تجارت و فرهنگ در قالب همکاری های سه جانبه 
یا چندجانبه کار خواهیم کرد. انتظار داریم بر اساس این 
سیاست فرصت های توسعه بیشتری را برای کشورهای 

روند  در  نقش چین  مورد  در  کنیم. وی  فراهم  همسایه 
احیای برجام گفت: چین در مذاکرات توافق هسته ای 
برای رفع تحریم ها  به ویژه در مذاکرات اخیر وین  ایران 
علیه کشورمان نقش سازنده و منطقی ایفا کرده است. در 
جریان این مذاکرات، چین همواره با تحریم های ظالمانه 
یکجانبه آمریکا علیه کشورهایی از جمله ایران مخالف بوده 
و اقدامات زورگویانه  آمریکا را محکوم می کند. در جریان 
مذاکرات اخیر در وین، همانطور که در گفت وگو با وانگ 
یی، مشاور دولتی و وزیر امور خارجه نیز اشاره کردم، از 
حمایت چین قدردانی می کنیم و ابراز امیدواری کردم که 
چین به حمایت از موضع ایران ادامه دهد. ما همچنین 
به مقامات چینی اطمینان دادیم که ایران با زمان بازی 
نمی کند یا تلاش نمی کند مذاکرات را از مسیر خارج کند و 
پیشنهادات سازنده، مثبت و واقع بینانه ای را در میز مذاکره 
در وین ارائه کرده ایم. همکار من، آقای باقری، و تیمی از 
متخصصان حرفه ای ارشد ایرانی در وین به طور شبانه 

روزی برای توسعه پیشنهادات کار می کنند.
امیرعبداللهیان گفت: چین و روسیه از طرح سازنده 
ایران حمایت می کنند، اما کشورهای غربی از جمله ایالات 
متحده تاکنون هیچ پیشنهاد نوآورانه ای در این مذاکرات 
در  را  تعهدات خود  بتوانند  اگر طرف ها  نکرده اند.  ارائه 
چارچوب توافق هسته ای ایران از سر بگیرند، ایران نیز به 
تعهدات مبتنی بر توافق برمی گردد. اگر ایران بتواند منافع 
اقتصادی مورد انتظار را از این توافق به دست آورد، همه 

طرف ها منتفع خواهند شد.

وزیر خارجه ایران :
دولت سیزدهم سیاست »اول آسیا« و »اول همسایگی« را دنبال می کند 

ایران در مذاکرات با زمان بازی نمی کند

وزیر آموزش و پرورش:

شرایط آموزش حضوری دانش آموزان در مدارس را مهیا می کنیم
 وزیر آموزش و پرورش با تاکید براینکه باید همکاران در مدارس حضور داشته 
باشند و دانش آموزان با رعایت پروتکل های بهداشتی برای حضور در کلاس های 
درس آماده باشند تا جریان بازگشایی ادامه پیدا کند، گفت: تلاش خواهیم کرد تا 

شرایط حضور دانش آموزان را در تمام مدارس مهیا کنیم. 
یوسف نوری در گفت وگویی درخصوص جزییات بازگشایی مدارس و حضور 
دانش آموزان، اظهار داشت: همکاران من تمام تلاش خود را برای اجرای پروتکل 
های بهداشتی در مدارس به کار برده اند بنابراین مدارس آمادگی کامل را برای 

پذیرش دانش آموزان دارند.
نوری تصریح کرد: در حال حاضر تمام مدارس مناطق روستایی و شهرهای 
کوچک، فعالیت حضوری خود را آغاز کرده اند و معلمان و دانش آموزان با جدیت 

فرآیند یاددهی-یادگیری را در این مناطق پیگیری می کنند.
تزریق دز دوم واکسن کرونا برای ۸۵ درصد دانش آموزان 

وزیر آموزش و پرورش تصریح کرد: تاکنون حدود 9۴ درصد از معلمان واکسینه 
شده اند و در حدود ۸5 درصد دانش آموزان نیز دوز دوم واکسن خود را دریافت 
کرده اند، لذا با توجه به برنامه ریزی های انجام شده، آمادگی کامل برای بازگشایی 

مدارس و حضور دانش آموزان با رعایت پروتکل ها در محیط مدرسه وجود دارد.

وی گفت: همکاران باید در مدارس حضور داشته باشند و دانش آموزان با رعایت 
پروتکل های بهداشتی برای حضور درکلاس های درس آماده باشند تا جریان 
بازگشایی ادامه پیدا کند و اگر در منطقه ای تاکنون به هر دلیلی بازگشایی انجام 
نشده است، از همکاران می خواهم با ایجاد بستر مناسب برای حضور دانش آموزان 

در مدارس، از این  جریان حمایت کنند.
عضو کابینه دولت سیزدهم بیان کرد: تلاش کرده ایم شرایط حضور دانش آموزان 
را در تمام مدارس مهیا کنیم ولی اگر تحت هر شرایطی درصد اندکی از مدارس در 
مناطق شهری، هنوز موفق به ایجاد شرایط لازم برای بازگشایی کامل نشده باشند، 
می توانند از طریق روش های منعطف و گروه بندی دانش آموزان، امر آموزش را 
ادامه دهند. نوری گفت: بر اساس اعلام ستاد کرونا، می توانیم از مراکز جانبی 
هنری، ورزشی و حتی کانون های فرهنگی تربیتی و پرورش کودکان و نوجوانان، 

ورزشگاه ها و پژوهش سراها نیز برای آموزش های حضوری استفاده کنیم.
وی ادامه داد: با توافق انجام شده با شهرداری، برای همکارانی که دز سوم واکسن 
خود را دریافت نکرده اند و دانش آموزانی که دز دوم واکسن را دریافت نکرده اند، 
پیامک خواهد رفت و این افراد می توانند با همکاری شهرداری به مراکز خلوت 

مراجعه و واکسن دریافت کنند.

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم بر تقویت ارتباط 
این نهاد با دانشگاه قم تأکید کرد. 

آیت الله حسینی بوشهری روزدوشنبه  در دیدار رئیس 
مدرسین  جامعه  دفتر  در  که  قم،  دانشگاه  معاونین  و 
و  سرمایه  را  دانشگاه  این  شد،  برگزار  قم  علمیه  حوزه 
اعتباری برای استان قم و کشور دانست و تصریح کرد: 
جامعه مدرسین باید از طریق ایجاد ارتباطی دو سویه با 
این دانشگاه، علاوه بر گره گشایی و راه گشایی از امور 

دانشگاه، مطالبات خود را نیز مطرح کند.
وی ضمن اشاره به دستاوردها و پیشرفت های دانشگاه 
قم در طی سالیان گذشته افزود: در طی سالیان گذشته، 
دانشگاه قم پیشرفت های فراوانی داشته است. مسئولین 
این دانشگاه مصداق روایت پیامبر گرامی اسلام )صلی 
الله علیه و آله و سلم( هستند که »اِنَّ اللّه َ یُحِبُّ اِذا اَنْعَمَ 
عَلی عَبْدٍ اَنْ یُری اَثَرُ نِعْمَتِهِ عَلَیْهِ«. نعمت شما در واقع 
همین آبرو، اعتبار، علم، دانش و تجربه شماست و اثر 

این نعمت نیز همین رشد جایگاه این دانشگاه و نیروهای 
عالم و متعهدی است که در این دانشگاه تربیت یافته اند.

رئیس شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، 
دقت و ظرافت در تربیت و جذب دانشجویان را خواستار 
شد و ابراز داشت: تمامی دانشجویان باید از شروع مراحل 
جذب تا نقطه نهایی و فارغ التحصیلی، از جهات مختلف 
مورد توجه قرار گیرند تا انسان هایی متخصص و متعهد 

تربیت شوند.
وی سابقه خود در دانشگاه قم را مورد اشاره قرارداد 
و خاطر نشان کرد: اینجانب، آن روزی که این دانشگاه 
تحت عنوان مدرسه عالی قضائی شکل گرفت، فقه و 
اصول در آنجا تدریس می کردم و اصلًا گمان ها به این 
سو نمی رفت که روزی آن مجموعه کوچک، به چنین 

دانشگاهی با این ظرفیت بالا تبدیل شود.
شایان ذکر است: در ابتدای جلسه، حجت الاسلام و 
المسلمین عسگر دیرباز، رئیس دانشگاه قم و معاونین 

وی، گزارش جامعی از وضعیت، فعالیت ها، پیشرفت ها 
و اهداف ارائه کردند.

رئیس دانشگاه قم گفت: حیثیت انتساب این دانشگاه 
ویژه  توجه  مورد  قم،  علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه  به 
است و همه در این جهت دغدغه مندیم. بنای ما در 
این دانشگاه، جذب و استفاده از اساتید قوی و انقلابی 
است و تا کنون بسیاری از خروجی های این دانشگاه در 
پست های حساس و گوناگون مشغول به فعالیت شده اند.
وی با اشاره به مسئله عفاف و حجاب افزود: دانشگاه 
قم، تقریباً، تنها دانشگاه دولتی کشور است که بحث 
جدایی فضای آموزشی دختر و پسر در آن مورد توجه 
بوده و هست. از حیث دانشجویان، اساتید و کارکنان نیز 
این دانشگاه وضعیت خوبی دارد و در بین دانشگاه های 

سراسر کشور حائز رتبه 2۴ است.
معاونین پژوهشی، فرهنگی، آموزشی، دانشجویی و 
مالی نیز به ارائه گزارشی از حیطه فعالیت خود پرداختند.

آیت الله حسینی بوشهری: 

دانشگاه انسان هایی متخصص و متعهد تربیت کند 
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علل و توصیه هایی برای تسکین گردن درد یک متخصص تغذیه:

 هنگام تزریق واکسن کرونا ناشتا نباشید
مسئول واحد تغذیه معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی بابل تغذیه سالم را 
در دوران کرونا و واکسیناسیون مهم برشمرد و گفت: افراد هنگام مراجعه برای تزریق 

واکسن نباید ناشتا باشند بلکه باید از قبل به میزان کافی آب و مایعات بنوشند.
عسگری فقان پور  افزود: برای تزریق واکسن به رژیم غذایی ویژه ای نیاز نیست ، 
اما لازم است از مواد غذایی که بـه سـلامت و افزایش سیستم ایمنی بدن در زمان 

واکسیناسیون کمک می کند  ، استفاده کنیم.
وی با اظهار این که تقویت سیستم ایمنی علائم و عوارض احتمـالی ناشی از 
واکسیناسیون را به حداقل می رساند ،گفت: دستگاه گوارش ما بیش از ۷۰  درصد 
سیستم ایمنی بدن را تشکیل می دهد  چون این دستگاه پر از فلور طبیعی یا همان 
پروبیوتیک است که می تواند با بسیاری از بیماری ها مبارزه کند بنا بر این باکتری 
های مفید بدن ما با مواد غذایی سرشار از ویتامین ها و مواد معدنی و فیبر تقویت می 

شود و با غذاهای فرآوری شده، پرچرب و شیرین تضعیف می شود..
این متخصص تغذیه افزود : اگر چه ژنتیک نقش مهمی در عملکرد سیستم ایمنی 
بدن دارد ، اما خواب کافی، فعالیت بدنی مناسب، تغذیه سالم و دوری از استرس از 

مهم ترین راهکارهایی است که به تقویت سیستم ایمنی بدن کمک می کند.
وی توضیح این که تقویت سیستم ایمنی بدن سبب می شود فرد کمتر به بیماری 
مبتلا شود و یا در صورت ابتلا به بیماری سریع تر بهبود یابد ، گفت : هر چقدر سن 
افراد بالاتر می رود سیستم دفاعی آنها ضعیف تر می شود و بیشتر در معرض ابتلا به 
بیماری ها قرار می گیرد ، همان گونه که کودکان چون در حال رشد هستند و هنوز 
بدن آنها به طور کامل تکامل نیافته ، آسیب پذیرند و باید تقویت سیستم دفاعی این 

دو گروه سنی بیشتر توجه گیرد.
فقان پور تعادل و تنوع در برنامه غذایی را یک اصل مهم و ضروری جهت داشتن 
سیستم ایمنی قوی برشمرد و اظهار داشت : در برنامه غذایی روزانه باید دو اصل 
تعادل و تنوع را رعایت کرد ؛ تعادل به معنی مصرف مقادیر کافی از مواد مورد نیاز 
برای حفظ سلامت بدن است و تنوع یعنی مصرف انواع مختلف مواد غذایی که در 
۶ گروه اصلی غذایی شامل نان و غلات، سبزیجات، میوه ها، شیر و لبنیات، گوشت 
ها و تخم مرغ، حبوبات ومغزها قرار دارد و علاوه بر رعایت این موارد باید از مصرف 

زیاد نمک، مواد شیرین و مواد چرب پرهیز شود.
وی وضعیت تغذیه را بر پاسخ ایمنی ناشی از واکسیناسیون مؤثر دانست و گفت : 
تغذیه فرد قبل و بعد از تزریق واکسن با تأثیر برعملکرد سیستم ایمنی می تواند روی 

پاسخ مناسب بدن در برابر واکسن تأثیر بگذارد.
این کارشناس تغذیه افزود : افراد هنگام مراجعه برای تزریق واکسن علاوه بر اینکه 
باید میزان کافی آب و مایعات حداقل به میزان روزانه ۶ تا ۸ لیوان آب مصرف کنند، 
نباید ناشتا باشند و بهتر است قبل از تزریق واکسن یک میان وعده کوچک مانند یک 

ساندویچ نان و پنیر و گردو مصرف کنند.
وی ادامه داد : برای جلوگیری از بروز سرگیجه یا افت فشار خون هنگام واکسن 
از  قبل  و شب  ای مصـرف شود  وعـده سـاده  میان  یا  زدن، لازم است صبحانه 
واکسیناسیون نیز غذای سبک مانند سوپ حاوی مرغ، سبزی های سبز، تیره و 

تـازه مانند اسـفناج، جعفـری، کلم بروکلی میل شود.
فقان پور بر مصرف میوه و سبزیجات روزانه هر فصل تاکید کرد و گفت : با توجه به 
اهمیت مصرف میوه و سبزی در رژیم غذایی روزانه، مصرف آنها در هر فصلی که به 

بازار می آیند دارای اهمیت است.
وی بر اهمیت مصرف منابع پروتئینی در برنامه غذایی روزانه جهت افزایش توان 
سیستم ایمنی بدن نیز تا کید کرد و افزود : مهم ترین منابع پروتئین انواع گوشت 
ها، تخم مرغ، حبوب ، مغزها و دانه ها است که باید در برنامه غذایی روزانه مورد 
استفاده قرار گیرند. این تخصص تغذیه نسبت به مصرف زیاد مواد غذایی شیرین، 
شور و چرپ در برنامه غذایی هشدار داد و افزود: مواد شیرین ، شور و چرپ موجب 
اختلال در عملکرد سیستم ایمنی بدن می شود و توصیه می شود مصرف این مواد 

به حداقل ممکن برسد.
مسئول واحد تغذیه معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی بابل اظهار داشت: در 
هنگام بی اشتهایی استفاده از وعده های غذایی در حجم کم و دفعات بیشتر نتیجه 
بخش خواهد بود البته با افزودن چاشنی هایی نظیر آبلیمو، آب نارنج و آبغوره به غذا 

واشتها تحریک خواهد شد.

با استرس روبرو می شود، واکنش های فیزیولوژیکی خاصی از  وقتی بدن 
جمله تغییراتی در سطح هورمون ها و مؤلفه های خون روی می دهد. هر دوی 

این اتفاق ها می توانند منجر به افزایش کلسترول خون شوند.
دانشمندان نمی دانند استرس و کلسترول چه ارتباطی با هم دارند، اما چند 
تئوری وجود دارد. در این مطلب به این موضوع می پردازیم که استرس چگونه 

چربی خون را بالا می برد و چطور می توانیم این احتمال را کاهش دهیم.
بدن چگونه به استرس واکنش نشان می دهد؟

وقتی با استرس مواجه می شوید، بدنتان به طور خودکارعضلات و قلب و 
دیگر ارگان ها و عملکرد ها را برای یک واکنش پُرانرژی در فاز جنگ یا گریز آماده 
می کند. اینکه تصمیم بگیرید بدوید و فرار کنید یا بمانید و بجنگید، بدنتان به 

روش های به خصوصی واکنش نشان خواهد داد.
بدن در این شرایط هورمون های کورتیزول، آدرنالین و نوراپی نفرین ترشح 
می کند. آدرنالین، قلب را وادار می کند سخت تر کار کند و منجر به افزایش 

ضربان قلب و تنفس و فشارخون خواهد شد.
سطح این هورمون ها معمولًا تا وقتی که موقعیت استرس برانگیز برطرف شود 
بالا می ماند؛ اما گاهی سطح استرس پایین نمی آید یا زمان می برد تا کاهش 
پیدا کند. این فاکتور ها می توانند هم در بلندمدت و هم در کوتاه مدت منجر به 

افرایش کلسترول شوند.
استرس و کلسترول

کلسترول  بود،  زیاد  شغلی شان  استرس  که  افرادی  داد  نشان  مطالعه ای 
خونشان در سطوح ناسالمی قرار داشت. براساس مطالعهٔ دیگری نیز دریافت 
استرس فیزیولوژیکی منجر به افزایش تری گلیسرید، کلسترول بد و کاهش 
کلسترول خون شده بود. دانشمندان تئوری هایی در این باره ارائه داده اند که 

واکنش های استرسی چگونه می توانند کلسترول را بالا ببرند.
افزایش غلظت خون

برود  بالا  خونتان  غلظت  اینکه  احتمال  می شوید  روبرو  استرس  با  وقتی 
زیاد است. وقتی غلظت خون بالا می رود در نتیجه مؤلفه های خون از جمله 
کلسترول، متراکم تر می شوند و این یکی از راه هایی است که استرس موجب 
بالاتر رفتن سطح کلسترول در کوتاه مدت می شود. یک دلیل احتمالی این 
اتفاق این است که با بالارفتن فشارخون در اثر استرس، مایع از رگ های خونی 

به سمت فضای بینابینی اطراف آن ها می رود.
برود  بالا  خونتان  غلظت  اینکه  احتمال  می شوید  روبرو  استرس  با  وقتی 
زیاد است. وقتی غلظت خون بالا می رود در نتیجه مؤلفه های خون از جمله 
کلسترول، متراکم تر می شوند و این یکی از راه هایی است که استرس موجب 

بالاتر رفتن سطح کلسترول در کوتاه مدت می شود.
کورتیزول

افرادی که استرس بلندمدت یا مزمن را تجربه می کنند احتمالًا کلسترول 
خونشان مدام بالاست و این می تواند ناشی از هورمون کورتیزول باشد. کورتیزول 
زیاد می تواند چاقی اطراف شکم را افزایش دهد که دلیل آن تجمع بیشتر چربی 

است، بر چربی در دیگر قسمت های بدن اثر بگذارد و اشتها را افزایش دهد.
در زمان استرس معمولًا سراغ غذا های ناسالم می روید و غذا های شیرین و 
دم دستی را ترجیح می دهید؛ زیرا این مواد غذایی ظاهراً احساس استرس و 
اضطرابتان را کاهش می دهند. مصرف زیاد از حد غذا های کربوهیدراتی می تواند 

سبب افزایش وزن و چاقی شود. کلسترول بالا اغلب نتیجهٔ افزایش وزن است.
دانشمندان دریافته اند استرس اثر معکوس بر سیستم ایمنی بدن دارد و 
می تواند منجر به التهاب شود؛ مثلًا افرادی که به انواعی از بیماری های کبدی 

دچارند، کلسترولشان بالا می رود. محققان این طور توضیح می دهند که اثر 
التهاب طولانی مدت ممکن است سطح لیپید خون را افزایش می دهد و منجر 
به چاقی در کسانی بشود که اختلالات اضطرابی شدید و افسردگی دارند. 

سیگارکشیدن هم می تواند عاملی در این میان باشد.
اسید های چرب

اگر بدنتان طی شرایط استرس برانگیز، اسید های چرب و گلوکز جهت انرژی 
ترشح کند و شما نتوانید از آن ها به عنوان انرژی استفاده نمایید، کلسترول 

خونتان بالا خواهد رفت.
تئوری واکنش قلبی عروقی

محققان دریافته اند سیستم قلبی و عروقی بعضی از افراد نسبت به بقیه، در 
مقابل استرس واکنش شدیدتری نشان می دهد. مثلًا فشارخون برخی از افراد 
در زمان استرس بیشتر بالا می رود. بر اساس تئوری واکنش قلبی و عروقی، 
استرس می تواند ریسک بیماری های قلبی را در عده ای افزایش دهد. بیشتر 
کسی که کلسترول بالایی دارد خودبه خود در معرض بیماری های قلبی مانند 

حمله قلبی هست و استرس هم می تواند چنین حادثه ای را محتمل تر کند.
وقتی کلسترول خونتان بالاست، دیوارهٔ عروق دچار تغییراتی می شوند. گاهی 
از دست بدهند،  را  انعطاف پذیری خود  باعث می شوند عروق  تغییرات  این 

بنابراین در واکنش به استرس نمی توانند آن طور که باید باز شوند.
اثرات غیرمستقیم استرس بر کلسترول

دانشمندان یک درک منطقی از اثرات غیرمستقیم استرس بر سطح کلسترول 
دارند؛ مثلًا آن ها می دانند وقتی کسی استرس دارد، دست به رفتار هایی می زند 

که می توانند کلسترول را افزایش یا کاهش دهند.
عواملی که می توانند به طور غیرمستقیم کلسترول را بالا ببرند شامل موارد 

زیر می شوند:
• تغییرات غذایی: کسی که استرس دارد ممکن است در این زمان تمایلی 
به غذا خوردن نداشته باشد؛ اما اثرات هورمونی استرس می تواند اشتهای او 

را افزایش دهد.
• الکل و تنباکو: کسی که استرس دارد احتمالش زیاد است که سراغ الکل و 

سیگار برود یا اگر قبلًا ترک کرده است دوباره شروع کند.
• ورزش نکردن: فعالیت بدنی به طور مستقیم بر کلسترول اثر می گذارد. اگر 
شخصی تحت استرس روانی قرار بگیرد، از میزان فعالیت بدنی اش کم می شود 

و سطح کلسترولش بالا می رود.
چند توصیه:

• بیشتر ورزش کنید: ثابت شده که ورزش کردن باعث افزایش کلسترول 
خوب )HDL( و کاهش کلسترول بد )LDL( می شود.

• سیگار را ترک کنید: سیگار هم می تواند کلسترول خوب را کاهش و کلسترول 
بد را افزایش دهد.

• از خوردن غذا های فرآوری شده پرهیز کنید: غذا های آماده و فرآوری 
شده دارای چربی های ترانس هستند که کلسترول بد را بالا می برد و کلسترول 

خوب را کاهش می دهند.
• رژیم غذایی مدیترانه ای را دنبال کنید: چربی های تک غیراشباع مانند 
روغن زیتون و آووکادو می توانند کلسترول بد را کاهش و کلسترول خوب را 

افزایش دهند.
و  مانند ساردین  امگا ۳ دارند: ماهی های چرب  • غذا هایی بخورید که 
سالمون حاوی امگا ۳ اند که کلسترول بد را کاهش و کلسترول خوب را افزایش 

می دهند.
• بیشتر غلات کامل بخورید: غلات کامل حاوی فیبر و نیاسین هستند که هر 

دو کلسترول بد را کاهش و کلسترول خوب را افزایش می دهند.

استرس چگونه کلسترول خون را بالا می برد؟

شلغم با ویتامین c بالا خوراکاسترس می تواند موجب افزایش سطح کلسترون خون شود
 روزهای زمستان 

شلغم با طبیعتی گرم و تر حجم قابل قبولی از ویتامین C را در خود جا داده است.
شلغم از منظر طب سنتی، طبیعتی گرم و تر دارد و معمولًا از ترکیبات مانند فلفل ، 
زیره، خردل و سرکه به عنوان مصلحات آن نام برده می شود. از آنجایی که شلغم بومی 
آسیاست، در طب سنتی آسیایی آمده که مصرف آن با افزایش انرژی همراه است. 
نکته قابل توجه دیگر اینکه در طب قدیم و طب سنتی، از شلغم به عنوان تصفیه 

کننده خون استفاده می کرده و می کنند.
شلغم جزو سبزی های بومی غرب آسیاست که ریشه آن به صورت خوراکی مصرف 
می شود. ریشه گیاه شلغم که ما آن را با رنگ های سفید، سفید با لکه های بنفش، 
سبز، زرد یا گلی مایل به قرمز می بینیم، جزو ریشه های خوراکی بسیار پرخاصیت در 

تمام دنیا شناخته می شود.
 شاید برایتان جالب باشد که بدانید قبل از پیدایش و کشت سیب زمینی، شلغم 
به عنوان یک خوراک ارزان قیمت، طرفداران زیادی میان اروپایی های قرون وسطی 
داشت. این گیاه در قسمت های سردسیر و در فصل های سرد سال به راحتی کشت 

می شود.
هر چند شلغم را بومی غرب آسیا می دانند، این سبزی یا صیفی پرخاصیت به 
راحتی در فصل های پاییز و زمستان در نقاط مختلف آمریکایی شمالی، آسیا، کانادا 
و اروپا کشت می شود. برخی باستان شناسان اروپایی ثابت کرده اند کشت شلغم، 

سابقه ای حدود ۴ هزارساله در اروپا دارد.
 شلغم از منظر طب سنتی، طبیعتی گرم و تر دارد و معمولًا از ترکیبات مانند فلفل، 
زیره، خردل و سرکه به عنوان مصلحات آن نام برده می شود. از آنجایی که شلغم بومی 
آسیاست، در طب سنتی آسیایی آمده که مصرف آن با افزایش انرژی همراه است. 
نکته قابل توجه دیگر اینکه در طب قدیم و طب سنتی، از شلغم به عنوان تصفیه 

کننده خون استفاده می کرده و می کنند.
بد نیست این نکته را هم بدانید که شلغم، حجم قابل قبولی از ویتامین C را در خود 
جا داده است. از این رو، مصرف آن در روزهای سرد سال می تواند علاوه بر افزایش 
انرژی و بهبود خلق وخو، باعث بالا رفتن قدرت سیستم دفاعی بدن شود و احتمال 
ابتلا به بیماری های مسری فصلی مانند سرماخوردگی را کم کند. از این رو، بد نیست 

در روزهای سرد پاییز و زمستان، هر روز از شلغم به عنوان میان وعده استفاده کنید.
دانستن این نکته هم ضروری است که مصرف شلغم می توان به بهبود مشکلات 

دستگاه ادراری و دفع سنگ کلیه کمک کند.
هنگام مواجهه با مشکلات تنفسی مانند گرفتگی بینی، سرفه یا سرماخوردگی نیز 

می توانید از شلغم بخارپز برای بهبود علائم بیماری خود کمک بگیرید.
استفاده از شلغم به صورت موضعی می تواند برای درمان تاول ها، سرمازدگی 

پوست و دردهای استخوانی یا مفصلی کاربرد داشته باشد.
بدانید  باید  باشید،  داشته  بهتری  انتخاب  شلغم  انواع  میان  می خواهید  اگر 

شلغم های سفت و توپُر، بهتر از شلغم های نرم و سبک هستند.
مصرف شلغم های کهنه و سبک می تواند باعث ایجاد نفخ های آزاردهنده شود. 
میان انواع شلغم، آن هایی که پوست شفاف، صاف و کمی براق دارند، بهتر از سایر 

شلغم ها هستند.
شلغم های کوچک، طعم شیرین تری نسبت به شلغم های بزرگ دارند و بخش 

درونی یک شلغم خوب باید کاملًا روشن و شفاف باشد.
بهتر است شلغم را در هوای کاملًا سرد و خشک نگهداری کنید. اگر شلغم را در 
بسته بندی مناسبی در قسمت خشک یخچال بگذارید، می توانید بدون نگرانی تا 

2 هفته آن را حفظ کنید.
یک نکته جالب که در کتاب قانون ابن سینا به آن اشاره شده این است که ارزش 
تغذیه ای شلغم زمانی که با گوشت پخته می شود. بالاتر می رود و خوردن شلغم پخته 
با گوشت می تواند به شدت باعث نرم شدن سینه و گلو در افراد مبتلا به سرماخوردگی 
شود.  هر چند برای مصرف شلغم در حد خوراکی، عوارض جانبی خاصی گزارش 
نشده، استفاده زیاد از آن برای افراد مبتلا به اختلالات تیروئید چندان مفید نیست 

زیرا این گیاه ترکیباتی مانند گلوکوزینولات و ایزوتیوسیانات دارد.
شلغم خواص ضدسرطانی دارد، اما افرادی که شانس یا پتانسیل ابتلا به سرطان 
پستان را دارند، باید در مصرف آن جانب احتیاط را رعایت کنند. این گیاه، ترکیباتی 
به نام ایندول و کاریینول دارد که این ترکیبات می توانند باعث تحریک سرطان پستان 

شوند.
در نهایت باید به این نکته اشاره کرد که به دلیل نفاخ بودن شلغم بهتر است آن را 

حتماً با مقداری فلفل، زیره یا زنجبیل میل کنید تا نفخ آن را کاهش دهید.

مطالعات نشان می دهد؛

چاقی به سلامت مغز آسیب می رساند
چاقی و اضافه وزن با گذشت زمان آسیب جدی وارد می کنند و شما را در معرض 

خطر طیف گسترده ای از بیماری ها قرار می دهند.
به گزارش خبرنگار مهر به نقل از هلث دی نیوز، محققان هشدار می دهند وزن 

بیش از حد زیاد بدن می تواند به مغز آسیب برساند.
تحقیقات نشان می دهد که چاقی بر سلامت مغز از کودکی تا بزرگسالی تأثیر 
می گذارد و همه چیز از مهارت های عملکرد اجرایی تا افزایش قابل ملاحظه خطر 
زوال عقل را تحت تأثیر قرار می دهد. در میانسالی، عواقب اضافه وزن قابل توجه 
است. چندین مطالعه نشان داده است که افراد میانسالی که شاخص توده بدنی 
)BMI( بالای ۳۰ یا بالاتر از آن دارند، بیشتر از همسالان با وزن سالم خود به زوال 
عقل مبتلا می شوند. با این حال، محققان هنوز در حال بررسی این موضوع هستند 
که چگونه و چرا وزن اضافی به مغز آسیب می رساند. »الکسیس وود«، سرپرست تیم 
تحقیق در مرکز تحقیقات تغذیه کودکان در کالج پزشکی بیلور در هیوستون تکزاس، 
گفت: »شواهد بسیار قوی و قابل توجهی وجود دارد که نشان می دهد در کل دوران 
کودکی، از کودکی تا نوجوانی، وضعیت وزن بالاتر با عملکرد شناختی پایین تر، به 
ویژه در زمینه عملکرد اجرایی مرتبط است.« نتایج یک مطالعه نشان داد کودکانی 
که مهارت های کلامی و عملکرد اجرایی بالاتری در دوران پیش دبستانی دارند، کمتر 
احتمال دارد که در اواخر دوران کودکی دچار اضافه وزن شوند. تحقیقات دیگر نشان 
می دهد کودکان خردسالی که دارای اضافه وزن یا چاق هستند نسبت به کودکان 
دارای وزن سالم کمتر قادر به کنترل تکانه ها هستند. وود می گوید: »اگر چالش های 
عملکرد شناختی در ابتدا ایجاد شوند، تفکر غالب این است که این موضوع نحوه 
تعامل کودکان با محیط خود را تنظیم می کند. آنها ممکن است در کنترل مصرف 
غذا برای متعادل کردن نیازهای انرژی خود چندان خوب عمل نکنند. ممکن است 
زمانی که گرسنه نیستند غذا بخورند، مثلًا وقتی خوراکی ای بسیار اشتها آور مانند 
یک کیک کوچک می بینند. عملکرد شناختی پایین در این زمینه رفتار خوردن را 
تغییر می دهد و فرد را مستعد رفتارهای غذایی ضعیف می کند.« وی در ادامه افزود: 
»با این حال، اگر مشکلات وزن قبل از تغییرات شناختی باشد، ممکن است چربی 
اضافی التهاب را افزایش دهد که با گذشت زمان، می تواند منجر به تغییر در اتصال، 
ساختار و عملکرد مغز شود.« با این حال محققان بر انجام تحقیقات بیشتر در این 
زمینه تاکید دارند تا دریابند که آیا چاقی منجر به بروز مشکلات شناختی می شود یا 

وجود مشکلات شناختی از ابتدا عامل بروز تغذیه نامناسب و چاقی است.
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 بهترین و ساده ترین راه پیشگیری از ابتلا به اومیکرون 
دریافت واکسن و رعایت شیوه نامه های بهداشتی است و 
نباید با تصور خفیف بودن اومیکرون و ساده انگاری، در 

دام این سویه جدید کرونا بیفتیم.
یکی از خطرناک ترین ویژگی های سویه جدید کرونا 
)اومیکرون(، تغییرات زیاد در ساختار ژنی ویروس است، 
به دلیل تغییرات زیاد ساختاری، قدرت حیات ویروس 

بیش از سویه قبلی می شود.
دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی گزارش کرده که علائم اومیکرون از دلتا 
خفیف تر است، با این حال با توجه به قدرت سرایت بیشتر 
این سویه تعداد موارد ابتلا بالا برود، تعداد موارد بستری 
اشغال  بیمارستانی  تخت های  و  می یابد  افزایش  نیز 
می شوند و عدم دسترسی به خدمات، منجر به افزایش 

موارد مرگ و میر خواهد بود.
معرض  در  سرایت،  افراد  قدرت  افزایش  با  همچنین 
خطر )دارای بیماری زمینه ای و سالمندان( بیشتر مبتلا 
و مطالعات  افراد شدیدتر است  این  بیماری در  و  شده 
نشان می دهند واکسن های موجود علیه اومیکرون  هم 
موثر هستند و با دریافت دز یادآور ایمنی بدن قوی تر هم 
می شود. یافته های یک مطالعه جدید نشان می دهد که 
اومیکرون ۷۰ برابر سریع تر از سویه دلتا در نای و ریه ها 
تکثیر می شود. با وجودیکه سرعت تکثیر اومیکرون در 

مقایسه با سویه دلتا ۷۰ برابر بیشتر است.
اومیکرون  سازمان جهانی بهداشت اعلام کرد سویه 
باعث ابتلای افرادی شده که پیش تر واکسن تزریق کرده 
یا پس از ابتلا به کرونا بهبود یافته اند. همچنین این سویه 

کرونا سریع تر از سویه دلتا در حال گسترش است.
که  می دهد  نشان  هم  مقدماتی  مطالعه  یک  نتایج 
بر  تری  مدت  طولانی  آسیب های  موجب  اومیکرون 
قلب، کلیه ها، کبد و دستگاه گوارش شده و باعث بروز 

سپسیس )گندیدگی خون( هم می شود.
کووید۱9  به  ابتلا  برای  تر  پیش  که  علائمی  کنار  در 
مطرح می شود، به تازگی دانشمندان کشف کردند که 
سویه اومیکرون  باعث بروز علائم منحصر به فرد دیگری 
در افراد شده که بصورت قطعی تایید نشده است. این 
علائم خارش گلو، سرفه خشک، خستگی شدید، درد 

عضلانی ملایم، تعریق شبانه هستند.

و اطلاع رسانی وزارت  روابط عمومی  سرپرست مرکز 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی روز یکشنبه 2۶ دی 

ماه گفت: سه فوتی »اُومیکرون« در ایران سالمند بودند.
محمد هاشمی افزود: متاسفانه در هر یک از شهرهای 
تبریز، یزد و شهرکرد، شاهد یک فوتی مبتلا به اُومیکرون 
بوده ایم و یک مورد بدحال هم در اهواز تحت مراقبت 

است.
وی تصریح کرد: این افراد سالمند بوده و واکسیناسیون 

خود را به طور کامل )در سه نوبت( انجام نداده بودند.
هاشمی گفت: اگرچه قدرت مرگ باری اُومیکرون اندک 
است اما باید پروتکل ها را رعایت و در اسرع وقت نسبت به 

تکمیل واکسیناسیون اقدام کرد.
و اطلاع رسانی وزارت  روابط عمومی  سرپرست مرکز 
بهداشت 2۳ دی ماه نیز در توییتی درخصوص آخرین 
وضعیت موارد مثبت شناسایی شده اُومیکرون در کشور 
نوشت: بیماران شناسایی شده مبتلا به امیکرون به ۷۳۳ 

نفر رسیده و رو به افزایش است.
همچنین سعید کریمی معاون درمان وزیر بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی روز شنبه 25 در ماه گفت: در 
حال حاضر میزان کل مراجعین سرپایی و بستری تفاوت 
نکرده، اما تعداد تست های مثبت افزایش یافته و این یک 
زنگ خطر است، از این رو تمام مراکز باید در حالت آماده 

باش قرار گیرند.
وی پیشتر نیز تصریح کرده بود: تزریق دز سوم واکسن 
کرونا تاثیر ۸۰ درصدی بر پیشگیری از ابتلا به اومیکرون  

خواهد داشت و ایمنی بیشتری ایجاد می شود.
به گفته کریمی، چند روز بعد از تزریق دز دوم واکسن 
بنابراین  می یابد،   کاهش  جمعی  ایمنی  سطح  کرونا 
تجربه  شود،   تزریق  کرونا   واکسن  سوم  دز  حتما  باید 
خوب  روند  وجود  با  داده  نشان  دیگر  کشورهای  در 
واکسیناسیون در کشورهای اروپایی و آمریکا، اما همچنان 
آن ها درگیر موج ششم کرونا شده اند و از همین رو افراد 
بالای ۱۸ سال و کسانی که ۳ ماه از تزریق دز دوم واکسن 
کرونای آن ها گذشته باید برای دریافت دز سوم واکسن 

کرونا به مراکز درمانی وزارت بهداشت مراجعه کنند.
موج همه گیری جدید

گفت:  زمینه  این  در  عفونی  بیماریهای  متخصص 
خاستگاه اومیکرون از کشورهای جنوبی قاره آفریقا بود 

که با سرعت بسیار بالا در سایر کشورها شیوع پیدا کرد 
و تاکنون بیش از 9۰ کشور به صورت رسمی مشاهده 
ابتلا به این ویروس را اعلام کرده اند. نمودار آمار ابتلا به 
بیماری در کشورهای درگیر، موج همه گیری جدید را 
نشان می دهد و از این رو امکان بروز طغیان بیماری در 

کشور نیز وجود دارد.
ایلاد علوی افزود: قبل و بعد از اومیکرون، سویه های 
مختلف ویروس کوید۱9 را شاهد بودیم و خواهیم بود، اما 
نکته قابل توجه، اهمیت رعایت پروتکل های بهداشتی به 
عنوان مهمترین اصل پیشگیری از ابتلا به بیماری است، 
به ویژه در شرایط کنونی که به دنبال فروکش کردن موج 
بیماری، افراد توجه چندانی به شیوه نامه ها ندارند. از 
طرفی بازگشایی و رفع محدودیت هایی که نزدیک به دو 
سال در کشور برقرار بود، اطمینان خاطر ذهنی در مردم 
ایجاد کرده است. از همین رو ممکن است غافلگیری آغاز 
بحران در دنیا، در زمان مقابله با اومیکرون نیز تکرار شود.

وی با اشاره به تایید ادعای قدرت انتقال بالای اومیکرون 
به  باتوجه  همچنین  کرد:  تصریح  علمی  مطالعات  در 
فقدان اطلاعات کافی در خصوص رفتار سویه اومیکرون، 
کم رنگ شدن رعایت اصول بهداشتی و هر اقدامی که 

امکان رعایت را محدود کند، نگران کننده خواهد بود.
اهمیت  خصوص  در  عفونی  بیماریهای  متخصص 
واکسیناسیون برای پیشگیری از بروز موج جدید بیماری 
تاثیر  مورد  در  هایی  بررسی  بیش  و  کم  داشت:  اظهار 
واکسیناسیون بر کنترل شیوع سویه اومیکرون صورت 
گرفته  که نشان از اثربخشی برخی واکسن ها، البته نه به 

صورت بالینی بلکه به صورت آزمایشگاهی دارد.
علوی تصریح کرد: یکی از دلایل ضعف این ویروس در 
مقایسه با سویه های قبل، افزایش سطح ایمنی مردم به 
دنبال پوشش حداکثری واکسیناسیون یا ابتلا به کرونا 
در گذشته است. بنابراین نباید از نقش واکسیناسیون به 

عنوان یکی از بزرگترین ابزارهای مقابله غافل شد.
وی با اشاره به مقایسه هایی که میان علائم و رفتار سویه 
های جدید ویروس صورت می گیرد، افزود:  باید به بروز 
تمامی علائم در دستگاه تنفسی فوقانی و تحتانی شامل 
آبریزش، احتقان، سرفه، گلودرد، تنگی نفس، سردرد، 

ضعف عمومی و بی حالی حساس بود.  
علویان تاکید کرد: در زمان طغیان بیماری، کوچکترین 
علامتی را باید ناشی از آلودگی به ویروس در گردش در 
ویروس  از  جدیدی  های  سویه  که  زمانی  گرفت،   نظر 
گزارش می شود، تمهیدات لازم و کافی برای شناسایی 
تمام افراد مبتلا به آن وجود ندارد به همین دلیل ممکن 
است اومیکرون در سراسر کشور گسترش یافته باشد، زیرا 

امکان بررسی تک به تک افراد وجود ندارد.
بیشتر رعایت کردن اصول  آنچه مسلم است، جهت 
بهداشتی و دیگر اقدامات لازم جهت حفظ سلامتی خود 
و اطرافیان صرف نظر از اینکه ما با چه نوعی از کرونا روبه رو 
هستیم باید نسبت به تزریق واکسن نوبت اول و دوم و دوز 
یادآور )سه دوز در حال حاضر(، رعایت اصول بهداشتی و 

دیگر توصیه های لازم اقدام کنیم.

با ساده انگاری در دام اومیکرون نیفتیم؛

اُمیکرون در کمین واکسن گریزان

گره "چهل اختران" قم بازشدنی است؛

بلاتکلیفی ۱۱ ساله در سومین قطب مذهبی

گزارش علی فقیهی: 
چهل اختران" نام محله ای در خیابان آذر قم است که در اصل به دلیل وجود 
بارگاه چهل تن از نوادگان پیامبر اسلام )ص( به این نام شهرت یافته و سومین 
قطب مذهبی در شهر قم محسوب می شود. این امامزادگان علاوه بر جایگاه 
فرهنگی و تاریخی خاص در قم، زائران بین المللی فراوانی نیز از سرتاسر جهان 
تشیع دارند. در صحن بزرگ این مجموعه سه زیارتگاه امامزاده موسی مبرقع 

)ع( فرزند بلافصل امام جواد )ع(، چهل اختران و امامزاده زید )ع( قرار دارد.
به دلیل همین اهمیت یکی از مصوبات سفر رهبر معظم انقلاب به قم در 
سال ۸9، ساماندهی و آزادسازی محدوده بافت فرسوده چهل اختران و اجرای 
طرح توسعه امامزاده موسی مبرقع)ع( به عنوان یکی از پروژه های عمرانی 

مهم این سفر بود.
11 سال بلاتکلیفی و ناهماهنگی مقابل دیدگان زائران

اداره کل اوقاف و امور خیریه، سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر 
)از مجموعه های تابعه شهرداری( و اداره کل راه و شهرسازی هر یک بخشی 
از مسئولیت این طرح را به عهده دارند. مجموع مساحت پروژه حدود ۴۳ هزار 
متر مربع است که قرار است فاز اول بازسازی، با آزادکردن 2۸ هزار متر مربع 
آغاز شود. اما از این مقدار تاکنون تنها ۱۴ هزار متر مربع آزادسازی انجام شده 

است.
 آنچه از مجموع مصاحبه ها و جلسات مرتبط با این طرح که قاعدتا باید زیر 
نظر معاونت عمرانی استانداری پیگیری شود، بیرون آمده این بوده که به دلیل 
تمام شدن اعتبارات مالی، تملک منازل اطراف امامزادگان متوقف و به همین 
دلیل کل پروژه نیز متوقف شده است. با افزایش چشمگیر قیمت املاک در 

سال های اخیر بعید به نظر می رسد تامین اعتبار آن به آسانی ممکن باشد.
طرح توسعه چهل اختران، از پروژه هایی است که در میان اختلاف چند 
دستگاه اجرایی و وجود چند صدایی با گذشت حدود ۱۱ سال  بلاتکلیف 
مانده است.  در این میان مردمی که ساکن این منطقه هستند هر روز با منظره 
ای نازیبا از منازلی مواجه می شوند که در محوطه اطراف امامزادگان باقی 

مانده و رها شده اند.
موضوع این پروژه ۴۸ هکتاری هم این است که از اوایل دهه ۸۰ مصوبه ای 
در استان وجود داشته که ۴۸ هکتار از زمین های پردیسان، پشتوانه پروژه های 
بافت فرسوده و اطراف حرم باشد. در سال 95 این موضوع نیز بصورت جدی 
در نهادهای استانی پیگیری شد و آن زمین در حال آماده سازی بود که 
با تغییرات مدیریتی در وزارت راه و شهرسازی مسکوت ماند و به این ترتیب 
چشم انتظاری برای تامین منابع جدید هم به جایی نرسیده است.در طول 
این سالها پیگیری های زیادی برای تعیین منابع جدید مالی انجام شده و از 
جمله راهکارهای دیگری که برای تامین منابع آزادسازی املاک مطرح شده، 
استفاده از عواید پشتیبانی زمین های موسوم به ۴۸ هکتاری پردیسان است.

شهرداری نمی تواند تامین کننده منابع مورد نیاز باشد
علیرضا خاکی، مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر در 
گفتگو با فارس گفت: دو راه حل برای برون رفت از این وضعیت وجود دارد. 
یکی اینکه همان طرح مصوب دنبال شود که نیاز به منابع مالی دارد و خارج 
از توان شهرداری است. برای تامین آن هم پیش بینی شده بود از محل منابع 
موسوم به ۴۸ هکتاری اعتباراتی اختصاص داده شود. اما در دوره قبلی وزارت 

راه و شهرسازی متوقف شد.
وی افزود: راه حل دیگر هم در صورت عدم تخصیص منابع، این است که 
پروژه را بصورت محدودتر تعریف کرد. متاسفانه املاک به صورت پراکنده 
تملک شده است و امکان شروع بخشی از پروژه مانند شبستان ها یا پارکینگ 
وجود ندارد. مشکل دیگر هم چند مدیریتی بودن آن است که چند مجموعه 

در آن دخیل هستند و موجب بلاتکلیفی پروژه شده است. 
تملک 1۵ واحد می تواند شروعی برای پروژه بازسازی باشد

حسن امینی خواه معاون پشتیبانی و توسعه اداره کل اوقاف وامور خیریه 
استان قم نیز در گفتگو با فارس قم پراکنده بودن تملکات انجام شده را دلیل 
عدم شروع عملیات بازسازی دانست و افزود: اگر بخشی از تملکات بصورت 
یکپارچه انجام می شد می توانستیم با منابع خیرین و درآمد موقوفه، ساخت 

شبستان یا پارکینگ را شروع کنیم.
امینی خواه با بیان اینکه باید نگاه به این پروژه ملی باشد، افزود: با توجه به 
اینکه در مصوبات سال ۸9 هیچ تکلیفی در حوزه تملک به اوقاف واگذار نشده 
بود، اما اوقاف آن را بارها پیگیری کرده و در سفر اخیر دولت به قم هم بر اجرای 
آن اصرار کردیم. ظاهرا اعتباری در این سفر هم اعتباری پیش بینی شده اما 

هنوز ابلاغ نشده است.
معاون پشتیبانی و توسعه اداره کل اوقاف وامور خیریه قم با تاکید بر این که 
الان هم علت عدم اجرای کار همین موضوع تملک است، اضافه کرد: اگر 
حدود ۱۰ الی ۱5 واحد مسکونی و تجاری خریداری شود امکان شروع کار 

بازسازی در این پروژه وجود دارد.
 گره چهل اختران کهنه است، اما کور نیست

 حالا خیابان آذر به عنوان نماد بافت سنتی و فرهنگی قم مانده است و 
چهره نازیبای خرابی های اطراف چهل اختران. بیش از  ۱۱ سال است که هر 
هفته هزاران زائر غیرایرانی و دهها هزار شهروند قمی چشمشان به خرابی های 
اطراف این حرم مقدس می افتد و نمی دانند گره این پروژه در قلب قم به دست 

چه کسی و چه زمانی باز خواهد شد.
مسلم است که تامین اعتبار مورد نیاز برای تملک ۱5 واحد و آزادسازی 
عرصه های مورد نیاز در فاز اول موضوعی نیست که آن را یک گره بازنشدنی و 
کور دانست. علت آن را هم باید در کوتاهی در هماهنگی های مدیریتی کلان 
استان قم بین دستگاه های مختلف دانست تا نتوانند پاسخ گویی به افکار 

عمومی را به یکدیگر حواله کنند.
بعد از سفر اخیر دولت به قم، قمی ها امیدوارند این گره کهنه از یک سو با 
اختصاص اعتبار مستقل و از سوی دیگر با حل موضوع ۴۸ هکتاری پردیسان 
باز شود. هر چند که شاید هماهنگی و قاطعیت در مدیریت کلان استانی، 

سالها قبل می توانست راهگشای مسئله چهل اختران باشد.

در جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم مطرح شد؛

از توسعه مراکز پسماند تا لزوم 
حل ریشه ای معضل کمبود پارکینگ 

در بیست و چهارمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم، ضمن اصرار 
اعضای شورا برای دریافت ۱۰۰ میلیارد ریال وام از صندوق ملی محیط زیست برای توسعه 

مراکز پسماند، بر حل ریشه ای معضل آزاردهنده کمبود پارکینگ تأکید شد.
به گزارش روابط عمومی شهرداری قم، جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم 
روزدوشنبه به ریاست حسین اسلامی، معاونان شهردار و اعضای شورای شهر در سالن 
جلسات ساحتمان شهید باکری برگزار و لوایح رسیده مورد بررسی و تبادل نظر قرار گرفت.

اعضای شورای اسلامی شهر و معاونان شهردار قم در این جلسه بر حل ریشه ای معضل 
کمبود پارکینگ تأکید کردند و نسبت به حادتر شدن سالانه این مشکل در قم هشدار 
دادند. رئیس کمیسیون حمل ونقل و ترافیک شورای اسلامی شهر قم در همین رابطه 
ابراز کرد: طی ۶ سال گذشته هزاران کسر پارکینگ در ماده ۱۰۰ رسیدگی و تبدیل به رأی 

شده است، درحالی که فضای پارک احداث شده بسیار ناچیز بوده است.
سید محمدحسین دهناد گفت: هزینه کسر پارکینگ تناسبی با ساخت پارکینگ ندارد، 
از طرفی این هزینه ها نیز بیشتر برای تملکات شهرداری هزینه می شود و صرف احداث 

پارکینگ نمی شود.
با بیان اینکه در بحث ساخت پارکینگ حوزه  معاون شهردار قم نیز در این جلسه 
حمل ونقل و ترافیک هیچ مدخلیتی ندارد و هیچ اختیار قانونی برای آن دیده نشده است 
و فقط این مسئله در حوزه شهرسازی و صدور پروانه بررسی می شود گفت: برای حل 
اصولی و علمی مشکل کمبود پارکینگ لازم است تا از نظرات تخصصی حوزه حمل ونقل 

و ترافیک در طرح های جایگزین استفاده شود.
عباس ذاکریان یادآور شد: هم اکنون احداث هر واحد پارکینگ بدون احتساب زمین 

آن، بین ۱۷۰ تا 2۰۰ میلیون تومان هزینه بر روی دست شهرداری می گذارد.
در ادامه این جلسه، اعضای شورای اسلامی شهر در خصوص نامه فرمانداری در 
اعتراض به مصوبه شماره ۶۷5۳ موضوع دریافت تسهیلات از صندوق ملی محیط زیست 
برای توسعه مراکز دفع پسماند به میزان صد میلیارد ریال با کارمزد ۱۰ درصد اصرار کردند.

کمیته تطبیق فرمانداری قم با توجه به مشخص نشدن مبلغ، کارمزد و مدت این مصوبه 
با آن مخالف کرده بود که ایرادات فرمانداری در جلسه رسمی امروز شورا برطرف و اصرار 

مصوبه به کمیته تطبیق با نظر اکثریت اعضا مصوب شد.
اعضای شورای اسلامی شهر قم در ادامه جلسه با عودت لایحه اول از مابقی این 
مناقصه و عودت پروژه سوله ورزشی امام موسی صدر برای پیشبرد عملیات عمرانی تونل 
غدیر از طریق سرمایه گذاری به میزان 5 میلیارد و 5۰۰ میلیون تومان نیز موافقت کردند.

موافقت اعضای شورای اسلامی شهر قم با احداث یک باب مسجد جدید به ازای 
تخریب مسجد امام حسین)ع( برای ادامه پروژه بلوار جمهوری اسلامی از دیگر مصوبات 

بیست و چهارمین جلسه رسمی و علنی بود.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم خبرداد:

آغازطرح عرضه نان کامل 
با سبوس ۹۳ درصد 

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم گفت: طرح عرضه نان کامل که آرد آن دارای 
9۳ درصد سبوس است با همکاری اتحادیه نانوایان، فرمانداری و مجموعه های ذی ربط 

در پنج واحد نانوایی در استان قم آغاز شد. 
سعید محمدی اظهارداشت : اداره کل غله و خدمات بازرگانی قم با جدیت به دنبال 
آن است که درصد سبوس در آرد نان مصرفی مردم استان بالا رود، چرا که سبوس نقش 
بسیار مهمی در حفظ سلامت افراد دارد و نیاز است که مصرف نان کامل با درصد سبوس 

بالا در میان مردم ترویج شود.
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی قم گفت: در این رابطه نیازمند همکاری رسانه ها برای 
آگاهی بخشی به مردم پیرامون مزایای استفاده از نان کامل هستیم تا تقاضا برای این نوع 
نان افزایش یابد؛ باید این نکته برای مردم تبیین شود که رنگ تیره نان نشان از کیفیت 

پایین آن نیست بلکه به معنای داشتن سبوس بیشتر در نان و کیفیت بالاتر آن است.
او گفت: با افزایش تقاضای مردم برای استفاده از نان کامل، نانوایان استان از طرح ارائه 
این نوع نان استقبال بیشتری می کنند و به همین ترتیب تعداد واحد های نانوایی که نان 
کامل با سبوس 9۳ درصد عرضه می کند، بیشتر می شود و این مساله نقش مهمی در 

سلامت شهروندان دارد چرا که غذای اصلی مردم نان است.
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی قم با اشاره به این که برنامه ما هدایت اکثر نانوایی های 
استان به سمت عرضه نان کامل است، گفت: در حال حاضر ۸۸۸ واحد نانوایی، شامل 
5۸۰ مورد یارانه ای یک و ۳۰۸ مورد یارانه ای دو در سطح استان قم فعال است که تفاوت 

این دو در قیمت آرد یارانه ای است که از طرف دولت دریافت می کنند.
محمدی همچنین با بیان این که هم اکنون پنج واحد صنعتی به صورت تخصصی در 
زمینه تولید آرد در قم فعال است، گفت: این استان از فناوری بالایی در تولید آرد با کیفیت 
برخوردار بوده و توانایی رقابت در سطح ملی را دارد که از این ظرفیت برای عرضه آرد مورد 

نیاز برای تهیه نان مردم استان به خوبی استفاده می شود.
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی قم با اشاره به این که تامین کالا های اساسی مورد نیاز 
سفره مردم استان توسط اداره کل غله و خدمات بازرگانی به صورت شبانه روزی دنبال 
می شود،گفت: با تلاش های صورت گرفته حجم ذخیره سازی گندم و کالا هایی همچون 

برنج وارداتی و شکر درقم برای مصرف مردم در حد مطلوبی است.
 

به همت بسیج دانشجویی دانشگاه پیام نور قم  صورت گرفت :

تکریم مادران و همسران شهدای قم
 در خانه موزه شهیدان زین الدین 

مراسم تکریم مادران و همسران شهدا به همت بسیج دانشجویی دانشگاه پیام نور قم در 
خانه موزه شهیدان زین الدین برگزار شد.

به گزارش روابط عمومی اداره کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم، 
مراسم تکریم مادران و همسران شهدا، با همکاری بسیج دانشجویی دانشگاه پیام نور قم و 
معاونت امور بانوان اداره کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان در خانه موزه 

شهیدان زین الدین برگزار شد.
در این مراسم، ابتدا ریحانه غلامیان مدیر امور بانوان اداره کل حفظ آثار و نشر ارزش های 
دفاع مقدس نکاتی را پیرامون مظلومیت شهدای زن و کودک که غالبا در بمباران هوایی 

دشمن به شهادت رسیده اند، بیان کرد.
در ادامه، »زینب ابراهیمی« فرزند شهیده معصومه رحیمی و خواهر شهیدان علی و 
عبدالله ابراهیمی که هر سه در زندان های عراق به دست رژیم بعث به شهادت رسیده 
اند، خاطراتی را از تولد در فریدون شهر استان اصفهان و نهایتا اسارت و شهادت اعضای 

خانواده خود در عراق بیان کرد.
در این مراسم، از خانواده های شهیده ابراهیمی، مادر شهیدان منیره، مریم و زهره 
شتربان و نسرین قلندران بانوی جانباز و عضو خانواده هفت شهید قلندران که در بمباران 

هوایی دشمن بعثی به شهادت رسیده اند، تقدیر شد.
مراسم فوق با مرثیه سرایی »سیرلانی« در مصیبت سالروز وفات حضرت ام البنین )س( 

و همچنین حضور پیکر شهید گمنام، عطر و بوی ویژه ای به خود گرفت.
 

دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر  خبرداد:

توافق نامه بین ستاد  مبارزه با مواد مخدر
 و حوزه های علمیه 

دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر از امضای توافق نامه بین ستاد  مبارزه با مواد مخدر 
و حوزه های علمیه خبر داد و گفت:    طلاب درباره آسیب های مواد مخدر سخنرانی 

می کنند. 
سردار اسکندر مؤمنی ظهر روزیکشنبه در دیدار با آیت الله علوی گرگانی مرجع تقلید 
شیعیان که در دفتر معظم له برگزار شد، اظهار داشت: در زمینهٔ مقابله با مواد مخدر 

اقدامات و برنامه ریزی زیادی صورت گرفته است.
دبیر کل ستاد مبارزه با مواد مخدر با اشاره به آسیب های مواد مخدر و لزوم آگاهی جوانان 
افزود: یکی از موضوعاتی که مورد تأکید است جلوگیری از ورود مواد از مرزها و همچنین 
پیشگیری مورد تأکید است. وی با تأکید بر اینکه درمان معتادان و بازگشت به جامعه و 
توانمندسازی آن ها از جمله برنامه های مدنظر است، بیان کرد: در حوزه پیشگیری 
همکاری مناسبی با آموزش وپرورش و دانشگاه ها انجام شده و همچنین توافق نامه ای با 
مدیر حوزه های علمیه داشتیم که سخنرانان درباره آسیب های مواد مخدر صحبت کنند.

سردار مؤمنی عنوان کرد: در حوزه نگهداری و درمان معتادان از ظرفیت خیران بهره 
می گیریم و در تهران، قم، مشهد، تبریز و برخی از استان ها خیران پای کار آمدند، هفته 
گذشته در استان قم مرکزی به همت یک خیر کلنگ زنی  شد که  در راستای درمان و 
نگهداری معتادان است. دبیر کل ستاد مبارزه با مواد مخدر عنوان کرد: مرکزی در استان 
قم به همت سپاه و بسیج در راستای درمان معتادان راه اندازی شد، باید از ظرفیت مردم و 

خیران در این زمینه به خوبی استفاده کرد تا بحث درمان به خوبی انجام شود.

دهه شصتی ها به خوبی با شعار »فرزند کمتر، زندگی بهتر« آشنا هستند و زیاد 
آن را شنیده اند. همان هایی که پدر و مادرهایشان تصمیم گرفتند یا تک فرزندی 
پیشه کنند یا در نهایت دو فرزند داشته باشند اما حال که این بچه ها بزرگ شده 
اند، عموما یا تنها هستند یا از نداشتن خاله، عمه، دایی و عمو گلایه دارند و از پدر 

و مادرهایشان شکایت می کنند که چرا برایشان خواهر و برادر نیاورده اند. 
خیلی از این پدر و مادرها در توجیه تک فرزندی خود نیز می گویند که برای 
تربیت بهتر فرزندشان این کار را کرده اند در حالیکه تک فرزندها اندوه زیاد و 
تنهایی مضاعفی را تجربه می کنند، گاه نیز به دلیل توجه زیاد خطاهای تربیتی 
نیز برایشان زیاد اعمال می شود که اصلا ربطی به خودشان ندارد. آسیب های 
تک فرزندی امروزه در همه جوامع مشخص شده است به طوریکه حتی در غرب 
هم برای ترویج تشکیل خانواده و فرزندآوری، خانواده هایی در فیلم ها و سریال 
هایشان نشان داده می شود که دارای بیش از دو فرزند، سه یا چهار فرزند هستند 

تا الگویی برای جوان ها بشوند.
تأثیر همان  تحت  دوم  فرزند  داشتن  برای  والدین  از  امروزه هم هنوز خیلی 
شعارهای دهه شصت و تفکرات قبلی پدر و مادرهایشان قرار دارند اینکه نمی 
توانند بچه ها را تأمین یا تربیت درست کنند یا از پسشان بر بیایند، درحالیکه 
تحقیقات نشان داد که همان وقت و انرژی که والدین برای یک فرزند می گذارند را 
می توانند درست و بهینه تقسیم کرده و به دو فرزند اختصاص دهند، حتی شاید 
هم به لحاظ زمانبندی و انرژی گذاشتن برای بچه ها زمان بهتری نیز پیدا کنند 
چرا که بچه ها می توانند بعد از مدتی وقت هم را پر کنند و با هم بازی کنند به 
جای تک فرزندهایی که زمان زیادی برای بازی و پرکردن وقتشان توسط والدین 

می برند.
یکی دیگر از معایب تک فرزندی نیز »سندروم آشیانه خالی« است که شاید این 
روزها زیاد از رسانه ها شنیده باشید. اینکه پدر و مادر بعد از ترک آن تک فرزند 
دچارش می شوند و علائمی چون افسردگی و اضطراب یا احساس پوچی و 

تنهایی بعد از ترک منزل از سوی یک فرزندشان در آنها نمایان می شود.
خست اینکه بچه دوم از وابستگی های افراطی والدین به فرزند اول جلوگیری 
می کند. در این گزارش به چند دلیل مهم برای فرزند دوم آوردن خانواده ها اشاره 

می کنیم.
همه ما می دانیم که فرزند نور چشم پدر و مادر است و با تولدش تمام تمرکز و 
توجه والدین را به خود اختصاص می دهد حال تصور کنید این نور چشم تنها یکی 
باشد، همه توجه ها و تمرکزها به سمت او می شود و حتی خود والدین وابستگی 
افراطی به او پیدا می کنند، توقعاتشان نیز به همین دلایل از او در بزرگسالی بیشتر 
می شود. حال ببینید اگر دو فرزند و بیشتر یک خانواده داشته باشند همه این 

وابستگی ها و توجه ها، تمرکزها و توقعات نیز نصف شده و به بچه ها نیز فشار 
زیادی نمی آید و همینطور روند تربیتی نیز بهتر صورت می گیرد.

 دوم داشتن فرزندان بیشتر، از تنهایی و افسردگی والدین در پیری جلوگیری 
می کند.

اگر یادتان باشد پدربزرگ ها و مادربزرگ های قدیم خیلی شادتر از اکنون بودند 
چرا که نوه ها همیشه دورشان بودند، آخر هفته ها همیشه با خانواده و بچه ها 
می گذراندند و اگر یکی از آنها نبود، بقیه دورشان را پر می کرد اما الان پدربزرگ 
ها و مادربزرگ های نسل جدید شاید تنها یک یا دو نوه داشته باشند، شاید حتی 
همین هم نباشد و با فشاری هم که به بچه ها برای فرزندآوری می آورند، باز خیلی 
ها زیربار نمی روند و به خاطر همین هم والدین نیز به همین ترتیب در سنین بالا 

دچار افسردگی بیشتر و تنهایی می شوند. 
سوم، پس از چند سال و به دنیا آمدن فرزند دوم، شور و هیجان و امید زندگی 

دوباره به اوج خود می رسد.
والدین پس از فرزند اول و بزرگ شدنش دیگر درگیر زندگی شده و شور و هیجان 
خود را از دست میدهند و فراموش می کنند که فرزند با به دنیا آمدنش چه هیجان 
و چه روزهای زیبا و شادی را به آنها هدیه داده است حال می توانند پس از گذشت 

چند سال این شرایط را دو مرتبه برای خود با یک فرزند دیگر فراهم کنند.
البته یک عده هم ممکن است مطرح کنند که شرایط مالی و اقتصادی این روزها 
ایجاب نمی کند که فرزند بیشتری داشته باشند، درست است این مطلب مهمی 
است اما از یک سو خداوند بزرگ روزی فرزندان ما را کنار  گذاشته است چه بسا 
شما با فرزندآوری ، شرایط مالی و اقتصادی و کاری بهتری با برکت پیدا کنید و 
از سوی دیگر نیز خود والدین با انرژی و شور بیشتری که پیدا می کنند، امید به 

زندگی شان چندین برابر شده و به کار و تلاش بیشتر نیز می پردازند.
چهارم در آینده و با نبود شما، داشتن حداقل یک خواهر یا برادر، باعث تنها 

نماندن و داشتن حامی دلسوز برای واقعی می شود.
این نیز خود مسئله مهمی است که پس از پدر و مادر ، بچه ها چقدر تنها یا دارای 
حامی هستند . خیلی مهم است که آنها دارای تکیه گاه برادر و خواهری باشند و 
در نبود پدر و مادر حس خوبی داشته باشند و بتوانند با هم در مراوده شده و زمانی 

نیاز به کمک داشته باشند، حامی داشته باشند.
با همه این احوال تک یا چند فرزندی، موضوعی است که زوجین با توجه به 
شرایط زندگی باید درباره اش تصمیم بگیرند. منتها توجه به این مسائل نیز شاید 
باعث شود که ذهن ها باز تر شده و بهتر بتوانند در این زمینه تصمیم گیری کنند. 
در نهایت برای بچه دوم آوردن حتما باید آمادگی آن را ایجاد کرد. داشتن فرزند دوم 

یک انتخاب است و باید با علاقه و آمادگی درباره آن تصمیم گرفت.

شعار »فرزند کمتر« دهه شصتی ها را ایزوله کرد؛

چرا باید فرزند دوم و سوم داشته باشیم؟
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عضو اتاق بازرگانی تهران پاسخ داد؛

آیا رشد آمار صادراتی ایران
 غیر واقعی است؟

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران می گوید بالا رفتن قیمت نفت و 
افزایش فروش فراورده های نفتی در بالا رفتن آمار صادراتی کشور در ماه های 

گذشته نقش داشته اما نمی توان کل رشد صادرات را به آن نسبت داد.
مهرداد عباد اظهار کرد: با عبور از برخی مشکلات بزرگ که اقتصاد ایران 
در سال گذشته با آن رو به رو بود، در سال جاری شرایط برای افزایش حضور 
در بازارهای بین المللی و بالا بردن رقم صادرات فراهم شده و به نظر می رسد 
با کاهش برخی فشارها، امکان افزایش صادرات نفتی و فراورده های وابسته به 
آن به وجود آمده که در کنار کاهش محدودیت های کرونایی به افزایش صادرات 

ایران کمک کرده است.
به گفته وی، صرف این اتفاق می تواند به افزایش دسترسی به درآمدهای نفتی 
و فعال کردن اقتصاد مولد کمک کند، هر چند تا استفاده از تمام ظرفیت های 

موجود در این حوزه راهی طولانی باقی مانده است.
عضو اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه بی ثباتی نرخ ارز برای صادرکنندگان 
یا  تولیدکننده  یک  اینکه  کرد:  بیان  است،  آورده  وجود  به  جدی  مشکلات 
صادرکننده کالایی را تولید کرده و به فروش برساند اما با توجه به نامشخص بودن 
سرنوشت ارز نداند که در مرحله بعدی مواد اولیه را باید با چه نرخی خریداری 
کند، قطعا به ضرر آمارهای صادراتی و در نهایت اقتصاد کشور تمام خواهد شد. 

ثبات در نرخ ارز یکی از مهم ترین خواسته های صادرکنندگان از دولت است.
عباد با اشاره به برخی مشکلات ساختاری در حوزه صادرات غیرنفتی، توضیح 
داد: یکی از موضوعاتی که باید برای آن راه حلی پیدا شود، تغییر نگاه کلان در 
این حوزه است. ما باید این دیدگاه که همه کالاها را تولید کنیم و همه کالاها 
را صادر کنیم فاصله بگیریم. اقتصاد ایران نیز مانند اقتصاد دیگر کشورها، در 
تولید و صادرات برخی کالاها مزیت نسبی دارد و در برخی کالاها نه. از این رو ما 
باید تمرکز خود را بر صادرات کالاهایی قرار دهیم که در آنها توان رقابت داریم و 

می توانیم بازار خود را حفظ کرده و ارتقا بدهیم.
وی ادامه داد: ما به شکل سنتی در بازارهایی مانند فرش، پسته و زعفران 
حضور داشته ایم اما با توجه به ضعف در بازاریابی، بسته بندی و تبلیغات یا 
این بازارها را از دست داده ایم یا کار برایمان بسیار دشوار شده است. تغییر در 

سیاست های داخلی باید به بهبود حضور ما در این عرصه ها کمک کند.
عضو اتاق بازرگانی تهران صادرات فله ای کالا را یکی دیگر از معضلات صادرات 
غیرنفتی ایران دانست و گفت: متاسفانه بخش مهمی از صادرات غیرنفتی ما به 
شکل فله و با کالاهای با ارزش افزوده پایین انجام می شود، این در حالی است 
که اگر ما تنها در تولید برخی کالاها سرمایه گذاری کنیم و فراورده هایی با ارزش 
افزوده بالاتر تولید کنیم، هم درآمد بیشتری در این حوزه خواهیم داشت و هم 

امکان رقابتی بالاتر در بازارهای بین المللی پیدا می کنیم.
عباد خاطرنشان کرد: در کنار مشکلات داخلی، مسائل بین المللی نیز در 
مسیر صادرات ما مشکل آفرین می شوند. از تحریم ها گرفته تا معضلات مربوط 
به حوزه اف ای تی اف و محدودیت های بانکی، همگی بر آمار صادراتی نهایی 
کشور تاثیر منفی می گذارند، از این رو در کنار مشکلات داخلی باید امیدوار 
باشیم راه حلی برای پایین آمدن تنش ها و بهبود سطح روابط در عرصه بین 

المللی نیز فراهم شود.

دبیرکل حزب اسلامی کار:

وعده های رشد بورس سرابی بیش نبود
دبیرکل حزب اسلامی کار با اشاره به وعده های داده شده به مردم در زمان 
آفریننده  و  سراب  را  وعده ها  این   ۱۴۰۰ سال  جمهوری  ریاست  انتخابات 
امیدهای کاذب خواند و گفت: این اقدام بورس نابودکننده اعتماد عمومی به 
نظام است؛ مخصوصا وقتی که رییس دولت قبل مردم را به خرید سهام دعوت 

کرد و رییس دولت فعلی وعده جبران خسارت به مردم را داده است.
حسین کمالی  افزود: در ایام رقابت های انتخاباتی که همزمان با سقوط آزاد 
بورس و برباد رفتن سرمایه های مردم بود؛ نامزدهای ریاست جمهوری برای حل 
این بحران وعده های ۳ روزه دادند. لیکن اکنون با گذشت ۶ماه از آن وعده 
ها همچنان با کاهش ارزش پول و نابسامانی در بورس، شاهد زیان های مکرر 

سرمایه گذاران هستیم.
وی افزود: معضل بوجود آمده در بورس در حقیقت بحرانی است که در ماه 
های پایانی دولت دوازدهم ایجاد و به یکی از داغ ترین مباحث رقابت های 
انتخاباتی تبدیل شد.همه نامزدهای انتخابات در این مورد اظهار نظر کردند و 
وعده دادند ظرف مدت کوتاهی پس از بدست گرفتن دولت سیزدهم، بحران 
بورس را حل خواهند کرد و رونق را به آن بازمی گردانند.دبیرکل حزب اسلامی 
کار ادامه داد: شگفت آنکه بیش از 5۰ درصد رقبای انتخابات سیزدهم ریاست 
جمهوری،هم اکنون از اعضای دولت مستقر هستند اما نه تنها رونق به بورس 

بازنگشته بلکه مردم هر روز شاهد کاهش ارزش سرمایه گذاری خود هستند.
وزیراسبق کار و امور اجتماعی در دولت های سازندگی و اصلاحات افزود: این 
در حالی است که جناب آقای رئیسی تنها فرد از بین نامزدهای انتخابات بود که 
شخصا به تالار معاملات بورس رفت و به مردم وعده مشخص داد که مشکلات 
بورس بزودی حل می شود و جبران خسارت آنها انجام خواهد شد.در حالیکه 
امروز نماد شستا که مدت ها بسته بود و سرمایه های مردم را هم بلوکه کرده بود و 
حتی اجازه فرار از مخمصه بورس را به مردم نداد؛ بازگشایی شده است اما ارزش 
سرمایه های مردم به یک سوم روز اول سقوط کرده اند. در حقیقت این اتفاق تیر 
خلاص را به دارایی های مردم شلیک کرد.این وضعیت نه تنها شستا، بلکه سایر 
نمادهای بورس را هم شامل می شود. بطور نمونه نماد"وآیند" ماه هاست همین 
مسیر را دنبال می کند.در ابتدا پنجره معاملات را بست و اکنون نیز پاسخگوی 

هیچ یک از سرمایه گذران نیست.
حسین کمالی با اشاره به مسئولیت قانونی و شرعی سازمان بورس در این گونه 
موارد گفت: سازمان بورس که باید حافظ منافع سرمایه گذاران باشد نه تنها 
خود را مکلف به حمایت از سرمایه های مردم نمی بیند، بلکه توجیه گر اقدامات 

ناشایست نمادهای بورسی شده است.
دبیرکل حزب اسلامی کار در پایان باقی ماندن موضوعات اینچنینی را در 
عرصه اقتصاد باعث و ریشه اصلی از بین رفتن سرمایه های خرد و کلان مردم 
و افزایش بی اعتمادی عمومی، نارضایتی و افزایش مشکلات معیشتی در بین 
طبقات ضعیف و متوسط جامعه برشمرد و تاکید کرد:اگر دولت سیزدهم به 
طور جد در راستای حل معضل بورس گام برندارد و خود را نسبت به وضعیت 
مردم مسئول نداند،بدون شک شاهد بحران های اجتماعی بزرگتری از آنچه در 
اواخر سال ۱۳99و اوایل سال ۱۴۰۰ روی داد ؛خواهیم بود که بدون شک در 
آن شرایط دیگر هیچ وعده ای اثرگذار و برطرف کننده اعتراضات بحق مردم و 

سرمایه گذاران نیست.

رئیس کل بانک مرکزی:

رمز پول ملی راه اندازی می شود
رئیس کل بانک مرکزی گفت: هفته گذشته رمزپول ملی در شورای پول 
و اعتبار تصویب و چارچوب آن مشخص شد و به زودی در کشور راه اندازی 

می شود.
علی صالح آبادی در حاشیه مراسم هفتمین همایش مالی اسلامی با حضور 
به سمت  حرکت  در  مرکزی  بانک  اقدامات  تشریح  در  خبرنگاران،  جمع  در 
بانکداری اسلامی اظهارداشت: سه سال است که شورای فقهی بانک مرکزی 
راه اندازی شده و اقدامات خوبی در این زمینه انجام شده است، اما این مقدمه  
است و باید کارهای زیادی انجام شود.   وی افزود: اخیراً نیز دستورالعمل شورای 
فقهی بانک مرکزی اصلاح شد و در کنار آن کارگروه تخصصی شورای فقهی در 

قم راه اندازی شد تا موضوعات با دقت بسیاری بررسی شود. 
وی تصریح کرد: بحث مهم دیگر این است که در نظام بانکداری آیا بانک ما 
اسلامی کار می کند یا نه و برای این کار مقرر شد مصوبه شورای فقهی چک 

لیست شود و بانک مرکزی بر آن نظارت کند. 

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد:

 لزوم سیاستگذاری برای فعالیت در بازار استخراج رمزارزها
در  اکنون  گفت:  بهادار  اوراق  و  بورس  سازمان  رییس 
خصوص استخراج رمز ارزها قوانین مشخصی بر عهده وزارت 
صنعت، معدن و تجارت برای صدور مجوز و راه اندازی مراکز 
استخراج قرار دارد، اما برای باقی موارد موضع مشخصی از 

سوی قانونگذار و سیاست گذار ارائه داده نشده است.
مالی  انجمن  همایش  در  دوشنبه  روز  عشقی«  »مجید 
اسلامی افزود: رمز ارزها را می توان از دو دیدگاه مورد بررسی 

قرار داد و از آن به عنوان یک ارز یا دارایی بحث کرد.
وی اظهار داشت: اگر رمز ارز را به عنوان یک ارز در نظر 
بگیریم سیاست گذاری و نحوه استفاده و توسعه آن با بانک 
مرکزی و سازمان بورس است، اما طبق قانونی ورودی به آن 
نداریم. عشقی بیان داشت: تحولات بازار رمز ارزها سرعت 
بالایی دارد، در اتحادیه اروپا و سایر مراجعی که در خصوص 
ارزها  رمز  بودن  ابزارها اظهار نظر می کنند، بحث دارایی 
مطرح است و از نظر اینکه این پدیده به عنوان دارایی تلقی 

شود، در حوزه ناظر بازار سرمایه قرار می گیرد.
های  بحث  افزود:  بهادار  اوراق  و  بورس  سازمان  رییس 
جدی و جمع بندی نشده ای وجود دارد، باید شورای فقهی 
بانک مرکزی و سازمان بورس در این زمینه بحث کنند تا 
بتوان با توجه به تحولات این حوزه متناسب با دستورالعمل 

ها و ابزارهایی که می توان بر روی این پدیده اظهار نظر کرد 
تصمیم گیری کنیم.

مانند  بعد  چند  در  باید  ارز  رمز  حوزه  اکنون  گفت:  وی 
استخراج، معاملات، پلت فرم ها، انتشار رمز ارز در بازار داخلی 
توسط یک نهاد رسمی مورد بررسی قرار گیرد و تکلیف خود 
را مشخص کنیم. رییس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: 
در خصوص باقی موارد پیشنهادهایی باید ارائه و تصمیم 
گیری شود. وی با بیان اینکه اکنون کل جمعیت کشور به 
صورت مستقیم و غیرمستقیم در بازار سرمایه حضور دارند، 
گفت: استفاده از برخی الگویتم های اجماع مانند الگوریتم 
بلاکچین یا سایر الگوریتم هایی که در حال توسعه هستند، در 

فرآیندهای بازار سرمایه باید مورد نظر قرار گیرد.
عشقی با تاکید بر اینکه فرصت های خوبی را در این زمینه 
می توان دنبال کرد و آنها را مورد استفاده قرار داد، افزود: در 
آینده نه چندان دور یعنی 2 سال آینده مجبور هستیم از این 
فناوری ها استفاده کنیم. وی با بیان اینکه اکنون با معضلات 
جدی برای برگزاری مجامع شرکت ها روبه رو هستیم، گفت: 
است،  مستقیم  سهامدار  میلیون  پنج  دارای  که  شرکتی 
هیچگاه نمی توان اقدام به برگزاری مجمع با اکثریت آرا کرد، 
به همین دلیل مجبور هستیم تا با تعدادی اندک سهامدار 

اقدام به برگزاری مجمع کنیم. این مسوول با تاکید بر اینکه در 
این زمینه تجربه تشکیل مجامع شرکت های سرمایه گذاری 
استانی سهام عدالت را داشته ایم، اظهار داشت: اواخر سال 
گذشته و ابتدای سال جاری این مجامع با حضور کمتر از 
یک دهم درصد سهامدار برگزار شد. رییس سازمان بورس 
و اوراق بهادار گفت: یکی از راه حل های جدی استفاده از 
فناوری هایی است که می توان از طریق آنها احراز هویت 
ها را انجام داد و امکان مشارکت گسترده طیف وسیعی از 
مردم را در یک رویداد فراهم کنیم. وی بحث دیگر را مربوط 
به کاربرد الگوریتم های اجماع و بلاک چین در ثبت معاملات 
دانست و افزود: یکی از رویه هایی که بازارهای مالی در حال 
پیش روی به سمت آن است، ساده سازی معاملات است. 
برای  عشقی خاطرنشان کرد: هر چند نهادهای مختلفی 
انجام زنجیره معاملات مانند تسویه و پایاپای معاملات درگیر 
هستند اما اکنون به این سمت رفته ایم تا معاملات و تسویه 
را به نحوی ساده سازی کنیم که دیگر سرمایه گذار وجود این 
نهادها را احساس نکند و به راحتی معاملات را در کمترین 
زمان و با کمترین هزینه انجام دهد. رییس سازمان بورس 
آینده  سال  چند  در  زیاد  احتمال  به  گفت:  بهادار  اوراق  و 
مجبور خواهیم بود که دارایی های فیزیکی و اوراق بهادر را 

به صورتی در آوریم که نقل و انتقال آن راحت تر صورت گیرد 
و بتوان آن را در بستری که دارای بازیگران متعدد است، انجام 
دهیم. وی با اشاره به اینکه ابزارهای بازار سرمایه باید براساس 
جمعیت حاضر در این بازار رونق پیدا کند و در غیر اینصورت با 
مشکلی مانند سال گذشته مواجه خواهیم شد، گفت: سال 
گذشته برای احراز هویت با بحران اجتماعی مواجه شدیم، 
ارائه خدمات به این تعداد از سهامداران در بستر فیزیکی و با 
ابزارهای قبلی امکان پذیر نیست و سهامداران را دچار چالش 

خواهد کرد.

رئیس شورای فقهی بانک مرکزی گفت: استفاده از رمز ارز ها که در کشور 
تولید و یا در بازار جهانی خریده شده برای واردات فناوری کالا و خدمات مجاز 

است و از نظر شرعی مشکلی ندارد.
 »غلامرضا مصباحی مقدم« روز دوشنبه در همایش انجمن مالی اسلامی 
اظهار داشت :رمز ارزها پدیده ای نوظهور هستند که برخی آن را ارز مجازی و 

دیجیتالی نام گذاری می کنند.
مصباحی مقدم با بیان اینکه انجام چنین نامگذاری جای تامل دارد و رمز 
ارزها از نظر ماهیت به عنوان یکی از فناوری های نوپا تلقی می شود، گفت: 

بنیان گذار آن مشخص نیست و هیچ گونه پشتوانه قانونی و حقوقی ندارد، 
همچنین دولت ها آن را به رسمیت نشناخته اند.

رییس کمیته فقهی سازمان بورس و اوراق بهادار با بیان اینکه نوسان شدید 
قیمتی از جمله مسایلی است که رمز ارزها با آن روبهرو هستند، ادامه داد: ۱۸۰ 
بانک مرکزی در جهان داریم؛ این در حالی است که بیش از 5۰۰ هزار رمز ارز در 
دنیا وجود دارد، این رمز ارزها با ترکیبی از شفافیت در کمیت و تعداد ذی نفعان 
روبه رو هستند اما از نظر مالیت با برخی از ابهامات همراه است که باید برطرف 

شود.

وی با تاکید بر اینکه رمز ارزها هیچگونه منفعت مصرفی ندارند، گفت:  اگر رمز 
ارزها بتوانند تبدیل به پول رایج شوند، آن پول دارای منفعت خواهد شد و امکان 
واسطه برای مبادلات فراهم می شود؛ در غیر این صورت نمی توان اعلام کرد که 

رمز ارزها مال هستند.
مصباحی مقدم افزود: در صورتی که یک بانک مرکزی در جهان از جمله بانک 
مرکزی ایران اقدام به انتشار رمز ارز کند یا براساس توافق منطقه ای، چند کشور 
با یکدیکر پشتوانه یک رمز ارز شوند و قانونی تصویب شود که به رمز ارز اعتبار 

دهند، آن رمز ارز دارای ارزش و مال می شود.
رییس کمیته فقهی سازمان بورس و اوراق بهادار با بیان اینکه تا زمانی که 
قانون ملی و قاعده بین المللی پشتوانه رمز ارزها نباشد، مالیت آن جای تامل 
دارد، گفت: اینکه بخشی از مردم به آن اقبال پیدا کردند و اقدام به تولید 
یا خرید و فروش آن می کنند از کفایت لازم برای رسیدن به مالیت برخوردار 

نیست.
وی ادامه داد: آینده رمز ارزها مشخص نیست، نوسان این رمز ارزها از نظر 

ارزش یکی از مسایل مهم است و صعود و نزول شدید آن جای ابهام دارد.
مصباحی مقدم با بیان اینکه پول آن چیزی است که مقیاس سنجش ارزش 
و دارای مالیت باشد، گفت: رمز ارزها به شدت دارای نوسان هستند، به همین 

دلیل جایگاهی را به عنوان مقیاس نمی توانند احراز کنند.
رییس کمیته فقهی سازمان بورس و اوراق بهادار اظهار داشت: اگر قانون 
پشت رمز ارزها آمد و مجلس آن را تصویب کرد، در این صورت پشتوانه قانونی 

پیدا می کند و می توان آن را به عنوان مال شناخت.
وی خاطرنشان کرد: اگر جمهوری اسلامی قانون گذاشت که مثلا از این 
رمزارزها برای واردات استفاده شود -که ظاهرا تصویب هم شده است- مانعی 
ندارد، چرا که اختصاص به تولیدکننده دارد و جای دیگری آن را مال می دانند 

و در ازای آن ارز می دهند.
مصباحی مقدم اضافه کرد: بنابراین هرچند رمزارزها مال نیست اما موضوع 
حق اختصاص است و به همین خاطر می توان این حق را با چیزی مبادله کرد 

و بهره گرفت.
وی تصریح کرد: بنابراین واردات کالا و خدامات با استفاده از رمزارزهایی که 
ایرانی ها تولید کرده یا در بازارهای جهانی خریداری می کنند می تواند منشأ 

واردات باشد و منع شرعی ندارد.

رییس کمیته فقهی سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد:

استفاده از رمز ارز ها برای واردات مشکل شرعی ندارد

 یک کارشناس حوزه کار با بیان اینکه بیش از ۸۰ درصد لیست حقوق های ارسالی به تامین اجتماعی حداقلی است، 
گفت: باید شرایطی در کشور ایجاد کنیم که افراد حقوق و دستمزد واقعی بگیرند. وی خطاب به کسانی که روی دستمزد 
نمطقه ای مانور می کنند،   گفت: دستمزد منطقه ای نمی تواند حداقل دستمزد را تحت شعاع قرار بدهد و زمانی قابل 

اجرا است که پرداخت حداقل مزد به نیروهای کار را در کشور رعایت کنیم.
حمید حاج اسماعیلی در گفت وگو با ایسنا، در تحلیل منطقه ای کردن دستمزدها اظهار کرد: بحث دستمزد منطقه ای 
یا تعاریف دیگر مثل مزد صنفی، کارگاهی و جغرافیایی از گذشته در کشور مطرح بوده است و در همه کشورها وجود دارد؛ 
بنابر این موضوع جدیدی نیست ولی آنچه مسلم است در تعیین مزد منطقه ای چند مولفه اثرگذار است و اگر اقتصاد ایران 
در آینده توسعه یابد و از ثبات برخوردار شود، رفاه نسبی در جامعه به وجود آید و بخش خصوصی واقعی شکل بگیرد آن 

زمان مزد منطقه ای می تواند موضوعیت پیدا کند.
وی افزود: در حال حاضر مشکلات بسیاری در کشور داریم که اولویت دولت نیست و لذا نه تنها امسال بلکه تا چند سال 

آینده هم نمی توانیم به مبحث دستمزد منطقه ای ورود کنیم مگر اینکه شرایط اقتصادی به سرعت بهبود یابد.
این تحلیلگر حوزه کار با بیان اینکه مزد منطقه ای نافی مزد حداقلی نیست،  اظهارکرد: کسانی که روی دستمزد منطقه 
ای مانور می کنند باید بدانند که دستمزد منطقه ای نمی تواند حداقل دستمزد را تحت شعاع قرار بدهد و زمانی مطرح 
می شود که مزد حداقلی در کشور رعایت شود و حداقل ها به یک فرهنگ برای رعایت کردن تبدیل شده باشد؛ بنابر این 

مادامی که نتوانیم دستمزد حداقلی را در کشور رعایت کنیم صحبت کردن از تعیین مزد منطقه ای بیراهه رفتن است.
به گفته حاج اسماعیلی، مزد منطقه ای تابع شرایط جغرافیایی و بالاتر از مزد حداقلی است ولی برداشت اشتباهی وجود 
دارد و تصور می شود که با اجرای مزد منطقه ای، مزد حداقلی از بین می رود در صورتی که اینطور نیست. تعیین دستمزد 

چه به صورت جغرافیایی چه به صورت صنفی مبتنی بر رعایت حداقل ها در دنیا است و ما نیز از آن مستثنا نیستیم.
این کارشناس روابط کار ادامه داد: کسانی که مشمول قانون کار هستند و در کارگاههای متوسط و کوچک کار می کنند، 
عمدتا دستمزدهای حداقلی می گیرند ولی این عادلانه و منصفانه نیست چون خیلی از آنها کارگران ماهر هستند و یا 
در قالب مهندس و کارشناس در بخشهای متعدد کارگاهی فعالیت می کنند لذا سزاوار نیست به جای دریافت دستمزد 

واقعی، مزد حداقلی به آنها پرداخت شود.
وی یادآور شد: بر اساس آمار و ارقام بیش از ۸۰ درصد لیست حقوق هایی که به سازمان تامین اجتماعی ارسال می شود، 
حداقلی و مربوط به کارگاههای کوچک و متوسط است لذا ما باید شرایطی در کشور ایجاد و کاری کنیم که افراد حقوق 
و دستمزد واقعی بگیرند و کارگاهها و مجموعه هایی که از بهره وری و درآمد بالا و ثبات بهتری در عرضه کالا برخوردارند و 

نقش اساسی تری در بازار کار دارند بتوانند مزد واقعی به نیروهای کارشان پرداخت کنند.
حاج اسماعیلی در پایان گفت: اینکه شورای عالی کار بدون مقدمه وارد مباحثی مثل مزد منطقه ای می شود، امکانپذیر 
نیست و دبیرخانه شورای عالی کار باید سالها روی این مبحث کار کارشناسی و مطالعات پژوهشی صورت دهد و بر اساس 
منابع دانشگاهی و نخبگان، اندوخته کارشناسی شده ای به دست آورد و بعد از پردازش آن را در اختیار کسانی که می 

خواهند در شورای عالی کار تصمیم بگیرند،  قرار بدهد.

 سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۱ مجلس گفت: بر اساس مصوبه کمیسیون به دولت اجازه داده شد با رعایت برنامه 
ششم توسعه تا سقف ۳۰ میلیارد یورو از تسهیلات تأمین مالی خارجی برای طرح های عمرانی استفاده کند.

»رحیم زارع« با تشریح نشست روز دوشنبه )2۷ دی ماه( کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۱ مجلس شورای اسلامی به خبرنگاران 
گفت: طبق مصوبات امروز کمیسیون تلفیق، به بانک های دولتی اجازه داده شد که کارگزار فروش ارزهای حاصل از صادرات 

نفت خام، میعانات گازی، خالص صادرات و فرآورده های نفتی دولت شود.
سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه افزود: بر اساس مصوبه امروز به دولت اجازه داده شد 2 درصد از یک دوازدهم هزینه جاری 

شرکت های دولتی، بانک ها و موسسات انتفاعی وابسته به دولت را در بودجه عمومی استفاده کند.
نماینده مردم آباده در مجلس اضافه کرد: همچنین در نشست امروز به منظور پشتیبانی و تدارک مناسب کالاهای اساسی به 
۳ شرکت بازرگانی دولتی ایران، پشتیبانی امور دام و خدمات حمایتی کشاورزی اجازه داده شد از تسهیلات نظام بانکی با مجوز 
سازمان برنامه و بودجه استفاده کنند. زارع با اشاره به دیگر مصوبه نشست امروز کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ادامه داد: بر 
اساس این مصوبه به دولت اجازه داده شد با رعایت برنامه ششم توسعه از تسهیلات تأمین مالی خارجی برای طرح های عمرانی 
تا سقف ۳۰ میلیارد یورو استفاده کند. به گفته وی ، همچنین دولت می تواند تا سقف دو میلیارد یورو کمک های بلاعوض از سوی 
موسسات و سازمان های بین المللی برای جلوگیری از حوادثی مانند زلزله و سیل و اجرای طرح های توسعه ای و زیربنایی دریافت 
و صرف هزینه های مرتبط کند. این نماینده مردم در مجلس تاکید کرد: بر اساس مصوبه کمیسیون، اصل و فرع سرمایه گذاری 

مشارکت بخش غیردولتی برای اتمام پروژه های نیمه تمام عمرانی معاف از مالیات شدند.
عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس تصریح کرد: بر اساس یکی دیگر از مصوبات کمیسیون تلفیق به شرکت های 
دولتی اجازه داده شد تا سقف ۸ هزار میلیارد تومان اوراق مالی اسلامی ریالی با تضمین بازپرداخت اصل و سود منتشر کند. 
همچنین به دولت اجازه داده شد برای تأمین مالی مصارف بودجه تا سقف ۸۶ هزار میلیارد تومان اوراق مالی اسلامی ریالی 

ارزی از جمله اسناد خزانه اسلامی منتشر کند.
وی در تشریح یکی دیگر از مصوبات کمیسیون تلفیق لایحه بودجه توضیح داد: بر اساس این مصوبه به شهرداری های کشور 
و سازمان های وابسته به منظور توسعه حمل و نقل عمومی و زیرساخت های شهری اجازه داده شد با تأیید وزارت کشور ۸هزار 
میلیارد تومان اوراق مالی اسلامی ریالی با تضمین بازپرداخت اصل و سود آن توسط همان شهرداری را منتشر کند. سخنگوی 
کمیسیون تلفیق مجلس شورای اسلامی ادامه داد: همچنین دولت در لایحه بودجه حکمی مبنی بر واگذاری سهام دولت به 
شرکت های دولتی آورده بود که به دلیل مسائل کارشناسی و مغایرت با سیاست های کلی اصل ۴۴ مقرر شد کمیته تخصصی 

این موضوع را بررسی کند تا پس از اصلاح در صحن کمیسیون مطرح شود.
زارع تصریح کرد: به منظور پرداخت بدهی دولت به سازمان تأمین اجتماعی پیشنهاداتی مطرح شد، به طور مثال تا سقف 
۱2۰ هزار میلیارد تومان از محل واگذاری سهام و موارد موجود در قانون برنامه ششم توسعه و قانون رفع موانع تولید بدهی دولت 
به سازمان تأمین اجتماعی پرداخت شود که مقرر شد این موضوع نیز در کمیته تخصصی مربوطه در کمیسیون بررسی شود و 

سپس در صحن کمیسیون تلفیق لایحه بودجه مورد بررسی قرار گیرد.
نماینده مردم آباده در مجلس با بیان اینکه دولت برنامه خود درباره حذف ارز ترجیحی را به مجلس تقدیم کرده است، 
خاطرنشان کرد: این موضوع هنوز در کمیته تخصصی و کمیسیون مورد بررسی قرار نگرفته اما برنامه دولت پرداخت یارانه و 

یارانه معیشتی در صورت تصویب نهایی حذف ارز ترجیحی در سال آینده است.

یک کارشناس حوزه کار :
۸۰ درصد لیست حقوق های ارسالی به تامین اجتماعی حداقلی است

 طبق مصوبه کمیسیون تلفیق بودجه 1۴01 مجلس:
اجازه استفاده از تسهیلات خارجی تا ۳۰ میلیارد یورو به دولت داده شد

 معاون فناوری نوین بانک مرکزی گفت: رمز پول بانک مرکزی با نام رمز ریال به 
صورت آزمایشی به زودی اجرا می شود.  »مهران محرمیان« روز دوشنبه در حاشیه 
مراسم هفتمین همایش مالی اسلامی افزود: موضوع رمز ارز در کشور ذی نفعان و 
متولیان متعددی دارد هم اکنون این موضوع به معاونت اقتصادی رئیس جمهوری 
سپرده شده و جلسات متعددی در این خصوص برگزار  و پیشرفت خوبی هم 
داشته است و امیدوارم در هفته های آینده خبرهای خوبی را بشنویم.  وی گفت: 
فتوای رهبر معظم انقلاب در خصوص رمز ارز راهگشا و دقیق بود و موضوع را به 
مباحث قانونی واگذار کردند و مواد قانونی نیز در حال پیشرفت است و همگرایی 

خوبی بین قوای مختلف انجام می شود.  معاون فناوری بانک مرکزی گفت: در 
مسائل شرعی با توجه به اعتماد خوب رهبری به متخصصان به زودی راهگشاهایی 
خواهیم داشت و اگرچه علما نظرات متعدد و متفاوتی دارند، اما مبنا بر اساس نظر 
رهبری راهگشاتر است.  وی در خصوص انتشار رمز ارز گفت: راهکار بانک مرکزی 
برای حل تناقض بین تمرکززدایی که در ذات رمزارزها است و از سوی دیگر موضوع 
حاکمیت پول کشورها وجود دارد بحث رمز پول ملی کشورها مطرح شده  است.  
محرمیان ادامه داد: بسیاری از بانک های مرکزی کشورها در این خصوص فعالیت 
می کنند، در بانک مرکزی کشور ما نیز از چند سال گذشته این موضوع مطرح 

شده و اقدامات فنی انجام شده و مقررات آن در شورای پول و اعتبار نیز تصویب 
شده است.  به گفته این مسوول، به زودی فاز آزمایشی رمز پول بانک مرکزی با نام 
رمز ریال اجرا می شود و استفاده عمومی دارد و به صورت اسکناس است ،اما در 
فضای دیجیتال منتشر و در اختیار مردم قرار می گیرد. وی درباره استفاده از رمز 
ارز در واردات کالا گفت: مصوبه مرداد ماه هیات وزیران بود که در واردات از رمز ارز 
استفاده کنیم که آیین نامه های اجرایی آن در حال تدوین است و به زودی اجرا و 
جزییات این موضوع اعلام می شود  و هدف این است که افرادی که می خواهند در 

واردات از رمز ارز استفاده کنند مشکلی نداشته باشند.

معاون فناوری بانک مرکزی خبر داد: 

"رمز ریال" به صورت آزمایشی اجرا می شود
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شگفتی در کرمان؛ 

مدافع عنوان قهرمانی از جام حذفی
 کنار رفت

 تیم فوتبال مس کرمان موفق شد با حذف مدافع عنوان قهرمانی به مرحله یک 
چهارم نهایی جام حذفی راه پیدا کند. 

براساس این گزارش ،در یکی از مهم ترین دیدارهای مرحله یک هشتم نهایی 
رقابت های جام حذفی باشگاه های کشور، تیم فوتبال دسته اولی مس کرمان از 
ساعت ۱۴:۳۰ روز دوشنبه  در ورزشگاه با هنر شهرکرمان با قضاوت سید مهدی 
مرجان زاده به مصاف تیم فولاد خوزستان مدافع عنوان قهرمانی رفت که در 
این دیدار موفق به خلق شگفتی شد و شاگردان جواد نکونام در ضربات پنالتی 

شکست خوردند و از مسابقات کنار رفتند.
فولاد خوزستان در دیدار قبلی شهرداری نوشهر را شکست داده بود و از طرفی 

دیگر مس کرمان با نتیجه 2 بر یک  ماشین سازی را مغلوب کرده بود.
با این حال نیمه نخست با تساوی بدون گل به اتمام رسید.

درنیمه دوم اما این شاگردان فرزاد حسین خانی بودند که ابتدا به گل رسیدند. 
امین کاظمیان در دقیقه  59 به گل رسیدند. در شرایطی که بازی با همین نتیجه 
رو به اتمام بود وحید حیدریه در دقیقه 9۰ روی ارسال از روی ضربه ایستگاهی 
با ضربه سر دروازه مس را باز کرد تا بازی در وقت های معمول به تساوی کشیده 
شود و به وقت های اضافه کشیده شود. در وقت های اضافه نیز تلاش تیم ها ثمری 
نداشت و ضربات پنالتی تعیین کننده تیم برتر بازی باشد. این در حالی بود که 

بازی در ضربات پنالتی به جنجال کشیده شد و دقایقی متوقف شد.
البته احمد عبدالله زاده در یکی از ضربات پنالتی توپش را خراب کرد اما داور 
دستور به تکرار این ضربه داد. در نهایت نیز مس با نتیجه 5 بر چهار در ضربات 

پنالتی به برتری رسید تا مدافع عنوان قهرمانی از گردونه مسابقات کنار برود.

 رسانه ایتالیایی: 

»سردار آزمون« مهره گمشده 
یوونتوس است

رسانه ایتالیایی توتواسپرت در گزارشی مهاجم ایرانی تیم زنیت را مهره گمشده 
یوونتوس دانست.

رسانه توتواسپرت ایتالیا در گزارشی به علاقه یوونتوس به »سردار آزمون« پرداخت 
و این بازیکن ایرانی را مهره گمشده این تیم دانست. این سایت در ادامه نوشت: 
یوونتوس برای خرید مهاجم ایرانی زنیت اصرار دارد. تماس ها در چند ساعت 
گذشته ادامه داشته اما هنوز بین درخواست زنیت و پیشنهاد یوونتوس فاصله 
وجود دارد. این سایت ایتالیایی در ادامه آورده است: روس ها گزینه فروش این 
بازیکن 2۷ ساله ایرانی را فعال می دانند چرا که قرارداد آزمون در ژوئن به پایان می 
رسد و مشخص است که روس ها قصد دارند از این بازیکن ایرانی سودی بدست 
آورند. البته معامله با روس ها هرگز آسان نیست اما میانجی گری ها برای پیدا کردن 

یک راه منطقی در جریان است.
در این میان تیم لیون فرانسه نیز علاقه بسیار زیادی به خرید آزمون دارد و هر 

لحظه ممکن است خبر انتقال این بازیکن ایرانی به فرانسه منتشر شود.
توتو اسپرت در ادامه نوشت: آزمون دوست دارد با پیوستن به یوونتوس خود را 
محک جدی تری بزند اما این بازیکن، مهاجم جنگجوی مورد نظر »ماسیمیلیانو 
آلگری« سرمربی یوونتوس نیست ولی او فیزیک بدنی و ویژگی هایی دارد که بتواند 

به عنوان مهاجم دوم و در صورت لزوم به صورت ثابت بازی کند.

اعتصاب آبادانی ها کار دستشان داد؛

 تحقیر صنعت نفت به دست »ویسی«
 در جام حذفی

تیم فوتبال خیبر با شکست دادن تیم صنعت نفت در مرحله یک هشتم نهایی 
جام حذفی به جمع ۸ تیم برتر این مسابقات راه یافت. 

براساس این گزارش ،تیم فوتبال خیبر خرم آباد با پیروزی 5 بر یک تیم صنعت 
نفت به جمع ۸ تیم برتر جام حذفی کشور راه یافت.

 در دیداری که از ساعت ۱۴ روزدوشنبه به میزبانی خیبر در خرم آباد برگزار شد و 
در حالی که تیم اصلی صنعت نفت به دلیل مشکلات مالی در این مسابقه حضور 
نیافت تا با تصمیم باشگاه تیم امید این باشگاه عازم خرم آباد شود، شاگردان 
عبدالله ویسی در خانه برای پیروزی و راه یافتن به مرحله یک چهارم نهایی کار 

سختی در پیش نداشتند.
در حالی که نیمه اول این بازی با تساوی یک - یک پایان یافته بود، خیبر در نیمه 
دوم کاملًا بر توپ و میدان تسلط داشت و با ۴ گلی که در دقیقه 5۰، ۷۳، ۸۴ و 9۴ 

به ثمر رساند در نهایت با نتیجه 5 بر یک میهمانش را شکست داد.
در این بازی به ترتیب مهرداد قنبری )پنالتی( در دقیقه 2۸، حمید طاهری در 
دقیقه 5۰، امیر رضا احمدی در دقیقه ۷۳، میلاد غریبی در دقیقه ۸۴ و فرزاد 
محمدی در دقیقه 95 برای خیبر گلزنی کردند و تک گل صنعت نفت را یزدان 

کریمی نیا در دقیقه ۴۰ به ثمر رساند.
با این نتیجه خیبر خرم آباد اولین تیمی شد که توانست به مرحله یک چهارم 

نهایی جام حذفی راه یابد.

رئیس هیات کشتی  استان قم  خبرداد:

نایب قهرمانی فرنگی کار قمی
 در رقابت های انتخابی جام تختی 

رئیس هیات کشتی  استان قم گفت: محمدمهدی جواهری در رقابت های 
کشتی فرنگی انتخابی جام تختی به عنوان نایب قهرمانی وزن 55 کیلوگرم 

رسید. 
هادی علیایی اظهارداشت : محمد مهدی جواهری در رقابت های کشتی فرنگی 
انتخابی جام تختی گرامیداشت سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی که بعنوان 
دومین مرحله از چرخه انتخابی تیم ملی کشتی فرنگی در سالن شهدای هفتم تیر 

تهران برگزار شد عنوان دومی را از آن خود کرد.
وی افزود : جواهری در ابتدا حریفی از استان گلستان را از پیش رو برداشت و در 
دومین دیدار فرنگی کار استان فارس را با شکست بدرقه کرد و به دیدار پایانی راه 
یافت و در این دیدار که فرایند داوری رنگ و بوی خاصی داشت در مقابل محمد 

حسینوند از استان خوزستان بازنده اعلام شد و در جایگاه دوم قرار گرفت.
رقابت های کشتی فرنگی انتخابی جام تختی گرامیداشت سپهبد شهید حاج 
قاسم سلیمانی بعنوان دومین مرحله از چرخه انتخابی تیم ملی کشتی فرنگی 
طی روز های 2۶ و 2۷ دی ماه جاری در سالن شهدای هفتم تیر تهران در حال 

برگزاری است.
تیم ملی کشتی فرنگی خود را برای حضور در رقابت های جهانی صربستان )۱9 
تا 2۷ شهریورماه ۱۴۰۱( و بازی های آسیایی 2۰22 هانگژو چین )اواخر شهریور و 

اوایل مهرماه ۱۴۰۱( مهیا می کند.

 تیم فوتبال آلومینیوم موفق شد با پیروزی در ضربات پنالتی برابر سپاهان به 
مرحله یک چهارم نهایی جام حذفی راه یابد. 

براساس این گزارش ،از مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی فوتبال کشور دو 
تیم سپاهان و آلومینیوم از ساعت ۱۴ روزدوشنبه در ورزشگاه امام خمینی اراک 
به مصاف هم رفتند که تکلیف این بازی را ضربات پنالتی مشخص کرد و این تیم 

آلومینیوم بود که در ضیافت پنالتی ها ۴ بر ۳ به پیروزی رسید.

9۰ دقیقه این بازی با نتیجه یک - یک مساوی به پایان رسید تا دو تیم برگزار 
کننده ۳۰ دقیقه وقت های اضافه باشند. در این بازی ابتدا سپاهان در دقیقه 
2 با گلی که فرشاد احمدزاده به ثمر رساند از میزبان خود پیش افتاد و سپس 
میلاد فخرالدینی در دقیقه ۳۷ این گل را پاسخ داد تا با همین نتیجه نیمه اول و 
9۰ دقیقه معمول بازی به پایان برسد و دو تیم بازی را در وقت های اضافه دنبال 

کنند.

تلاش دو تیم در ۳۰ دقیقه اضافه هم ثمری نداشت تا بازی در پایان ۱2۰ 
دقیقه با همان نتیجه یک - یک به پایان برسد و ضربات پنالتی تکلیف تیم پیروز 

را مشخص کند.
در ضربات پنالتی تیم آلومینیوم موفق شد با نتیجه ۳ بر 2 و در مجموع با نتیجه 
۴ بر ۳ به پیروزی برسد و به مرحله بعدی رقابتهای فوتبال جام حذفی صعود 

کند.

شوک بزرگ به جام حذفی؛

 سپاهان برابر آلومینیوم باخت و حذف شد

ایمان / گفت و گو/ رضا ملکی 
اشاره :

بچه های دوست داشتنی ولایت باهمه کمبودهای  که در 
۷۰ سال گذشته پیرامون آنها دیده میشد روحیه ای شجاع 
ومعرفتی شایسته داشتند تا درکنار دوفاکتور بسیار خوب 
مهربانی وتلاش رانیز در دستور کار خود داشته باشند تا 
بدانی که قدیمیهای ورزش قم همگی آقا،فروتن،محجوب 

ودوستداشتنی هستند.
که  میشد  دیده  کمتر  قدیمی  ورزشکاران  درمیان 
آنان جذب دانشگاه شده باشند  ودرمسیر تحصیل در 
دانشگاهی که به ورزش تعلق داشت تحصیل خود را ادامه 
دهند.این هفته از مردی می نویسم که به نوعی دررشته 

های مختلف صاحب سبک وعنوان بود.
فوتبال،کشتی،تنیس روی میز،دوومیدانی،بسکتبال و 
والیبال از جمله رشته های بود که او در آنها مهارت داشت 
وبا شایستگی درهریک از آنها حرفهائی برای گفتن داشت.
او از جمله ورزشکاران ممتاز وتحصیل کرده ای است که 
درسالهای دور وارد دانشگاه شد وبعد از اتمام تحصیلات به 
قم آمد و جذب آموزش وپرورش شد و دربدنه دانشگاههای 

مختلف در ورزش باعث افتخار ومباهات گردید.
را  او  توان  می  و  است  خانی  اش  فامیل  و  رضا  نامش 
خان ورزش قم نامید.درکنارش می نشینم صفا و محبت 
ومهربانی را می توانی از چهره اش جستجو نمائی.هنوز 
قبراق وسرحال با ۷۳ سال سن مانند جوانان به نظر میرسد 
ودرتیم پیشکسوتان شاهین بعنوان مهاجم نوک همچنان 

مقابل دروازه بانها خطرناک نشان میدهد.
درمحضر استاد بودن وهم صحبتی با او افتخاری است 
که نصیب بنده گردید تا به گذشته های دور رفته وخاطرات 

شیرین ۷۳ سال زندگی با عزت او را به نگارش درآورم .
آشنائی با توپ در زمینهای خاکی کمپ راه آهن

خیابان مولوی ومحله فردوسی درسال ۱۳2۷ محل تولد 
او بود.باتوجه به جثه لاغری که داشت درمیان بچه های 
محل همواره پرجنب و جوش تر ظاهر میشد ودربازیهای 
کودکانه همواره برتری خود رابه رخ دوستان دوران کودکی 

خود می کشید.
دبستان فرهنگ درچهارراه غفاری اولین مسیر تحصیل 

او را تعریف نمود و دبیرستانهای حکیم نظامی وصدوق نیز 
آخرین مسیر تحصیلی او برای رسیدن به دیپلم بود.درطول 
سالهای تحصیل محله کمپ راه آهن زمینهای خاکی کف 
رودخانه محل بازی بچه هابود به دبیرستان که رسید مورد 

توجه بازیکنان مطرح آن زمان قرار گرفت.
رحیمی،ابراهیم  امیرچی،کاظم  بشیر  موحوم 
فراشی،مرحوم حاج احمد آقا،شهید علی هاشم پور از 
جمله بازیکنانی بودند که رضا درمیان آنها چهره شد.پنج 
سال در باشگاههای شاهین،راه آهن وتاج سابق فعالیت 
کرد وسپس درسال ۱۳۴۶ استاد مرحوم طاهریان او را به 

تیم کلنی قم دعوت کرد.
مقامهای  مرکزی  استان  درسطح  آموزشگاهها  درتیم 

خوبی را بدست آورد ودرکنار آن باتوجه به لیاقتی که در 
رشته های کشتی،ژیمناستیک ،دومیدانی،پینگ پنگ، 
بسکتبال داشت دراین ورزشها نیز در ورزش آموزشگاهها 
چهره شد.او می گوید استاد سلطانی نژاد قهرمان کشتی 
جهان و استاد جمال قهرمان بزرگ کشتی فرنگی درکشتی 

مربی من بودند.
ژیمناستیک راتحت آموزش استاد هوشمند مربی تیم 
ملی گذراندم در پرش نیزه استاد راد فر،پینگ پنگ استاد 
فوتبال  ودر  مرندی  استاد  ناظری،بسکتبال  ابوالفضل 
استاد مقدس زاده ومرحوم طاهریان نقش بزرگی درتعلیم 
و آموزش من دراین رشته ها داشتند.استاد مقدس زاده 
جز افتخارات قم محسوب میشدند ودرکنار فوتبال داور 

بین المللی بسکتبال هم بودند.با ورود به دانشگاه مسیر 
دیگری در ورزش به روی من گشوده شد.تمرینات با علم 
روز دنیا تدریس می شد و من با دنیای جدیدی روبرو شدم 
که می توانست در آینده ورزش من ودرتدریس بسیار موثر 

باشد.
ورود به قم واستخدام در آموزش و پرورش

ورزشی  نوبت  اطلاعات  داشتم  .دوست  آمدم  قم  به 
خود رابه جوانان برومند قمی داده ودراین راستا با قبول 
مسئولیت دررشته های دومیدانی وتنیس روی میز فعالیت 
کاری خود را بعنوان رئیس هیئت شروع نمودم درکنار آن 
مسئولیت ورزش دانشگاه آزاد رابه عهده گرفتم وبعنوان 
حسین)ع(  آزاد،امام  دانشگاههای  در  دانشگاه  استاد 
مشغول  قم  دانشگاه  در  سال  و 2۰  الزهرا)س(  جامعه 
ودرکنار  تهران  دانشگاه  در  نیز  سال  شدم.5  تدریس  به 

دانشجویان آن زمان کار تدریس آنها را به عهده داشتم.
تاسیس زمین خاکی تنیس درمجموعه 

شهید حیدریان
مسئولیت تنیس خاکی استان را دردست گرفتم وبرای 
را  تنیس  مخصوص  خاکی  زمین  چهار  درقم  بار  اولین 
درمجموعه شهید حیدریان تاسیس نمودم.جوانان برومند 
قمی با این رشته هیچ گونه آشنایی نداشتند اما حضور 
مشتاقانه آنها در جذب به این رشته زیبا باعث شد که حالا 
از آن روزها میگذرد تنیس خاکی  از ۱5 سال  که بیش 
استان قم درکشور صاحب اعتبار باشد.درزمان خدمتم به 
ورزش مجموعه سالن شهید بیطرفان زمین چمن فوتبال و 

بیست و دو میدانی دانشگاه قم را راه اندازی کردم.
در طول این سالها افتخار این را داشتم که همواره درکنار 
ورزش باشم واگر اعتباری در شهر داریم به واسطه زندگی با 
ورزش وخدمتی که به جوانان شایسته قمی درطول سالها 
داشته ایم است.از روزنامه وزین »ایمان «سپاسی ویژه دارم 
که به یادما موسپیدان است و امیددارم که با نگاه علمی 
ودرست خانواده ورزش بتوانیم مسیر جدیدی برای ورزش 
قم ترسیم سازیم واین اتفاق حاصل نمی گردد که درسایه 
همدلی،وفاق،مودت ودوستی با یکدیگر بتوانیم چرخهای 
رنگ زده ورزش را به جلو برده تا آیندگان از نتیجه اقدامات 

موثر ما در ورزش بهره مند شوند.

استاد رضا خانی پیشکسوت ورزش قم در گفت و گو با »ایمان«:

ورزش قم برای پیشرفت بیشترنیازمند نگاه علمی است

تیم فوتبال پرسپولیس عصر روز دوشنبه  در دور یک هشتم 
نهایی رقابت های جام حذفی با نتیجه پرگل سه بر صفر 
میزبان لیگ برتری اش ذوب آهن را شکست داد و به جمع 

هشت تیم پایانی صعود کرد.
تیم فوتبال پرسپولیس در مرحله یک هشتم نهایی جام 
اصفهان  فولادشهر  ورزشگاه  در  دوشنبه  امروز  حذفی 
میهمان ذوب آهن بود که این بازی با نتیجه ۳ بر صفر به 
سود پرسپولیس   به پایان رسید. در این مسابقه که از ساعت 
۱5:۳۰ آغاز شد، وحید امیری )۳5( و مهدی عبدی )۶۷ و 
۷۶( برای پرسپولیس گلزنی کردند تا سرخپوشان با کسب 

این پیروزی راهی مرحله یک چهارم نهایی شوند.
ترکیب پرسپولیس و ذوب آهن

پرسپولیس در این بازی با ترکیب حامد لک، سیدجلال 
حسینی )۸5 - علی شجاعی(، فرشاد فرجی )۶9 - وحدت 
هنانوف(، سیامک نعمتی، سعید آقایی، کمال کامیابی نیا، 
میلاد سرلک، احسان پهلوان، وحید امیری، مهدی ترابی 

منوچهر   -  ۷۸( عبدی  مهدی  عمری(،  محمد   -  ۸5(
صفروف( به میدان رفت. این بازی نخستین دیداری بود که 
پرسپولیس به دو بازیکن تاجیکستانی خود یعنی هنانوف و 

صفروف بازی داد.
با  را  تارتار سرمربی ذوب آهن تیمش  همچنین مهدی 
ترکیب حبیب فرعباسی، امیرحسین صدقی )۴۶ - امیر 
شبانی(، محمد قریشی، پویا پورعلی، محمد سلطانی مهر، 
مسعود ابراهیم زاده، رضا خالقی فر )۶۰ - عارف رستمی(، 
میلاد جهانی، آرمان قاسمی )۸5 - علی خدادادی(، سجاد 
دانایی )۶۰ - حسین ابراهیمی( و محمد خدابنده لو را به 

زمین فرستاد.
برتری پرسپولیس در نیمه نخست با شلیک وحید امیری

و  نداشت  زیادی  گل  موقعیت  بازی  این  نخست  نیمه 
تنها این تیم پرسپولیس بود که دو بار دروازه ذوب آهن را 
تهدید کرد. در دقیقه ۱5 ضربه سر مهدی عبدی مهاجم 
سرخپوشان با اختلاف کم از بالای دروازه ذوب آهن به اوت 

رفت. در دقیقه ۳۱ هم شوت محکم سیامک نعمتی توسط 
حبیب فرعباسی دروازه بان ذوب آهن مهار شد.

در نهایت این وحید امیری بود که در دقیقه ۳5 با یک 
تور  به  را  از روی خط محوطه جریمه، توپ  شوت محکم 
دروازه ذوب آهن رساند تا پرسپولیس برنده به رختکن برود.

نیمه دوم و روشن شدن موتور گلزنی عبدی
در نیمه دوم در شرایطی که تیم ذوب آهن برای جبران 
نتیجه تلاش می کرد و حتی در دقیقه ۶2 با شوت میلاد 
جهانی می توانست گلزنی کند، این تیم پرسپولیس بود که 
برتری خود را به میزبان تحمیل و »گاندو« های اصفهان را با 

درخشش مهدی عبدی زمین گیر کرد.
عبدی ابتدا در دقیقه ۶۷، ارسال احسان پهلوان را با یک 
ضربه سر وارد دروازه ذوب آهن کرد. کمتر از ۱۰ دقیقه بعد، 
بازهم مهدی توانست سومین گل پرسپولیس و دومین گل 
خودش را در این بازی به ثمر برساند. این گل بعد از پاسکاری 
»یک دو« ترابی با سیامک نعمتی و پاس رو به بیرون نعمتی 
و با ضربه فنی عبدی به گل نشست تا سرخپوشان ضمن 

حذف ذوب آهن به مرحله یک چهارم نهایی صعود کنند.
موعود بنیادی فر داور دراین بازی  به پویا پورعلی و رضا 
خالقی فر از ذوب آهن و سیدجلال حسینی و مهدی ترابی 

از پرسپولیس کارت زرد نشان داد.
هشدار گل محمدی به باشگاه:

 مشکل بازیکنان را حل نکنید وارد بحران می شویم
سرمربی تیم فوتال پرسپولیس می گوید در هفته پیش رو 
بحران  وارد  تیم  این  نشود،  حل  بازیکنان  مشکلات  اگر 

می شود. 
یحیی گل محمدی در نشست خبری پس از این دیدار 
اظهار کرد: در جام حذفی مهم این است که تمرکز داشته 

باشیم که ما در بخش دفاع خوب بودیم  و فرصتی به حریف 
ندادیم و از موقعیت ها استفاده کردیم.

اوا ادامه داد: امروز شاهد صحنه های خوبی در فوتبال 
بودیم که خالق آن بازیکنان ما بودند. این برد را به هواداران 
تبریک می گویم و از بازیکنان تیم تشکر می کنم که برای 
تیم فداکاری کردند. هیچوقت نتوانستیم حق این بازیکنان 
را بدهیم. امسال عجیب و غریبی برای ما بود. این همه 
امیدوارم مشکلات  تاسف دارد.  تیم جای  به  بی توجهی 
به  را  این هشدار  این هفته برطرف بشود. من   بازیکنان 
باشگاه می دهم که اگر این اتفاق رخ ندهد وارد فاز بحران 
می شویم. امیدوارم مشکلات حل بشود و بازیکنان بتوانند 
با آرامش لیگ را ادامه بدهند. او افزود: دور دوم جام حذفی 
را پشت سر گذاشتیم و راه زیادی تا گرفتن جام باقی مانده 
است. از بابت صعود خوشحالیم و امیداریم با آرامش کار 
را دنبال کنیم. امیدوارم مشکلات حل شود چون کارد به 
استخوان رسیده است. امیدوارم باشگاه اهتمام بیش تری 
نسبت به حل مشکلات بازیکنان داشته  باشد. وی درباره 
آن ها  گفت:  هم  تیمش  تاجیکی  بازیکنان  از  استفاده 
بازیکنان جوان و آینده داری هستند. با توجه به این که سن 
کمی دارند می توانند برای آینده باشگاه مفید باشند. شروع 
خوبی داشتند. ما تیم خوبی هستیم که از بازیکنان با تجربه 
و جوان بهره می بریم. امروز بازی به سمتی پیش رفت که 
انتظار داشتیم و فضا طوری شد که توانستیم از بازیکنان 

جوان استفاداه کنیم.
نقل وانتقالات  درباره  پرسپولیس  فوتبال  تیم  سرمربی 
تیمش هم گفت: درباره این موضوع صحبتی ندارم. ما یک 
بازی با فولاد داریم که باید برابر این تیم قرار بگیریم که تمرکز 

ما روی این بازی است.

عبور پرسپولیس از سد ذوب آهن؛

 صعود به یک چهارم نهایی با درخشش عبدی

رئیس هیئت تکواندو استان قم گفت: تکواندوی ایران باید به 
جوانانی چون ساعی اعتماد کند. 

محمد جمشیدی گفت: همانند خیلی از قهرمانان دیگر در 
رشته های مختلف که توسط مجامع فدراسیون ها به ریاست 
نابغه  به  نوبت  حالا  شده اند،  برگزیده  و  انتخاب  فدراسیون 
این فدراسیون  ایران و جهان رسیده که سکان دار  تکواندوی 
تکواندو  فدراسیون  انتخابات  خصوص  در  جمشیدی  شود.  
گفت: انتخابات مجمع فدراسیون در فضایی سالم و به دور از هرگونه شائبه برگزار شد و هادی ساعی برای ۴ سال از طرف 
مجمع به عنوان رئیس فدراسیون انتخاب شده است. جمشیدی درباره نامه ای که برخی از رؤسای تکواندو استان ها 
برای وزارت ورزش ارسال کرده اند گفت: استان قم هیچ نامه ای در این موضوع ارسال نکرده ودر جریان نامه های ارسالی 
هیات های دیگر نیست. باید به رای مجمع احترام بگذاریم و از حاشیه سازی برای فدراسیون تکواندو دوری نماییم، وبا 
همدلی بین جامعه تکواندو موجب پیشرفت این فدراسیون شویم؛ و افرادی که فکر می کنند جایگاهشان متزلزل شده 
نباید با این گونه کار ها رأی مجمع را بی اعتبار جلوه دهند. رئیس هیات تکواندوی قم گفت:ساعی فردی است که سال ها 
در میدان های داخلی و جهانی افتخار آفرین بوده و تجارب ارزنده ای در امور مدیریتی و اجرایی کسب کرده و هم اکنون 
همانند خیلی از قهرمانان دیگر در رشته های مختلف که رئیس فدراسیون شده اند، نوبت به نابغه تکواندوی ایران رسیده 
که سکان دار این فدراسیون شود. این عضو مجمع فدراسیون در پایان ضمن قدردانی از زحمات محمد پولادگر گفت: 

پولادگر تکواندوی ایران را متحول کرد و باید بابت این موضوع از وی قدردانی کنیم.
خاطرنشان می شود بعد از گذشت دوازده روز از انتخابات مجمع فدراسیون تکواندو و انتخاب هادی ساعی به عنوان 

رئیس فدراسیون تکواندو هنوز حکم ایشان از سوی وزارت ورزش صادر نشده است.

مدیر تیم دسته یک باشگاه شیمیدر گفت: تیم های لیگ یک و لیگ دو پشتیبان تیم های لیگ برتر هستند و وظیفه پرورش 
بازیکن های جوان را دارند تا بتوانیم در سال های آینده از این تیم ها به لیگ برتر بازیکن تزریق کنیم. 

هادی عامری، مدیر تیم دسته یک باشگاه شیمیدر، در گفت وگو با ایسنا با اشاره به اینکه باشگاه شیمیدر یک باشگاه 
خصوصی است که در زمینه بسکتبال سرمایه گذاری و حمایت می کند، عنوان کرد: باشگاه شیمیدر از سال ۱۳۸۸ در 
حال تیم داری است و در همه رده های سنی حضور داشته است. وی بابیان اینکه باشگاه شیمیدر چندین سال است که 
در لیگ برتر تیم دارد و هرسال نیز از مدعیان قهرمانی بوده است، اظهار کرد: باشگاه شیمیدر در لیگ برتر بسکتبال آقایان 
و بانوان، لیگ دسته یک آقایان و لیگ دسته دو بانوان فعالیت دارد و در لیگ برتر هم در بخش آقایان و هم در بخش بانوان 

مدعی قهرمانی است.
 مدیر تیم دسته یک باشگاه شیمیدر ادامه داد: تیم های لیگ یک و لیگ دو پشتیبان تیم های لیگ برتر هستند و وظیفه 

پرورش بازیکن های جوان را دارند تا بتوانیم در سال های آینده از این تیم ها به لیگ برتر بازیکن تزریق کنیم.
مدیر آکادمی های باشگاه شیمیدر اظهار کرد: امسال آکادمی های باشگاه نیز برای جذب و پرورش استعدادها در قم و 
تهران فعال شده اند که سعی شده است از ظرفیت آن ها هم استفاده شود. وی بابیان اینکه در تیم لیگ برتر حسن علی 
اکبری و در تیم لیگ یک نیز پنج بازیکن از قم حضور دارند، اظهار کرد: بازیکنان زیادی از این باشگاه به تیم ملی و سایر تیم ها 
راه پیدا کرده اند. عامری بیان کرد: به دلیل اینکه مسابقات لیگ برتر به صورت متمرکز در تهران برگزار می شود، تمرین 
تیم ها نیز در تهران است؛ اما مسابقات و تمرین دو تیم دیگر در قم است. وی یادآور شد: باشگاه شیمیدر سه سال است که 
در قم فعالیت می کند و در سال اول که بازی ها در ورزشگاه حیدریان برگزار می شد از تمرین ها و بازی ها استقبال خوبی 
می شد؛ اما با شیوع کرونا و متمرکز شدن مسابقات در تهران از هیجان آن بین مردم کاسته شد. مدیر تیم دسته یک باشگاه 
شیمیدر قم ادامه داد: امیدواریم با بازگشت تماشاگر به مسابقات و تمرین ها و برگزاری مسابقات به صورت رفت و برگشت، 

دوباره شور و هیجان در بین مردم باز گردد.

رئیس هیئت تکواندو استان قم :

تکواندوی ایران به جوانانی چون ساعی اعتماد کند 
در گفت و گو با مدیر تیم دسته یک باشگاه شیمیدر قم مطرح شد؛

شیمیدر قم، چگونه به قطب بسکتبال ایران مبدل شد؟
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سخنگوی وزارت امور خارجه: 

واشنگتن باید درباره موضوعات باقی مانده تصمیم بگیرد
سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه بسیاری از جداول 
و ستون های جداول در مذاکرات وین آماده شده و بخشی از 
پرانتزها نیز پاکسازی شده است، گفت: آنچه که مانده است 
موضوعات مهم و تصمیمات سیاسی خاص است و واشنگتن 

باید تصمیم خود را بگیرد و اعلام کند. 
»سعید خطیب زاده« امروز دوشنبه در نشست خبری در 
پاسخ سوالی در مورد آخرین روند مذاکرات وین اظهارداشت 
: طی روزهای اخیر هیات ها گفت و گوهای فشرده ای در وین 
داشتند و برای تنفسی به تهران برگشتند. تمرکز جلسات در 
چهار مورد بوده است و در این تنفس هم جلسات کارشناسی 

در وین قطع نبود.
وی ادامه داد: آخرین وضعیت گفت وگوها در این جا قرار 
دارد که بسیاری از جداول آماده شده و ستون های این جداول 
نیز آماده هستند. بخشی از پرانتزها پاکسازی شدند و توافقات 
درباره ایده ها تا حدود زیادی انجام شده و در حال تبدیل شدن 

به کلمات و جملات هستند. 
کشورهایی اروپایی نماینده آمریکا در مذاکرات نیستند 

خطیب زاده تاکید کرد: البته آنچه باقی مانده موضوعات 
را  ویژه تصمیمات خاص سیاسی  به طور  که  کلیدی است 
را درباره مسائل  باید تصمیمات خود  و واشنگتن  می طلبد 
در  اتفاقات  این  کند.اگر  اعلام  ها  تحریم  رفع  و  باقیمانده 
بازگشت از پایتخت ها بیفتند، می توان گفت با سرعت خوبی 

در حال حرکت به یک توافق قابل اتکا و پایدار هستیم.
اروپایی  تروئیکای  کشورهای  اینکه  بیان  با  خطیب زاده 
فراموش می کنند که عضو برجام هستند و به نمایندگی از 
ایران در حال  آمریکا در وین حاضر نیستند، گفت: ۱+۴ و 
گفت وگوهایی هستند که مطمئن شوند ایالات متحده همه 
تلاش خود را کرد که از برجام خارج شود و به نقطه ای خواهد 
رسید که نه تنها باید به تعهدات خود عمل کند، بلکه رویکرد 
تنبیهی خود را نسبت به کشورهای اروپایی و تمام کشورهایی 
که مایلند روابط عادی تجاری با جمهوری اسلامی ایران داشته 

باشند را عوض می کند. 
وی تاکید کرد: اگر از اظهارات مقصر نمایی و فشار افکار 
عمومی فاصله بگیرد و بداند گفت وگوها در اتاق های مذاکرات 
اتاق های مذکرات هم موضوعات کاملا  انجام میشود و در 
رویکرد  می تواند  اولی  طریق  به  فرانسه  قطعاً  است،  روشن 

سازنده ای داشته باشد.
اگر امروز برجام زنده است به خاطر ایران است نه آمریکا 
خطیب زاده همچنین در مورد درخواست ۱۱۰ قانونگذار 
برای ترک مذاکرات وین، گفت: سیاست داخلی  آمریکایی 
اظهارنظر  آن  درباره  ما  و  است  خودشان  به  مربوط  آمریکا 
متحده  ایالات  در  بیشتر  حاکمیت  یک  ما  نمی کنیم. 
نمی شناسیم و آن هم مسئولیت قطعی آمریکا در عمل به 

تعهداتی است که در سال 2۰۱5 و قطعنامه 22۳۱ شورای 
امنیت سازمان ملل متحد پذیرفته است.

سخنگوی وزارت امور خارجی تاکید کرد: ایالات متحده تا 
به امروز گردنکشانه از تعهداتش ذیل این قطعنامه سر باز زده 

است.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی در خصوص اظهارات چند 
روز قبل وزیر خارجه آمریکا؛گفت: در خصوص برخی ضرب 
الاجل های ساختگی عرض کنم؛ رئیس جمهور فعلی ایالات 
متحده و تیم سیاست خارجی و مذاکره کنندگانش در وین 
می دانند که اگر امروز برجام زنده است به خاطر جمهوری 
اسلامی ایران است نه آمریکا که از برجام خارج شد و تمام 
تلاشش را کرد که برجام را همان موقع از بین ببرد. لذا اگر آنها 
دچار فراموشی هستند، نظام بین الملل دچار فراموشی نیست 

و بهتر است از مسیری که رفتند برگردند.
وی ادامه داد: ما امروز همچنان شاهد پیگیری همان مسیر 
اشتباه هستیم، مادامی که در رفتار آنها تغییر نبینیم نمی 
توانیم بگوییم به نقطه ای رسیدیم که توافق پایدار و قابل اتکا 

در دسترس ماست.
روابط ایران و سوریه ؛ چند بعدی و با عمق راهبردی است

 خطیب زاده در تشریح سفر آتی آیت الله رئیسی به روسیه، 
اظهار داشت: سفر رئیس جمهور محترم به دعوت مکرر رئیس 
جمهور روسیه انجام می شود. این سفر حائز اهمیتی است و در 

ادامه مسیر سیاست خارجی متوازن دولت است.
دکتر  آقای  اینکه  بیان  با  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
رئیسی در این سفر ملاقات مفصلی با همتای خود در مسکو 
خواهد داشت، اضافه کرد: موضوعات مختلفی در حوزه های 
فرهنگی، سیاسی، اقتصادی، تکنولوژیکی، مردمی و بسیاری 

از موضوعات دیگر در دستورکار است.
بیماری  همه گیری  ایام  در  سر  این  انجام  به  اشاره  با  وی 
تلاش  در  طرف  دو  کرد:  اضافه  روسیه  و  جهان  در  کرونا 
هستند با رعایت پروتکل ها انجام شود. این سفر توسط دفتر 
تیم  یک  خارجه  وزارت  می رود.  پیش  محترم  رئیس جمهور 
مشخصی را طی چند هفته گذشته مامور پیگیری این سفر 
کرده است و رایزنی های مختلفی در جمهوری اسلامی ایران 
صورت گرفته است که و این سفر به عنوان سفر مهم کاری 

دستاوردهای خودش را داشته باشد.
ترکیه،  توسط  سوریه  خاک  از  بخشی  اشغال  درمورد  وی 
توسط  باید  سوریه  ارضی  تمامیت  و  ملی  حاکمیت  گفت: 
همه کشورها مورد احترام واقع و به رسمیت شناخته شود. ما 
سازوکار آستانه را داریم که در آن رایزنی ها بین ایران، روسیه و 
ترکیه در موضوعات مختلفی انجام می شود. ما در آن ساز و کار 
در خصوص موضوعات سخت اختلافی هم گفت وگوهای خود 

را چه به صورت دوجانبه و چه چندجانبه انجام دادیم.

منطق تفاهم نامه با چین، ایجاد یک نقشه راه است 
 سخنگوی دستگاه دیپلماسی در خصوص اجرایی شدن 
تفاهم 25 ساله بین ایران و چین گفت: منطق این تفاهم نامه 
ایجاد یک نقشه راه میان همکاری های بلند مدت جمهوری 
اسلامی ایران و جمهوری خلق چین و ارتقا روابط به مشارکت 
جامع راهبردی میان دو کشور است. این تفاهم نامه نیازمند 
اقتصادی،  های  حوزه  در  مختلف  بندهای  شدن  اجرایی 
فرهنگی، سیاسی و پارلمانی و قضایی و ... بود که کار جدی 
ادامه داد: در 5 ماه گذشته در دولت  احتیاج داشت.  وی 
وزارتخانه های مختلف مسئول این شدند که روی قراردادهای 
مختلف کار کنند و از این زمان این تفاهمنامه باید وارد فاز 
با تمرکز ویژه ای که دولت  اجرایی و قراردادی می شد، که 
از چندین ساعت  بعد  دو طرف  و  افتاد  اتفاق  این  گذاشت 
گفت وگوی تفصیلی در چین تفاهم کردند مشترکا آغاز اجرایی 
شدن این تفاهم را اعلام کنند. معاون بانک مرکزی، معاون 
وزارت نفت و معاون اقتصادی وزارت خارجه نیز در این سفر 
حضور داشتند که در مورد ابعاد مختلفی که آغاز شده، گفت 
وگو کنند. امیدواریم قراردادهایی که مذاکرات اجرایی شدن آن 
آغاز شده، بتواند افق جدید همکاری ها را در روابط راهبردی 

دو کشور باز کند.
ایران آمادگی گشایش سفارت خود را در عربستان دارد 
خطیب زاده همچنین آخرین خبرها از روابط ایران و عربستان 
اظهار کرد: تمرکز بر آغاز فعالیت نمایندگی ایران نزد سازمان 
همکاری اسلامی در جده است و دیپلمات های ما ویزا گرفتند 
که این امکان سنجی انجام شود و همانطور که جناب آقای 
رئیسی در مصاحبه مطبوعاتی اوایل انتخابشان اشاره کردند، 
جمهوری اسلامی ایران آمادگی گشایش سفارت خود را در 
عربستان دارد و بستگی به طرف سعودی دارد که چه اقدامات 
عملی را انجام دهد. تمام تمهیدات را خواهیم اندیشید که 
این مسیر به سمت اجرایی شدن برود. خطیب زاده با تایید 
خبر بازگشایی سرکنسولگری چین در بندرعباس، گفت: این 
بازگشایی براساس تاییدیه هیئت وزیران مورد درخواست چین 
بوده و طبیعی است که در شهرهایی که برخی کشورهای چه 
اتباع داشته باشند و چه بخواهند مراودات تجاری و اقتصادی 

داشته باشند، این سرکنسولگری ها افتتاح شود.
چین،  مختلف  شهرهای  در  هم  ایران  کرد:  اضافه  وی 
سرکنسولگری هایی دارد و سفر آقای دکتر امیرعبداللهیان به 
چین، سفر بسیار خوبی بود. هفتمین ارتباط مستقیم دو وزیر 

امور خارجه بود.
امور  وزیر  دیدار  به  اشاره  با  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
خارجه کشورمان با همتای چینی، گفت: در این ملاقات چند 
ساعتی تفصیلی، مهمترین توافقاتی که صورت گرفت به این 
انجامید که هر دو طرف رسماً اعلام کنند که اجرایی شدن 

توافقات آغاز شده و من فکر می کنم که نتایج این را هر دو ملت 
به زودی خواهند دید.

همسایه گرایی و حسن همسایگی سیاست قطعی 
دولت است

ای  منطقه  ترتیبات  خصوص  مورد  در  خطیب زاده 
ایران؛گفت: موضوع همسایه گرایی و حسن همسایگی به 
عنوان سیاست قطعی دولت موضوعی است که طی چند 
ماه گذشته در فرمول های مختلف پیگیری شده و گفت وگوها 
انجام شده است. در حوزه خلیج فارس سفرهای وزیر محترم، 
گفت وگوهای تلفنی و رایزنی های انجام شده مختلف، سفر 
برخی مقامات خلیج فارس و کشورهای منطقه را داشته ایم 
و همه این اقدامات در راستای ایجاد ترتیبات فراگیر در این 

منطقه به صورت چندجانبه است.
وی افرود: البته این ترتیبات فراگیر در حوزه خلیج فارس 
به عنوان قدم اول و هدف گذاری هشت کشور حوزه خلیج 
فارس است و برادران در برخی کشورها پیشنهاداتی داشتند 
که این ترتیبات بتواند به مناطق پیرامونی و شامات گسترش 
یابد و ما از هر گونه ترتیبات درون زا و توسط کشورهای منطقه 
حمایت کردیم. اصول چنین ترتیبات فراگیر و منطقه ای در 
این ملاقات ها بحث شده است، از جمله احترام به حاکمیت 
کشورها، جلوگیری از فرایندهایی که به دخالت ها بینجامد، 
به رسمیت شناختن خطوط قرمز و همچنین  عدم تجاوز، 

درخواست های ملی.
همواره آماده میزبانی از گفتگوهای بین الافغانی هستیم 
وزارت  سرپرست  با  مسعود  احمد  دیدار  خصوص  در  وی 
تهران  ابتکار  ادامه  در  گفت:  تهران  در  افغانستان  خارجه 
گفت وگوهای بین الافغانی را همواره میزبانی کردیم و در این 
سفر تلاش شد این گفت وگوها بین گروه های افغانی صورت 
بگیرد. ما فقط تسهیل کننده گفت وگوها بودیم و هستیم و آنچه 
به ما گزارش شده گفت وگوها جدی بوده و همه باید حمایت 
و  افغانستان شکل  برادران ما در  بین  این گفت وگوها  کنیم 
نضج بگیرد و به نتایجی که خود گروه ها و مردم افغانستان 

می خواهند برسد.
خطیب زاده در خصوص اقدامات وزارت خارجه برای آزاد 
کردن کاشانی شهروند ایرانی بازداشت شده در آمریکا گفت: 
اینکه آمریکا در میان گفت وگوهای وین اقدام به گروگانگیری 
می کند، مخالف آن چیزی است که )در وین( اتفاق می افتد. 
ما نسبت به این گونه گروگان گیری ها با اتهامات واهی و دلایل 
سیاسی همواره اعتراض کردیم. از تمامی توان خودمان در 
حوزه سیاسی و دیپلماتیک استفاده می کنیم برای اینکه اتباع 
خود را حفاظت و حمایت کنیم نه تنها آن هایی که در آمریکا 
گروگان گرفته شدند بلکه همه آن هایی که به دلایل واهی در 

اقصی نقاط عالم در بازداشت هستند. 

کولایی کارشناس ارشد مسائل روسیه: 

ایران از ظرفیت های مهمی برای سیاست 
خارجی متوازن برخوردار است 

کارشناس ارشد مسائل روسیه گفت: مسکو در پی گسترش روابط همه جانبه 
سودمند با تهران است و مایل نیست ایران مشمول تحریم های شورای امنیت 

سازمان ملل قرار گیرد که روابط دو کشور را مختل سازد. 
الهه کولایی در گفت وگو با ایرنا با بیان اینکه نظریه ای به نام »نگاه به شرق« 
در سیاست خارجی جمهوری اسلامی ایران وجود ندارد، گفت: شعار انقلاب 
اسلامی »نه شرقی، نه غربی« بوده است که حکم ژئوپلیتیک ایران است که باید 
به قدرت های شرقی یا غربی وابسته نباشد، بلکه با موازنه گرایی هشیارانه، باید از 
تعارض منافع قدرت های جهانی، بهره برداری کند.این ظرفیت را تاریخ و جغرافیا 
به ایران داده است، که تاکنون به درستی و به خوبی از آن بهره برداری نشده است. 
وی گفت: سیاست شرق گرایی در ایران، نتیجه فشارهای گوناگون آمریکا و اروپا 

بر ایران است که هرچه بیشتر شده، این گرایش را پرقدرت تر ساخته است.
عضو هیات علمی دانشگاه تهران با بیان اینکه روابط با روسیه برای ایران بسیار 
مهم است و زمینه های گوناگونی برای همکاری دو کشور وجود دارد که باید به 
خوبی از آن استفاده شود، گفت: سفر رییس جمهوری به مسکو بسیار مهم است، 
ولی باید همزمان برای بهبود روابط با غرب تلاش شود تا رابطه با روسیه برای ما 

منافع بیشتری داشته باشد.
کولایی با اشاره به رویکرد سیاست خارجی روسیه اظهار کرد: روسیه، خیلی زود، 
دو سه سال پس از فروپاشی اتحاد شوروی، با آمدن یوگنی پریماکف به خاورمیانه 
بازگشت. او به عنوان وزیر امور خارجه و بعد نخست وزیر روسیه، در دوره ریاست 
جمهوری بوریس یلتسین، اهمیت گسترش روابط با کشورهای غرب آسیا را 

گوشزد کرد. 
وی اضافه کرد: منافع روسیه در آن دوره بیشتر رویکرد اقتصادی داشت، ولی از 
دوره ریاست جمهوری ولادیمیر پوتین، جنبه های سیاسی آن برجسته تر شد. در 
این زمینه، منافع روسیه در جمهوری های مسلمان نشین شرق و غرب دریای خزر 
و نیز جمعیت های مسلمان در خود روسیه، ضرورت بازسازی روابط با این کشورها 

را مشخص تر ساخت.
این کارشناس ارشد مسائل روسیه ادامه داد: در سال های بعد، همکاری های 
امنیتی و نظامی هم در کنار ملاحظات اقتصادی برجسته شد. در تحلیل روابط 
روسیه با کشورهای این منطقه، رابطه آن با ایران و اسرائیل بسیار اهمیت پیدا 

می کند.
روسیه دنبال روابط همه جانبه با ایران است

بوشهر  نیروگاه  ساخت  در  ایران  و  روسیه  های  همکاری  به  اشاره  با  کولایی 
خاطرنشان کرد: روسیه در برنامه هسته ای ایران، با شرکت در به پایان بردن پروژه 
نیروگاه بوشهر، سهم مهمی داشته  و این همکاری منافع چشمگیر اقتصادی- 

سیاسی و فنی برای روسیه به همراه داشته است. 
وی افزود: برای روسیه، ادامه برنامه غیرنظامی هسته ای ایران با نظارت سازمان 
بین المللی انرژی هسته ای و رژیم های بین المللی کنترل تسلیحات بسیار مهم 
است. روسیه در پی گسترش روابط همه جانبه سودمند با ایران است و مایل نیست 
ایران مشمول تحریم های شورای امنیت قرار گیرد که روابط دو کشور را مختل 

سازد. 
این استاد دانشگاه با اشاره به اینکه روسیه از نفوذ خود در مذاکرات هسته ای، 
برای نمایش قدرت در عرصه مسائل جهانی و حتی پیگیری مسائل خود با آمریکا 
بهره می برد، خاطرنشان کرد: مذاکرات وین برای روسیه به عرصه نمایش قدرت 
آن در حل و فصل مسائل جهانی و منطقه ای تبدیل شده است و روسیه می کوشد 
از این فرصت برای افزایش منافع خود استفاده کند که قاعده حاکم بر نظام بین 

الملل است.
کولایی گفت: قرارداد بیست ساله ایران و روسیه که در دوره اصلاحات امضا شد 
و به طور خودکار تمدید شده، بر اساس اراده سیاسی دو کشور می تواند ظرفیت 
مناسبی برای توسعه روابط ایران و روسیه فراهم کند؛ مشروط بر آنکه در همان 
حال، گسترش روابط با غرب، رفع چالش ها با جامعه جهانی و تن دادن به قواعد 

حاکم بر روابط نظام بین الملل نیز دنبال شود.
 وی افزود: در این زمینه، ایران از ظرفیت های مهمی برخوردار است که در صورت 
توجه به الزام های سیاست خارجی متوازن و متعادل قابل دسترسی خواهد بود. 

در غیر این صورت، روسیه بهره برداری اصلی را از این روابط خواهد داشت.

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس: 

همه چیز برای رسیدن به توافق خوب 
آماده است

ملی  امنیت  کمیسیون  سخنگوی 
شورای  مجلس  خارجی  سیاست  و 
برای  شرایط  این که  بیان  با  اسلامی 
آماده  خوب  توافق  یک  به  رسیدن 
بد  توافق  بار  زیر  ما  گفت:  است، 
می دهد  نشان  هم  علائم  نمی رویم، 
که طرف مقابل از هدف تحمیل توافق 
بد ناامید شده است و خوشبختانه در 
میدان جمهوری اسلامی ایران بازی 

می کند. 
محمود عباس زاده مشکینی با اشاره 
به مذاکرات وین اظهار کرد: مذاکرات 
روی ریل خود افتاده و اکنون بر روی 

پرانتزها بحث و بررسی می کنند، پرانتزها بدان معناست که طرفین در چه زمانی 
چه کاری انجام دهند. وی توضیح داد: شیوه غربی ها این است که فشار آورده و 
با اعمال فشار بیشتر یک قدم رو به جلو حرکت کنند اما دست جمهوری اسلامی 
ایران در این دوره پر است، ما از تحریم ها عبور کرده و یاد گرفته ایم که چطور با 
تحریم ها کشور را براساس ظرفیت داخلی اداره کنیم. عباس زاده با تاکید بر این که 
دست مذاکره کنندگان پر و پشت آنها گرم است، تصریح کرد: مذاکرات به خوبی و 
براساس مطالبات قانونی و عادلانه ما پیش می رود، ما عهدشکنی و بی توجهی به 
تعهدات نداشتیم و سوء سابقه ای در پرونده مان نداریم. مقاومت جمهوری اسلامی 
در مذاکرات و قدرت ایران ما را به توافق خوب می رساند همه چیز برای توافق در 
وین آماده است اما طرف مقابل می خواست به ما توافق بد را تحمیل کند که این 
خط قرمز ماست. سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اسلامی ادامه داد: ما زیر بار توافق بد نمی رویم، علائم هم نشان می دهد 
که طرف مقابل از هدف تحمیل توافق بد و یک طرفه به جمهوری اسلامی ایران 
ناامید شده و خوشبختانه در میدان ایران بازی می کند. همه چیز برای رسیدن 
به توافق خوب آماده است مشروط بر این که طرف مقابل حسن نیت و جدیت 
داشته باشد. عباس زاده مشکینی در پایان گفت: شرط ما لغو تحریم هاست و 
برای آن هم مذاکره می کنیم و موضوع دیگری را نمی پذیریم، چون ما در چارچوب 
پادمان فعالیت های هسته ای را انجام می دهیم این طرف مقابل است که به دنبال 

محدودیت ها است، مذاکرات برای رفع تحریم هاست.

امنیت  تحکیم  برای  ذیربط  دستگاه های  همه  تلاش  بر  قضا  دستگاه  رئیس 
شهروندان تاکید کرد و گفت: وقوع برخی ناهنجاری های اجتماعی در جامعه 

نگران کننده است که در این زمینه باید اقدام عاجل انجام شود. 
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای روز دوشنبه در شورای 
عالی مسئولان قضایی با تسلیت ایام شهادت حضرت ام البنین )س( و گرامیداشت 
روز مادران و همسران شهدا، اظهار داشت: بی تردید خانواده معظم شهدا به ویژه 
مادران و همسران مکرمه آنها در ثواب و اجر جهاد عظیم و مقدس شهدا شریک 
هستند و خدمت به خانواده معظم شهدا، پاسداشت مقام والای شهیدان محسوب 

می شود.
رئیس قوه قضاییه بر همین اساس به مسئولان قضایی در بخش های مختلف 
ستادی و صف تأکید کرد که به طور ویژه به تکریم خانواده معظم شهدا و جانبازان و 

ایثارگران مبادرت ورزند تا بدین ترتیب بخشی از دین ما به شهدا ادا شود.
محسنی اژه ای با اشاره به ایام شهادت شهید نواب صفوی، این شهید را از 
پیشتازان مبارزه با طاغوت دانست و افزود: شهید نواب صفوی از جمله کسانی بود 
که مبارزه سیاسی با رژیم طاغوت را به معنای واقعی کلمه آغاز کرد و بر آن پای فشرد 
و با روشنگری های خود چهره بیگانه پرستان و طاغوتیان را در آن فضای دهشتناک 

و خفقان برملا کرد و مسیری تاریخی را برای پویندگان ر اه حقیقت گشود.
کیف قاپی و موبایل قاپی امنیت مردم را با مخاطره مواجه کرده است

امنیت  تحکیم  برای  ذیربط  دستگاه های  همه  تلاش  بر  قضا  دستگاه  رئیس 
شهروندان تاکید کرد و اظهارداشت: وقوع برخی از ناهنجاری های اجتماعی در 
جامعه نگران کننده است که در این زمینه باید اقدام عاجلی صورت گیرد، از جمله 
آنها موضوع کیف قاپی و موبایل قاپی است که به نوعی امنیت مردم را با مخاطره 

مواجه کرده است و مردم بدین واسطه اظهار نگرانی می کنند.
محسنی اژه ای اظهارداشت: نباید حس ناامنی در جامع شکل بگیرد و ما در 
این زمینه قطعا مسئولیم. در این زمینه جلساتی را با نیروی انتظامی خواهیم 
داشت؛ همچنین دادستان های مناطق مختلف کشور نیز نسبت به اینگونه موارد 

که مخدوش کننده امنیت و آرامش شهروندان است بدون اغماض برخورد کنند.
وی به مقوله برخی ناهنجاری های فرهنگی در جامعه اشاره کرد و افزود: دراین 
زمینه ابتدا باید دستگاه های فرهنگی مسئول وارد شوند و به وظایف قانونی خود 

عمل کنند.
رئیس قوه قضاییه اضافه  کرد: بعضی  شواهد و قرائن حکایت از آن دارد که برخی 
از ناهنجاری ها صرفاً ناشی از ولنگاری فردی نیست بلکه بعضا اموری سازمان یافته 
است و به نظر می رسد دشمنان و شیطان صفتان تلاش دارند از این طریق اغراض 
شیطانی خود را در جامعه ما پیاده کنند؛ در این موارد هم باید اقدامات شایسته ای 

انجام شود و دستگاههای مسئول به این موضوع ورود جدی کنند و چنانچه جریان 
سازمان یافته ای را کشف کردند قاطعانه با آن برخورد کنند.

رئیس عدلیه بر همین اساس تاکید کرد: در قوانین ما  برای جرایم سازمان یافته 
و ترویج منکر بصورت سازمان یافته مجازات سنگینی پیش بینی شده و بسیاری از 
این جرائم در زمره جرائم مشهود است و دادستان های ما باید قاطعانه و مجدانه 

ورود کنند.
وی اظهارداشت: همچنین دستگاه های فرهنگی نیز باید برای مرتفع کردن 
بخشی از این ناهنجاری ها که ناشی از ولنگاری های فردی است اقدامات مقتضی 
را انجام دهند و به طور کلی ضروری است که یک بسته ای از اقدامات در این زمینه 

تدوین شود.
استمرار  به  که  قضایی  دستگاه  کارکنان  از  قدردانی  با  قضاییه  قوه  رئیس 
خدمت رسانی خود به مردم به نحوه مطلوب تر از قبل ادامه می دهند، گفت: برخی 
افراد معدود به لحاظ مشکلاتی که داشتند یک اقدام غیرمنتظره ای بروز دادند اما 
توجیه شدند و به حرف دلسوزان و مسئولان گوش فرا دادند و در چند روز گذشته 
معاون اول قوه قضاییه همراه معاون مالی و پشتیبانی و وزیر دادگستری تلاش های 
فوق العاده ای را از مجاری منطقی و قانونی برای کارکنان دستگاه قضایی انجام 
دادند و توفیقاتی در این زمینه به دست آوردند؛ امیدواریم در نتیجه این اقدامات، 
برخی از مشکلات کارکنان شوراهای های حل اختلاف و کارکنان دستگاه قضایی 

رفع شود.
تاکید بر ضرورت تسریع در ساماندهی آمارهای قضایی 

محسنی اژه ای بار دیگر با اشاره به مسئله مهم مطرح شده در بازدید میدانی اش 
بر ضرورت تسریع در  آن  از  و دستورات صادره پس  از دادسرای کارکنان دولت 
ساماندهی موضوع آمارهای قضایی تاکید کرد و بر همین اساس به معاون اول  قوه 
قضائیه تکلیف کرد تا با استمرار جلسات با معاونان »راهبردی« و »منابع انسانی« 
دستگاه قضا و »رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات« قوه قضاییه، نسبت به تسریع 
در بازنگری مقوله آمارگیری فرآیندها و پرونده های قضایی و رفع نواقص این مقوله 

مهم اهتمام داشته باشند.
دستورات مهم درمورد تصرفات غیرمجاز و تغییرکاربری  اراضی

رئیس عدلیه در همین راستا به یک رویه نادرست، غیرمنطقی و هزینه زا  اشاره کرد 
و گفت: اینکه با صرف هزینه های بسیار و مصالح ساختمانی مرغوب، پس از تصرف 
اراضی یا تغییر کاربری آنها یا در حاشیه و بستر رودخانه ها، یک بنای مجلل یا مکان 
تفریحی نظیر هتل و رستوران مقابل چشمان دستگاههای مسئول و ناظراحداث 
شود و سپس دستگاه های ذیربط مبادرت به قلع و قمع و تخریب آن بنا کنند، رویه 
درستی نیست و به سرعت باید برای تغییر این رویه تدابیر و اقدامات لازم اتخاذ شود.

محسنی اژه ای بر همین اساس به تجربه و ابتکار نسبتا موفق دادگستری استان 
البرز در تشکیل »قرارگاه صیانت از بیت المال و مقابله با تغییر کاربری اراضی« اشاره 
کرد و افزود: مدتی است در استان البرز در نتیجه همکاری و هماهنگی ایجاد شده 
میان دادگستری و سازمان جهاد کشاورزی استان با استفاده از سامانه تخصصی 
آب بصورت  منابع  و  تغییرات حوزه کشاورزی  و  تخلفات  اطلاعات جفرافیایی، 
لحظه ای رصد می شود و از همان ابتدای امر از وقوع تخلف در این حوزه جلوگیری 

به عمل می آید و در این زمینه هم دستاوردهای خوبی حاصل شده است.
رئیس دستگاه قضا به آمار و مستندات ارائه شده از سوی دادگستری کل استان 
البرز اشاره کرد و اظهارداشت: طبق آماری از استان البرز از سال 9۴ تا پایان سال 
9۸ در مجموع سه هزار و 2۰۰ هکتار از اراضی رفع تصرف شده است؛ این در حالی 

است که تنها در سال 99 بالغ سه هزار ۸۷۳ هکتار، رفع تصرف شده است.
وی اضافه کرد: همچنین در 9 ماهه سال جاری، در مجموع حدود هفت هزار 
هکتار از وقوع تصرفات غیرقانونی و ساخت و سازهای غیر مجاز در این استان 
جلوگیری شده که این آمار بیانگر توفیق ابتکار استان البرز برای پیشگیری از 

تصرفات و تغییر کاربری های غیرقانونی و رصد لحظه ای اراضی است.
رئیس دستگاه قضا به »دادستانی کل کشور« و »معاونت پیشگیری از وقوع جرم« 
قوه قضاییه ماموریت داد تا نسبت به تکمیل طرح اجرا شده در استان البرز یا  تدوین 
طرح جامع تری در راستای پیشگیری از وقوع جرم در حوزه اراضی و تصرفات 

غیرمجاز و تغییرکاربری ها اقدام کنند.
بنای مربوط به قوه قضاییه در حاشیه رود چالوس تخریب شود

محسنی اژه ای تاکید کرد: در حوزه موضوعات مرتبط با تصرفات غیرقانونی 
اراضی و تغییر کاربری های غیرمجاز باید دستگاه های مسئول اعم از شهرداری ها، 
منابع طبیعی و وزارت نیرو را مکلف کنیم که در وهله نخست نسبت به پیشگیری از 
وقوع تخلف در این حوزه اهتمام ورزند و در همان بدو امر، اجازه ساخت و ساز در 

مناطقی که ممنوع است را ندهند.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه یکی از آسیب های ناشی از ساخت و سازها در بستر 
و حریم رودخانه ها ناظر بر مسائل زیست محیطی و تهدید سلامت شهروندان است، 
به مشاهدات خود از ساخت و سازهای غیرقانونی در حاشیه و بستر رودخانه ها در 

جریان سفر به استان البرز اشاره کرد.
محسنی اژه ای گفت: طی سفری که به استان البرز داشتم مشاهده کردم که 
بعضاً در حاشیه رودهایی که منبع آب شرب تهران محسوب می شوند، ساخت و 

سازهایی صورت گرفته و مراکز تفریحی نظیر ویلا و رستوران ساخته شده است.
وی خاطرنشان کرد:  در استان البرز در حدود ۱2 کیلومتر در حاشیه رود چالوس 
تعداد قابل توجهی از  دستگاه های دولتی در بستر و حریم رودخانه اقدام به ساخت 
و ساز کرده اند که لازم است محیط زیست در این مورد نظر کارشناسی خود را اعلام 
کند چون به نظر می رسد این موضوع از لحاظ زیست محیطی واجد آسیب های 

جدی است زیرا رود چالوس از منابع تأمین آب شرب تهران است.
رئیس عدلیه گفت: یکی از دستگاه هایی که در حاشیه رود چالوس اقدام به 
ساخت و ساز کرده، قوه قضاییه است که یک بنای کوچک قدیمی مربوط به سالیان 

قبل است و دستگاه دیگر وزارت نیرو است.
رئیس قوه قضاییه افزود: من به رئیس دادگستری استان البرز تأکید کردم که 
نظرکارشناسی محیط زیست در این زمینه اخذ شود و اولین ساخت و سازی که باید 
قلع و قمع شود، بنای مربوط به قوه قضاییه است و پس از آن بنای مربوط به وزارت 
نیرو باید تخریب شود؛ این بناها مسلماً خلاف ساخته شده اند و در داخل بستر 
رودخانه هستند و ما تأکید کردیم که در این زمینه به سایر دستگاه ها هشدار داده 

شود و برای اعمال قانون نسبت به آنها زمان تعیین شود.
دستور رییس قوه قضاییه برای رفع مشکل افراد فاقد شناسنامه 

محسنی اژه ای به موضوع افراد فاقد شناسنامه و مدارک هویتی که به نوبه خود 
مقوله ای آسیب زا و مولد جرم و تخلف است اشاره کرد و گفت: امروز تعداد محدودی 
از افراد جامعه، بدون شناسنامه و مدارک هویتی هستند و بدین واسطه مشکلاتی در 
زندگی اجتماعی آنها ایجاد می شود و به عنوان شهروند از حقوق اولیه خود محروم 

می شوند.
وی ادامه داد: چه بسا به این واسطه برای پیشبرد زندگی اجتماعی خود ناچار 
به امور خلاف قانون و جرم خیز متوسل شوند بنابراین در این رابطه باید معاونت 
اجتماعی قوه قضاییه ورود کرده و با بخش های مختلف دولت از جمله وزارت کشور 
و سازمان ثبت احوال و سایر دستگاه های ذیربط جلساتی را برگزار کند تا بخشی از 

مشکلات در این زمینه رفع شود.

رئیس قوه قضاییه:

وقوع برخی ناهنجاری های اجتماعی در جامعه نگران کننده است
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جزئیات دیدار مقتدی الصدر و سردار قاآنی
یک منبع سیاسی آگاه جزئیات دیدار سردار اسماعیل قاآنی فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی با مقتدی الصدر رهبر جریان صدر در نجف اشرف را اعلام کرد.این منبع به پایگاه خبری بغداد 
الیوم گفت که »قاآنی در اواخر شامگاه روزیکشنبه، پس از زیارت در نجف اشرف و کربلای معلی، در منزل 
رهبر جریان صدر در منطقه الحنانه، به صورت غیر علنی با مقتدی الصدر دیدار کرد«.وی تأکید کرد، سردار 
قاآنی و الصدر، یکسان سازی مواضع فراکسیونهای سیاسی شیعه را بررسی کردند تا فراکسیون الصدر، 
با کمیته هماهنگی شیعیان موسوم به »الاطار التنسیقی« )چارچوب هماهنگی( در داخل پارلمان، یک 
فراکسیون را تشکیل دهند.این منبع با اشاره به اینکه هدف از تشکیل این فراکسیون، تشکیل دولت عراق 
است، خاطر نشان کرد، الصدر در این دیدار اصرار داشته است که نوری المالکی رهبر ائتلاف دولة القانون 
در دولت جدید حضور نداشته باشد.به گفته این منبع، الصدر گفته است که در صورت عدم مشارکت نوری 

المالکی، جریان الصدر و چارچوب هماهنگی، یک فراکسیون را تشکیل خواهد داد.

آموزش نیمسال دوم دانشگاه ها حضوری شد 
 معاون آموزشی وزارت علوم با ابلاغ بخشنامه ای دانشگاه ها را ملزم به ازسرگیری آموزش حضوری تمامی 
مقاطع تحصیلی از نیمسال دوم تحصیلی ۱۴۰۰-۱۴۰۱ نمود.در نامه دکتر علی خاکی صدیق به روسای 
دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی آمده است:با توجه به مصوبه ستاد از سرگیری آموزش حضوری 
دانشجویان در تاریخ 2۰ دی جاری در خصوص حضوری شدن آموزش در مقطع مختلف تحصیلی و 
دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی و نیز حاصل مذاکرات به عمل آمده در نشست روسای دانشگاه ها و 
موسسات آموزش عالی با حضور مقام عالی وزارت در چهارشنبه 22 دی، لازم است هماهنگی لازم برای 
اقدامات مرتبط با در نظر گرفتن همه شرایط و الزامات اقتصادی آن دانشگاه و موسسه آموزش عالی در 
اجرای مصوبه انجام بگیرد. بر این اساس همه کلاس های آموزشی دانشجویان در دانشگاه ها و موسسات 
آموزش عالی و تمامی مقاطع تحصیلی از نیمسال دوم ۱۴۰۰-۱۴۰۱ به صورت حضوری برگزار خواهد 

شد.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی به کرونا مبتلا شد
 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از مثبت شدن آزمایش کرونای خود خبر داد و گفت: به توصیه پزشکان در 
منزل به ادامه درمان می پردازم. محمدمهدی اسماعیلی روز دوشنبه - 2۷ دی ماه - که در آیین اختتامیه 
جشنواره ملی ترجمان فتح که هم اکنون در باغ موزه دفاع مقدس با حضور جمعی از مقامات و مسئولان 
کشوری در حال برگزاری است، به صورت وبیناری حضور داشت و در ارتباط تصویری با این رویداد، علت 
عدم حضور خود را ابتلا به ویروس کرونا و مثبت شدن تست کووید ۱9 اعلام کرد.وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی توضیح داد: در سفر به امارات برای بازدید از نمایشگاه اکسپو 2۰2۰ به بیماری کووید 19 مبتلا 

شدم و به همین دلیل و به توصیه پزشکان در منزل به ادامه درمان می پردازم.

با حذف ارز 42۰۰ تومانی طبقات پایین، له می شوند
کاظم دلخوش، عضو کمیسیون تلفیق بودجه گفت:شرایط فعلی، به هیچ وجه مناسب حذف ارز ۴2۰۰ 
تومانی نیست. دولت به جای پاک کردن صورت مسئله باید برای کنترل ارز ۴2۰۰ تومانی برنامه داشته 
باشد.این که دولت بگوید ارز ۴2۰۰ تومانی رانت زاست و باید حذف شود اما برنامه ای برای مهار جهش 
5 یا ۶ برابر قیمت کالا ها نداشته باشد و معیشت حداقلی مردم را با تهدید جدی مواجه کند، منطقی 
نیست.کاملا مخالفیم که ارز به این شکل حذف شود زیرا اجرایی شدن آن باعث ایجاد مشکلات اساسی 
برای مردم خواهد شد.ارز 2۰ تا 25 قلم کالا حذف خواهد شد که بر قیمت ۶۰۰ تا ۷۰۰ کالا اثر نامطلوب 

می گذارد و مردم طبقات پایین له می شوند.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم :

اعتبارات جدید به پروژه تونل غدیر 
تزریق می شود

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم از تزریق 5 میلیارد و 5۰۰ میلیون تومان 
اعتبار جدید برای ادامه تونل غدیر با استفاده از ظرفیت سرمایه گذاری خبر داد.

عباس حلوایی زاده روز دوشنبه  در بیست و چهارمین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری این شورا، اظهار داشت: 
مناقصه ای هفته گذشته برای مجموعه ورزشی در جنب شهرداری قم برگزار شد که 
با توجه به اینکه رقم مناقصه بیشتر از اختیارات بود، تصمیم بر این شد تا این پروژه 
از طریق دفتر سرمایه گذاری شهرداری دنبال شود. وی خاطرنشان کرد: در این 
رابطه از شورای اسلامی شهر قم انتظار می رود با عودت لایحه نخست، از مابقی این 
مناقصه و عودت پروژه سوله ورزشی امام موسی صادر برای پیشبرد عملیات عمرانی 
تونل غدیر از طریق سرمایه گذاری به میزان 5 میلیارد و 5۰۰ میلیون تومان موافقت 
به عمل آورد. به گفته معاون فنی و عمرانی شهرداری قم، پس از پیگیری های مکرر، 
هفته پیش مجوز انحراف ترافیک تونل غدیر از شورای ترافیک استان اخذشده که 
می تواند در سرعت بخشیدن به این پروژه مؤثر باشد. وی با بیان اینکه برای پروژه 
تونل غدیر ۷۴ میلیارد تومان پیش بینی شده است، گفت: این پروژه از زیرگذر عمار 
یاسر آغاز و در کوچه ممتاز به سطح صفر می رسد. حلوایی زاده اضافه کرد: این 
پروژه به طول ۴5۰ متر و اعتباری بالغ بر ۷۴ میلیارد تومان در دست اجرا است که 
تلاش می شود با تملک پلاک های باقی مانده و ادامه اقدامات عمرانی این پروژه در 

اواسط سال ۱۴۰۱ مورد بهره برداری قرار بگیرد.

 رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم :

۱۰۰میلیارد ریال برای توسعه 
مراکز پسماندهزینه می شود

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم از دریافت ۱۰۰ میلیارد 
ریال تسهیلات از صندوق ملی محیط زیست برای توسعه مراکز دفع پسماند قم خبر 
داد. سید مجتبی سبحانی ثابت روزدوشنبه در بیست و چهارمین جلسه رسمی و 
علنی شورای اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری این شورا، 
اظهار داشت: مدیریت پسماند و دفع اصولی زباله های شهری رابطه مستقیمی با 
سطح بهداشت عمومی دارد. رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی 
شهر قم ابراز کرد: مدیریت پسماند در شهرهای بزرگ به شیوه های اصولی و با رعایت 
مسائل زیست محیطی، یکی از مهم ترین موضوعات موردبحث در زمینه مدیریت 
شهری است، همچنین مسئله بازیافت نیز در همین راستا مورد توجه شهرداری قم 
است. وی با اشاره به اعتراض فرمانداری قم در خصوص وام شهرداری به سازمان 
مدیریت پسماند شهرداری قم، ابراز کرد: در این خصوص شهرداری قم به دنبال 
دریافت تسهیلات از صندوق ملی محیط زیست به مبلغ صد میلیارد ریال با کارمزد 
۱۰ درصد مورد مبادرت داشته است. سبحانی خاطرنشان کرد: این وام به مبلغ ۱۰۰ 

میلیارد ریال و با کارمزد ۱۰ درصد برای توسعه مراکز پسماند قم هزینه خواهد شد.

رئیس شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

تملک مسجد در پروژه ادامه 
بلوار جمهوری اسلامی

رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به تملک مسجد امام حسین)ع( برای ادامه 
عملیات عمرانی پروژه جمهوری اسلامی، گفت: با فتوای مراجع تقلید، شهرداری 
باید یک مسجد جدید به عنوان جایگزین مسجد فعلی برای اهالی این منطقه 
احداث کند. حسین اسلامی روزدوشنبه در بیست و چهارمین جلسه رسمی و علنی 
شورای شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری این شورا، با اشاره به تملک 
مسجد امام حسین)ع( برای ادامه عملیات عمرانی پروژه جمهوری اسلامی، اظهار 
داشت: با فتوای مراجع تقلید، شهرداری باید یک مسجد جدید به عنوان جایگزین 
مسجد فعلی برای اهالی این منطقه احداث کند.به گفته وی، برای این مسجد 
مالکی تاکنون اثبات نشده و طبق فتوای شورای اسلامی شهر قم از دفتر برخی 
از مراجع، باید یک مسجد توسط مجموعه مدیریت شهری جایگزین شود. رئیس 
شورای اسلامی شهر قم یادآور شد: مساحت مسجد کنونی حدود ۷۴۰ متر است 
که ۳۰۱ متر از آن باید تخریب شود و شهرداری قم موظف است با تخریب مسجد 
امام حسین)ع( در مسیر ادامه پروژه جمهوری، یک مسجد جدید برای اهالی این 
منطقه احداث کند، اسلامی معضل کسر پارکینگ را مورد اشاره قرار داد و گفت: 
در این خصوص سه راهکار توسط شورای اسلامی شهر قم موردتوجه قرارگرفته که 

لازم است هرکدام به صورت دقیق بررسی و نقاط ضعف و قوت آن ها مشخص شود.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد:

پیشرفت ۸۰ درصدی فرآیند واگذاری 
اراضی بوستان ولایت 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از پیشرفت ۸۰ درصدی 
فرآیند واگذاری اراضی بوستان ولایت به شهرداری خبر داد. پیام جوادیان با اشاره 
به پیگیری برای واگذاری بخشی از اراضی بوستان ولایت به شهرداری گفت: 
اراضی بوستان ولایت و بوستان حدفاصل جاده قدیم قم حدود ۳۰ سال قبل با 
توجه به مصوبات کمیسیون ماده پنج مبنی بر کاربری فضای سبز این اراضی، 
مورد کاشت قرار گرفته است و هنوز واگذاری آن ها صورت نگرفته است. وی 
خاطرنشان کرد: با توجه به برنامه توسعه ای این بخش لازم است که کاربری این 
بخش تثبیت شده و واگذاری به شهرداری صورت گیرد تا امکان توسعه فضای سبز 
و کاشت انجام شود و تاکنون فرآیند واگذاری حدود ۸۰ درصد پیشرفت داشته 
است. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم تصریح کرد: فرآیند 
واگذاری به این صورت است که نهادهای مختلف شرایط مالکیت و واگذاری 
زمین را بررسی کرده و در نهایت درصورتی که این تعیین کاربری در کمیسیون 

برنامه ریزی استان تصویب شود واگذاری به شهرداری صورت خواهد گرفت.

سرپرست معاونت شهرسازی و معماری شهرداری قم تاکید کرد :

ضرورت بازنگری در عوارض کسر پارکینگ 
سرپرست معاونت شهرسازی و معماری شهرداری قم با تأکید بر ادامه روند افزایشی 
کمبود پارکینگ در قم گفت: برای توقف این وضعیت نامطلوب لازم است تا در عوارض 
کسر پارکینگ بازنگری صورت گیرد. مسعود میلانی روزدوشنبه در بیست و چهارمین 
جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید 
باکری این شورا، با اشاره به مسئله کمبود پارکینگ در شهر قم، خاطرنشان کرد: در 
مسئله عوارض پارکینگ و کسر آن باید بازنگری کلی در مجموعه مدیریت شهری اتفاق 
بیفتد. وی با بیان اینکه احداث پارکینگ جایگزین در قبال کسر آن در شعاع ۱5۰ 
متری توسط مالکان واحدهای مسکونی و تجاری با معضل کمبود زمین همراه است، 
تصریح کرد: از طرفی هزینه آن نیز بالا است که سبب می شود شهروندان ورودی به 
آن نداشته باشند. سرپرست معاونت شهرسازی و معماری شهرداری قم اضافه کرد: 
در رابطه با مسئله کسر پارکینگ، راهکار اصولی این است که همه هزینه های کسر 
پارکینگ در یک حساب متمرکز مسدود شود تا سرمایه گذار برای احداث پارکینگ 

ترغیب و شهروندان برای جبران کسر پارکینگ در آن مراکز ملزم شوند.

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم :

پروژه ادامه بلوار جمهوری
 به مرحله پایانی خود رسیده است

اشاره  با  قم  شهر  اسلامی  شورای  معماری  و  شهرسازی  کمیسیون  رئیس 
این  پروژه جمهوری اسلامی، گفت:  باقی مانده  تملک پلاک های  به ضرورت 
پروژه هم اکنون در مرحله پایانی و انتهایی خود قرار گرفته است. روح الله امراللهی 
روزدوشنبه در بیست و چهارمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم 
در سالن جلسات ساختمان شهید باکری این شورا، با اشاره به ضرورت تملک 
یک باب مسجد برای ادامه پروژه جمهوری اسلامی، اظهار داشت: مساحت این 

مسجد حدود ۷۴۰ متر است که بخشی از آن در مسیر معبر قرار گرفته است.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف وانهدام باند سارقان موتورسیکلت 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: باند 9 نفره سارقان موتورسیکلت در این استان کشف و 

منهدم شد. 
سردار بهادر اسماعیلی در این زمینه افزود: با اطلاع ماموران پاسگاه انتظامی دامشهر از ورود و خروج 

افراد مشکوک به یک دامداری در حومه قلعه صدری، موضوع در دستور کار قرار گرفت.
وی اضافه کرد: در تحقیقات ماموران مشخص شد محل موصوف پوششی برای ارتکاب انواع جرایم 

به ویژه سرقت موتورسیکلت و اوراق کردن آن ها و همچنین پاتوقی برای استعمال مواد مخدر است.
وی ادامه داد: ماموران پاسگاه انتظامی دامشهر با هماهنگی مقام قضایی در یک عملیات غافلگیرانه 

وارد مکان موصوف شده که در این راستا پنج متهم دستگیر شدند.
اسماعیلی بیان کرد: با اقدامات فنی و پلیسی چهار نفر دیگر از همدستانشان نیز در این رابطه 
شناسایی و دستگیر شدند. وی با اشاره به این که 9 متهم دارای سوابق متعدد کیفری می باشند، افزود: 
از مخفیگاه متهمان، قطعات موتورسیکلت، مقادیری انواع مواد مخدر، آلات استعمال مواد مخدر، 

نوشیدنی غیرمجاز، کابل برق و تابلوهای انتقال کابل مخابرات کشف شد.
وی اضافه کرد: متهمان به همراه پرونده تشکیل شده و اموال مکشوفه به مرجع ذیصلاح تحویل شدند.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد: 

کشف یک مزرعه استخراج رمز ارز دیجیتال
فرمانده انتظامی استان قم از کشف یک مزرعه استخراج رمز ارز دیجیتال در یک کوره آجرپزی در این 

استان به ارزش ۱۰ میلیارد ریال خبر داد.
سردار سید محمود میرفیضی در گفت وگویی اظهار داشت: ماموران پلیس امنیت اقتصادی این 
فرماندهی از طریق کار اطلاعاتی و منابع خبری از محل نگهداری و استفاده غیر مجاز تعداد زیادی 
دستگاه ماینر استخراج ارز دیجیتال در یک کوره آجرپزی مطلع شده و رسیدگی به موضوع را در دستور 
کار قرار دادند. وی افزود: ماموران پس از تکمیل تحقیق ها و هماهنگی قضایی، در بازرسی از محل، 9۷ 

دستگاه استخراج ارز دیجیتال کشف و یک متهم را دستگیر کردند.
فرمانده ناجای قم با اشاره به تشکیل پرونده و معرفی متهم به مرجع قضایی تصریح کرد: کارشناسان 
ارزش اقلام مکشوفه را ۱۰ میلیارد ریال برآورد کرده اند. میرفیضی با قدردانی از تعامل و همکاری 
شهروندان با پلیس از آنها خواست هرگونه فعالیت در خصوص کالای قاچاق در استان را به مرکز 

فوریت های پلیسی ۱۱۰ اطلاع دهند.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد:

توقیف خودرو حامل لوازم آشپزخانه قاچاق 
فرمانده انتظامی شهرستان قم از کشف محموله قاچاق لوازم آشپزخانه در نتیجه بازرسی از یک 

دستگاه خودرو سمند خبر داد.
سرهنگ مراد حسین جعفریان افزود: ماموران یگان امداد فرماندهی انتظامی شهرستان قم در 

عوارضی قم- تهران، یک دستگاه خودروی سمند حامل بار قاچاق را توقیف کردند.
وی اضافه کرد: در ادامه بازرسی از خودرو مذکور ۱۶ دستگاه غذاساز فاقد مجوز و قاچاق به ارزش 5۶۰ 
میلیون ریال کشف گردید. وی بیان کرد: پلیس قم با جدیت با هرگونه قاچاق کالا و ارز مقابله می کند 
و شهروندان نیز می توانند در صورت مشاهده هرگونه فعالیت غیرمجاز از جمله قاچاق و توزیع کالاهای 
غیرمجاز توسط افراد فرصت طلب و سودجو، موضوع را از طریق سامانه تلفنی ۱۱۰ اطلاع داده تا پلیس 

در اسرع وقت رسیدگی و قاطعانه و قانونی برخورد کند.
 

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم:

۹۴ بیمار کرونایی در مراکز درمانی بستری هستند
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در حال حاضر 9۴ بیمار مبتلا به ویروس کرونا در این استان 

بستری هستند که ۷ نفرشان بدحال می باشند. 
به گزارش عصر دوشنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، مهدی مصری با اشاره به آخرین 
وضعیت کرونا در 2۴ ساعت منتهی به بیست و هفتم دی ماه ۱۴۰۰، افزود: بیماری کرونا در 2 هفته 
متوالی قربانی در این استان نداشت. به گفته وی در این مدت ۴۶ بیمار با علائم ابتلا به ویروس کرونا در 
بیمارستان های این استان پذیرش شدند. وی اضافه کرد: از این تعداد، ۳۷ نفر بستری و 2۴ نفر از افراد 

مبتلا به کرونا که در روزهای گذشته بستری شده بودند، ترخیص شدند.
مصری بیان کرد: در 2۴ ساعت منتهی به بیست و هفتم دی ماه، 2۸۶ تست تشخیص کرونا از 

شهروندان گرفته شده که ۱۰۸ مورد مثبت بوده  است.
وی گفت: تاکنون یک میلیون و ۶۱2 هزار و ۸52 دُز واکسن کرونا به شهروندان قمی تزریق شده  است.
وضعیت کرونایی قم که از 2۳ تیرماه امسال به رنگ قرمز، از 2۰ شهریورماه به رنگ نارنجی و از ۳۰ 

مهرماه به رنگ زرد درآمده بود، از روز 5 آذرماه جاری به رنگ آبی درآمد.

طرح:محمدعلی رجبی

 چرا ارابه مرگ تولید می کنید؟

مسئول ستاد ارتباطات مردمی سفر رئیس جمهور به قم خبرداد:

ثبت ۸۰ هزار درخواست مردمی درسامانه سامد 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل و ترافیک شورای اسلامی شهر قم 
گفت: هزینه کسر پارکینگ تناسبی با ساخت پارکینگ ندارد، از طرفی این 
هزینه ها نیز بیشتر برای تملکات شهرداری هزینه می شود و صرف احداث 

پارکینگ نمی شود.
سید محمدحسین دهناد روزدوشنبه در بیست و چهارمین جلسه رسمی و 
علنی شورای شهر در سالن جلسات ساختمان شهید باکری این شورا، با اشاره 
به کمبود پارکینگ در سطح شهر اظهار داشت: کمبود پارکینگ مورد دغدغه 

تمام شهروندان است.
وی اضافه کرد: طی ۶ سال گذشته هزاران کسر پارکینگ در ماده ۱۰۰ 
رسیدگی و تبدیل به رأی شده است، درحالی که فضای پارک احداث شده 

بسیار ناچیز بوده است.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل و ترافیک شورای اسلامی شهر قم با 
بیان اینکه کمبود پارکینگ طی سال های گذشته روند افزایشی داشته است، 
گفت: ۴۰ میلیون تومان هزینه کسر پارکینگ در ماده صد است، درحالی که 
برای احداث هر یک سلول پارک بدون در نظر گرفتن هزینه زمین حدود 2۰۰ 

میلیون تومان هزینه در بر دارد.
وی ابراز داشت: هزینه کسر پارکینگ تناسبی با ساخت پارکینگ ندارد، از 
طرفی این هزینه ها نیز بیشتر برای تملکات شهرداری هزینه می شود و صرف 

احداث پارکینگ نمی شود.

دهناد با تأکید بر اینکه حذف پارکینگ هم اکنون به نفع انبوه سازان است 
تا فضای پارکینگ را تبدیل به فضاهای تجاری کند و به ازای آن هزینه کسر 
پارکینگ را به شهرداری پرداخت نمایند، افزود: طبق موازین طرح تفصیلی 
مالک به ازای هر میزان کسر پارکینگ در مجتمع یا واحد مسکونی خود باید یک 
فضای پارک در سطح شهر احداث کند که اگر به این بند به درستی عمل شود، 
چرخه باطل کسر پارکینگ در قم متوقف می شود. رئیس کمیسیون عمران و 
حمل ونقل و ترافیک شورای اسلامی شهر قم یادآور شد: در این شرایط مدیران 
مناطق شهرداری باید فضاهای خالی را شناسایی کنند و شهروندان متخلف در 

این عرصه را ملزم به احداث پارک معوض در آنجا بکنند.

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل و ترافیک شورای اسلامی شهر قم :

احداث پارکینگ با هزینه حذف پارکینگ در قم تناسبی ندارد
مالکان باید به ازای حذف، پارکینگ در سطح شهر احداث کنند

مسئول ستاد ارتباطات مردمی سفر رئیس جمهور به قم از ثبت ۸۰ هزار 
نامه مردمی مرتبط با سفر رئیس جمهور و ارجاع 5۰ هزار مورد به دستگاه های 
اجرایی خبر داد. بهرامیان  روز دوشنبه به تشریح فعالیتهای ستاد ارتباط مردمی 
سفر رئیسی جمهور به قم پرداخت و گفت:در سفر دو روزه رییس جمهوری و 
جمعی از اعضای هیات دولت به قم، کارکنان دستگاه های اجرایی در قالب 
سامانه ارتباطات دولت و مردم با شماره تلفن ۱۱۱ درخواست های مردمی را 
ثبت و برای پیگیری به دستگاه های مسئول ارجاع دادند. بهرامیان با بیان اینکه 
2۶ هزار تماس مردمی توسط کارکنان در دو نوبت صبح و عصر پنجشنبه و جمعه 
نهم و دهم دی ثبت شده افزود: در هر نوبت ۳۰۰ نفر از کارکنان دستگاه های 
اجرایی از طریق تلفن ۱۱۱ پاسخگوی مردم بودند. وی گفت: درخواست 
تسهیلات، کمک بلاعوض، مددکاری و بهزیستی، عمرانی، قضایی و مباحث 
اشتغال از محور های اصلی درخواست های مردمی بوده است. مسئول ستاد 
ارتباطات مردمی سفر رئیس جمهور ادامه روند کار در پیگیری نامه های مردمی 
را از روز شنبه تاریخ یازدهم تا چهارشنبه ۱5 دی ماه در دو نوبت و در هر نوبت 

توسط ۳۰۰ نفر از کارکنان دستگاه های اجرایی اعلام کرد و گفت: پس از ثبت 
درخواست های مردمی پیامک تایید و کد رهگیری به شماره تلفن همراه های 
اعلام شده ارسال و همه درخواست ها در چارچوب ضوابط و به نوبت در حال 
پیگیری است. مسئول ستاد ارتباطات مردمی سفر رئیس جمهور از ثبت ۸۰ 
هزار نامه مردمی مرتبط با سفر رئیس جمهور و ارجاع 5۰ هزار نامه مردمی به 
دستگاه های اجرایی خبر داد و گفت: درخواست تسهیلات، کمک بلاعوض، 
مددکاری و بهزیستی، عمرانی، قضایی و مباحث اشتغال از محور های اصلی 
درخواست های مردمی بوده است. آقای حاجی زاده معاون سیاسی و امنیتی 
استاندار هم با تشکر از عملکرد خوب سامانه سامد در پیگیری و ثبت مشکلات 
و  مطالبات  پیگیری  بر  علاوه  استان  مدیریت  حاضر  حال  در  افزود:  مردم 
و  فرودگاه  پیرامون  سفر  این  مصوبات  درخصوص  مردمی،  درخواست های 
مونوریل هم به شکل ویژه ای در حال رایزنی برای اجرایی شدن مصوبات است. 
در این مراسم از کارکنان دستگاه اجرایی که در طول دو روز سفر رئیس جمهور 

به قم با سامانه سامد همکاری داشتند قدردانی شد.

مدیر مرکز پایش و نظارت بر کیفیت آب و فاضلاب 
استان قم از نظارت دقیق بر روی سلامت و بهداشت 
آب این استان خبر داد و گفت: از آغاز سال جاری 
میکروبی،  آزمون  هزار   ۷۸ از  بیش  آذرماه  پایان  تا 
شیمیایی و کلر سنجی بر روی آب قم صورت گرفته 

است. 
رضا انصاری طادی در گفت وگویی با تاکید بر اینکه 
شرکت آب و فاضلاب نظارت دقیق و بدون وقفه ای بر 
سلامت و بهداشت شبکه و تاسیسات آب دارد خاطر 
نشان کرد: در همین راستا روزانه آزمون های مختلف 
میکروبی، فیزیکی و شیمیایی و کلر سنجی به منظور 
تاسیسات  و  بر روی شبکه  از سلامت آب  اطمینان 
انجام می  شود. وی به ارایه گزارشی از عملکرد مرکز 
از  استان  فاضلاب  و  آب  کیفیت  بر  نظارت  و  پایش 
ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه پرداخت و گفت: در 
این مدت با ۱9 هزار و ۳55 نمونه برداری، تاسیسات 

آبرسانی مورد پایش کیفی قرار گرفته اند.

مدیر مرکز پایش آبفای قم با بیان اینکه در 9 ماه 
امسال بیش از 59 هزار آزمون کلر سنجی به صورت 
آزمایشگاهی و تجهیزات آنلاین در سطح شهر انجام 
شده است یادآور شد: تمام آزمون ها و پایش ها بر روی 
شبکه، تاسیسات و آب قم به صورت روزانه و بر نقاط 

مختلف شبکه انجام می شود.
شبکه،  شست وشوی  بر  نظارت  به  اشاره  با  وی 
مخازن، کلر شویی شوک کیفی تصفیه خانه آب اظهار 
داشت: از ابتدای سال جاری هزار و 2۶۱ کیلومتر 
از خطوط انتقال و شبکه آبرسانی و ۷ هزار و 5۴۰ 

مترمکعب از مخازن آب شست وشو شده است.
انصاری نظارت کیفی بر بهره برداری تصفیه خانه آب 
و تصفیه خانه های فاضلاب و سامانه های گندزدایی، 
آزمایشگاهی  و  مشاوره ای  و  آموزشی  خدمات  ارائه 
دانشگاه ها،  با  تفاهم نامه  قالب  در  دانش پژوهان  به 
محیط زیست،  معتمد  گواهی نامه های  تمدید 
کفایت تخصصی انجام آزمون میکروبی و شیمیایی، 

مرکز  اقدام های  دیگر  از  را  دستگاهی  کالیبراسیون 
پایش و نظارت بر کیفیت آب و فاضلاب قم برشمرد.

در  شهر  سطح  سبز  فضای  آب  شبکه  پایش  وی 
از شبکه  آب فضای سبز  راستای جداسازی شبکه 
آب شرب را از دیگر فعالیت های انجام شده در 9 ماه 
گذشته این مرکز برشمرد و گفت: نظارت بر پژوهش 
با موضوع تهیه منعقد کننده های شیمیایی پلیمری 
تصفیه آب و فاضلاب، نظارت بر تأمین حدود ۳۴۴ 
تن مواد گندزدا و 2۷۳ تُن مواد منعقد کننده از دیگر 

اقدام هایی است که در این مدت انجام شده است.
مدیر مرکز پایش آبفای استان در پایان با اشاره به 
شیوع بیماری کرونا و لزوم نظارت هر چه بیشتر در 
زمینه سلامت و بهداشت آب بیان داشت: این مهم نیز 
با راه اندازی آزمایشگاه اختصاصی سلولی و مولکولی 
در مرکز پایش و نظارت بر کیفیت آب و فاضلاب برای 
شناسایی و پایش ویروس کرونا به روش PCR با دقت 

مورد بررسی قرار می گیرد.

مدیر مرکز پایش و نظارت بر کیفیت آب و فاضلاب استان قم خبرداد:
انجام ۷۸ هزار آزمون میکروبی برروی آب قم

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار قم با اشاره به 
اهمیت برگزاری منظم جلسات شورای اطلاع رسانی استان، 

گفت: مصوبات این شورا دارای ضمانت اجرایی است. 
اجتماعی  و  امنیتی  سیاسی  معاون  زاده  حاجی  احمد 
روز دوشنبه  در جلسه شورای اطلاع رسانی  استاندار قم 
)ع(  مجتبی  حسن  امام  جلسان  سالن  در  که  استان 
استانداری قم برگزار شد، با اشاره به اهمیت مبحث اطلاع 
رسانی، اظهار کرد: در شرایط کنونی اطلاع رسانی در موارد 

مختلف از مسائل ضروری است.

حاجی زاده با اشاره به جایگاه شورای اطلاع رسانی به 
عنوان سازوکاری در جهت مدیریت افکار عمومی و آگاهی 
بخشی به مردم، اضافه کرد: این شورا یک ساختار قانونمند 
است و همه دستگاه های استان ملزم به پیگیری و اجرایی 

ساختن مصوبات و تصمیمات آن هستند.
با تاکید بر ضرورت تلاش در جهت  معاون استاندار قم 
اثربخشی فعالیت های شورای اطلاع رسانی استان، افزود: 
باید از همه ظرفیت های موجود موجود اعم از رسانه ها، 
روابط عمومی ها، تشکل های مردمی، تریبون های نماز 

جمعه و جماعات جهت اطلاع رسانی و آگاهی بخشی به 
مردم استفاده شود. وی مردمداری و شان بالای مردم در 
دیدگاه نظام اسلامی را مورد توجه قرار داد و تصریح کرد: 
مسئولان تافته جدابافته از مردم نیستند و دولت سیزدهم 
درصدد است تا با تقویت این رویکرد امید و اعتماد مردم به 
دولت و دولتمران را افزایش دهد. رئیش شورای اطلاع رسانی 
فعالانه  این شورا در دوره جدید  استان خاطر نشان کرد: 
به دنبال رفع ضعف ها و خلا های موجود در عرصه اطلاع 

رسانی و شنیده شدن صدای مردم می باشد.

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار قم: 

مصوبات شورای اطلاع رسانی استان دارای ضمانت اجرایی است

مدیرکل مدیریت بحران استان قم گفت: با توجه به افزایش بستری های جدید 
نظارت بر رعایت شیوه نامه های بهداشتی با هدف پیشگیری از اوج گیری سویه 

اومیکرون در قم ضروری است
اروجی با اشاره به فرارسیدن مناسبت های مذهبی و ضرورت رعایت حداکثری 
شیوه نامه های بهداشتی در مراسم های مختلف گفت : در  این روز ها لازم است 

که متولیان برگزاری این مراسم ها فاصله گذاری اجتماعی، ماسک و توجه به تهویه 
مناسب را در دستور کار داشته باشند.وی با بیان اینکه  بر اساس گزارش ها با افزایش 
تعداد مراجعات به مراکز درمانی و مطب ها در استان قم مواجه هستیم افزود : باید 
با هشدار های لازم به جامعه رعایت  شیوه نامه های بهداشتی و ضرورت تزریق دوز 

سوم واکسن کرونا در پیشگیری از کرونا اومیکرون به جامعه گوشزد شود.

مدیرکل مدیریت بحران استان قم :
زنگ خطر اُمیکرون به صدا درآمد


